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Мы,  
беларускі народ…

Учора, 27 ліпеня, споўнілася 25 год з дня прыняцця 
Дэкларацыі аб дзяржаўным суверэнітэце Беларусі. 

Дэкларацыя абвясціла поўны 
дзяржаўны суверэнітэт БССР 
як вяршэнства, самастойнасць 
і паўнату дзяржаўнай улады 
рэспублікі ў межах яе тэрыторыі, 
правамоцнасць яе законаў, 
незалежнасць рэспублікі ў 
знешніх адносінах. З 1991-га па 
1996 год галоўнае нацыянальнае 
свята Беларусі – Дзень 
незалежнасці – адзначалася 
менавіта 27 ліпеня і было 
прымеркавана да даты прыняцця 
Дэкларацыі аб дзяржаўным 
суверэнітэце. Пасля прыходу 
да ўлады Аляксандра Лукашэнкі 
падчас рэспубліканскага 
рэферэндуму 1996 года было 
прынята рашэнне аб святкаванні 
Дня незалежнасці 3 ліпеня ў 
дзень вызвалення Беларусі ад 
нямецка-фашысцкіх захопнікаў.

– Гэтая дата вельмі важ-
ная, бо мы паказалі шлях, якім 
павінна ісці беларуская нацыя. 
Там быў вельмі важны пункт, 
што дзяржава збіраецца быць 
нейтральнай і бяз’ядзернай, – 
кажа былы дэпутат Вярхоўнага 
Савета Лявон БАРШЧЭЎСКІ. 
– Гэта вельмі актуальна ў наш 
час, паколькі папаўзнавенні і 
спробы не заўважаць гэты пункт 
ёсць. Але мы маем аснову – 
маральную і прававую, каб некалі 
ўсё ж дамагчыся гэтага пункта. 
І пытанне незалежнасці краіны 
вельмі цесна звязана з гэтым. 
Калі мы будзем весці самастой-
ную палітыку, то будзем незалеж-
най дзяржавай. 

–  Кажуць, што Дэкларацыя 
была своеасаблівым 
кампрамісам эліт… 

– Думаю, што так. Большасць 
у Вярхоўным Савеце ўвогуле не 
ўяўляла і не думала пра гэта. 
Меншасць уяўляла і думала, але 
павінна была дамовіцца з боль-
шасцю. Прынамсі, першыя дзе-
сяць пунктаў Дэкларацыі былі 
вынікам цяжкай працы і дамо-
вы. Але ізноў-такі гэта пака-
зала, што ў Беларусі розныя 
палітычныя плыні могуць паміж 
сабой дамаўляцца. І гэта такса-
ма добры прыклад для будучыні. 
Усяго гэтага зараз няма. 

– А што маем праз 25 гадоў 
пасля прыняцця Дэкларацыі? 

– Прасцей сказаць, чаго не 
маем… Няма кампрамісу, няма 
рэальнай незалежнасці і руху да 
нейтралітэту. Дэкларацыя – даку-
мент на будучыню. І ў гэтым яго 
вялізнае значэнне.

«Гайдукевіч ізноў у прэзідэнты?  
Няхай лепш на баяне іграе...»

Хто з прэтэндэнтаў на пасаду 
прэзідэнта збярэ 100 тысяч подпісаў?

27 ліпеня. 11.00. Ля 
ўваходу ў сталічны ГУМ пікет 
і збор подпісаў за адыёзнага 
кіраўніка ЛДПБ і шматразовага 
прэтэндэнта на прэзідэнцкую 
пасаду Сяргея ГАЙДУКЕВІЧА 
толькі распачынаецца.

Студэнтка Анжаліка, якая пад 
сцягам ЛДПБ збірае подпісы, 
распавядае, што “працуе на 
дабрачыннай аснове, бо сама – 
член партыі”.

Першай падыходзіць 
паставіць подпіс за Гайдукевіча 
жанчына сярэдніх гадоў, якая 
“сама з сям’і ваенных, і ёй 
падабаецца чалавек слова”.

“Гайдукевіч – чалавек слова? 
– смяецца мужчына побач. – 

Вы хоць ведаеце што гэта за 
чалавек?”

Дыскусіі не атрымліваецца, 
і бакі мірна разыходзяцца па 
сваіх справах. Але ў хуткім часе 
ставяць свае подпісы яшчэ двое.

“Мэт і задач прэтэндэнтаў не 
ведаю, але лічу, што ўсе маюць 
права стаць кандыдатамі”, – 
філасофскі тлумачыць адзін з іх.

Зрэшты, на гэтым 
усплёск актыўнасці грамадзян 
заканчваецца, а ля століка 
распачынаецца спрэчка мужчын, 
якія пачынаюць абмяркоўваць 
сітуацыю ў Беларусі ў прыватнасці 
і ў свеце ў цэлым. Дастаецца ўсім 
– і ЗША з Польшчай, і краінам 
Балтыі, і Расіі з Украінай, і Някляеву 

з Казуліным, і нават “бабам, якія 
не дзяцей нараджаюць, а лезуць 
у палітыку”.

“І гэты нейкі, як прыбіты, – 
ківаюць яны на фотаздымак 
Гайдукевіча. – Выгляд такі, 
як быццам асуджаны. Дзе вы 
такое фота знайшлі? Зрэшты, 
чаму радавацца, калі ведае, 
што ў чарговы раз яму нічога не 
свеціць”.

“Мужчыны, не маглі б вы 
дыскуціраваць крыху ў баку”, 
– тактычна адганяе ад сябе 
“палітолагаў” зборшчыца 
подпісаў.

Атрымлівае Гайдукевіч “на 
арэхі” і ад сталай жанчыны:

– Каторы год ідзе ў 

прэзідэнты, а вынік – нулявы, 
– выказвае яна сваю пазіцыю 
студэнтцы. – Цябе во тут 
пасадзілі, грошы на выбарах 
зарабляюць… О, Гайдукевіч 
музыкальную школу закончыў! 
Няхай лепш на баяне іграе, 
больш толку будзе.

Тым часам за лідара ЛДПБ 
ставяць подпісы яшчэ два чалавекі 
– мужчына і юнак, які… збірае 
подпісы за прэтэндэнта Віктара 
Цярэшчанку. Салідарнасць, 
аднак!

У выніку за гадзіну ў 
падтрымку Сяргея Гайдукевіча 
падпісалася пяць чалавек. Ну 
як, як ён назбірае 100 тысяч 
подпісаў?

«Можа, за эканаміста?..»
27 ліпеня. 12.00. Там жа, 

ля ГУМа, збіраюцца подпісы і 
за малавядомага эканаміста 
Віктара ЦЯРЭШЧАНКУ.

Ля плаката з біяграфіяй 
прэтэндэнта – пяць маладых 
людзей, якія праходзяць нейкі 
інструктаж і разыходзяцца на 
пікеты ў іншыя “кропкі”.

“У нас на адным пікеце 
збіраюць подпісы два чалавекі, 

– распавядаюць мне зборшчыкі 
подпісаў. – Сёння па Мінску 
– пяць пікетаў, але ў асноўным 
ходзім па кватэрах. Колькі 
подпісаў атрымліваецца ў дзень 
з аднаго пікета? Каля ста. Але ўсё 
залежыць ад таго, які дзень, якое 
надвор’е”.

Каля дваццаці хвілін 
персонай Віктара Цярэшчанкі 
наогул ніхто не цікавіцца. Але 

затым за 10 хвілін ізноў ажно тры 
чалавекі ставяць свае подпісы 
ў яго падтрымку. Гэта як нейкія 
ўсплёскі актыўнасці на сонцы.

“Можа, за эканаміста?” – 
нясмела прапаноўвае жонцы 
мужчына і спыняецца ля пікета 
Цярэшчанкі.

“Ён жа 1950 года нараджэння, 
65 гадоў ужо”, – тузае мужа за 
руку жанчына і сама падпісваецца 

за Таццяну Караткевіч.
Між тым за эканаміста 

ставяць подпісы яшчэ тры 
чалавекі. Жанчына, якая 
падпісалася апошняй, тлумачыць 
свой выбар так: “Аддаю свой 
подпіс за ўсіх прэтэндэнтаў, 
акрамя Лукашэнкі”.

Вынік работы пікета ў 
падтрымку Віктара Цярэшчанкі – 
шэсць подпісаў за гадзіну. Мала.

Карэспандэнты “Народнай Волі” назіралі, як ідзе збор подпісаў за некаторых прэтэндэнтаў  
у прэзідэнты. Рэдакцыйнае заданне было такім: прастаяць гадзіну разам з пікетам…

ВОСТРЫМ ВОКАМ

Анамалія
Цэнтрвыбаркам апублікаваў 

спісы ініцыятыўных груп 
кандыдатаў у прэзідэнты 
Беларусі. Гэта пералік тых люд-
зей, якія на працягу месяца 
будуць стаяць у пікетах і хадзіць 
па кватэрах, каб сабраць неаб-
ходныя 100 тысяч подпісаў.

Сярод актывістаў мала 
вядомых асоб, аднак нават сухія 
лічбы даюць выдатную карціну 
беларускага палітычнага жыц-
ця.

У ініцыятыўнай групе 
Аляксандра Лукашэнкі 10.430 
чалавек. Як яны набіраліся – 
невядома, бо абвесткі аб пошу-
ку актывістаў не публікаваліся 
ў адкрытым доступе. Таямніца 
раскрываецца пры аналізе ген-
дарнай прыналежнасці сяброў 
ініцыятыўнай групы.

Сярод «прыхільнікаў» 
Лукашэнкі 8673 жанчыны і 1757 
мужчын. Прапорцыя складае 
83:17. У 2010 годзе назіралася 
падобная сітуацыя, 81:19. 
Гэта неймаверныя лічбы! Яны 
дапушчальныя толькі ў выпадку, 
калі кандыдат мае яркую ген-
дарную праграму, напрыклад, 
прадстаўляе жаночую партыю.

Зрэшты, раўнютка такая 
прапорцыя мужчын і жан-
чын сустракаецца ў зборніку 
Белстата, прысвечанаму 
адукацыі. Сярод настаўнікаў 
у беларускіх сярэдніх школах 
працуе 83% жанчын і 17% муж-
чын. Супадзенне?

У цэлым мужчыны ў сілу тых 
ці іншых абставін праяўляюць 
большую палітычную 
актыўнасць за жанчын. Такая 
тэндэнцыя назіраецца бадай ва 
ўсіх краінах свету. Савет Еўропы 
дэкларуе ў якасці адной з мэт 
давядзенне долі жанчын ва 
ўладзе да 40%.

Чым вышэйшы ўзровень 
улады, тым доля жанчын 
становіцца меншай. Напрыклад, 
сярод дэпутатаў беларускіх 
мясцовых Саветаў летась было 
абрана 46% жанчын. У Палаце 
прадстаўнікоў гэты паказчык 
зніжаецца да 26%, жанчын-
міністраў – дзве.

Факт у тым, што ні на 
адной прыступцы палітычнай 
актыўнасці жанчын не бывае 
больш за мужчын. Аналіз спісаў 
ініцыятыўных груп кандыдатаў 
у прэзідэнты пацвярджае гэтую 
думку.

Напрыклад,  сярод 
зборшчыкаў подпісаў 
Анатоля Лябедзькі 62% муж-
чын, у Сяргея Гайдукевіча 
– 60%. У Сяргея Калякіна і 
Таццяны Караткевіч – па 57%. 
Кандыдат Жанна Раманоўская 
з нерэпрэзентатыўнай малой 
ініцыятыўнай групай мае ў 
спісе 53% мужчын. У Віктара 
Цярэшчанкі – 50,4%.

То бок усе апаненты ўлады 
(тыя, хто хаця б заклікае 
галасаваць за сябе, а не за 
Лукашэнку), маюць сярод сваіх 
актывістаў 55–60% мужчын.

А што ж Мікалай Улаховіч, 
пра набор у ініцыятыўную групу 
якога не было вядома да апош-
няй хвіліны падачы дакументаў 
у ЦВК? Ягонае «Беларускае 
казацтва» – ушчэнт мужчын-
ская арганізацыя, аднак у 
ініцыятыўнай групе лідара 
толькі 29% мужчын. Гэтая лічба 
куды бліжэй да паказчыкаў 
Лукашэнкі.

* * *
Доля мужчын  

і жанчын у ініцыятыўных 
групах

№   Кандыдат            Група        Доля     Доля  
                                                   мужчын жанчын

1 Аляксандр 
Лукашэнка     10.577   17%   83%

2 Сяргей 
Гайдукевіч         2481       60%  40%

3 Таццяна 
Караткевіч       1993       57%  43%

4 Сяргей 
Калякін             1510      57%   43%

5 Мікалай 
Улаховіч            1426      29%    71%

6 Анатоль 
  Лябедзька           977       62%   38%
7 Віктар 
   Цярэшчанка       946      50,4%  49,6%
8 Жанна 

Раманоўская    110       53%    47%

Ягор МАРЦІНоВІЧ
nn.by.

Забаранілі…
ДЭМАКРАТЫЯ ПА-БЕЛАРУСКУ

Улады Мінска забаранілі 
велапрабег у гонар 25-годдзя 
Незалежнасці.

Учора ініцыятыўная група 
Таццяны Караткевіч планавала 
збор подпісаў каля стэлы «Мінск 
– горад-герой», адкуль хацела 
рушыць на роварах да помніка 

Янку Купалу. Такім чынам мер-
кавалася адзначыць 25-годдзе 
з дня прыняцця Дэкларацыі аб 
дзяржаўным суверэнітэце.

Аднак мінскія ўлады 
не дазволілі велапрабег, 
спаслаўшыся на тое, што 
сябры ініцыятыўнай групы 

маюць права толькі праводзіць 
пікеты.

Юрыст Уладзімір Лабковіч 
пракаментаваў гэтую забарону 
так: “Улады сапраўды могуць 
не дазволіць велапрабег, таму 
што гэта масавае мерапры-
емства ў грамадскім месцы, 

а падчас збору подпісаў на 
гарадскіх вуліцах дазволе-
на толькі пікетаванне. Але ж 
калі прымяняць закон па ўсіх 
існуючых канонах, то нават 
святкаванне дня нараджэння ў 
кавярні можа быць расцэнена 
як масавае мерапрыемства».

СЛЫШАЛИ?

Съезд Свободного профсоюза потребовал 
отставки президента и правительства 

ХI съезд Свободного профсо-
юза Беларуского (СПБ) состоял-
ся в Минске в прошлые выход-
ные. 

Работа профсоюза за отчет-
ный период была признана 
удовлетворительной. Михаила 
Ковалькова переизбрали предсе-
дателем СПБ. Делегаты съезда 
приняли заявление о системном 
ухудшении  социально-экономи-
ческого положения трудящихся в 
Беларуси и потребовали отстав-
ки президента и правительства.

– Уже стали нормой сокра-
щенные рабочие недели на мно-
гих предприятиях страны, а вме-
сте с этим и снижение заработ-
ных плат работников. С учетом 

инфляции и роста цен заметно 
снизился  уровень жизни как 
работающих граждан страны, так 
и пенсионеров. Резко снизилась 
покупательская способность 
граждан. Приходиться экономить 
на всем, и в первую очередь на 
продуктах питания, – отмечается 
в заявлении профсоюза.

Делегаты съезда потребова-
ли: «Президент и правитель-
ство, не способные справить-
ся с наступившими и насту-
пающими реалиями, должны 
уйти в отставку и не испыты-
вать более терпение людей».

В заявлении также содержит-
ся призыв прекратить преследо-
вание работников за членство в 

Свободном профсоюзе (особое 
внимание обращено на случаи 
увольнений на ОАО «Бобруйский 
завод тракторных деталей и 
агрегатов» и ОАО «Полоцк-
Стекловолокно»).

Кроме того, делегаты ХI 
съезда Свободного профсоюза 
потребовали отмены Декрета 
№29 «О дополнительных мерах 
по совершенствованию трудовых 
отношений, укреплению трудо-
вой и исполнительской дисци-
плины», Декрета №5 «Об усиле-
нии требований к руководящим 
кадрам и работникам органи-
заций» и Декрета №3 «О пред-
упреждении социального ижди-
венчества» (о тунеядстве).

УРАДЖАЙ-2015

1 242 000!
Сельгасарганізацыі Беларусі 

па стане на раніцу панядзелка 27 
ліпеня намалацілі 1 мільён  242 
тысячы тонн збожжа. Гэта амаль 
у 2,5 раза менш, чым на гэтую ж 
дату ў мінулым годзе.

Па аператыўнай інфармацыі 
Мін істэрства сельскай 
гаспадаркі і харчавання, зер-
не абмалочана з 396 тысяч 

гектараў, або з 17,6% плошчаў, 
якія падлягаюць уборцы. У 
ведамстве таксама адзначаюць, 
што ўраджайнасць збожжавых 
і зернебабовых культур у бягу-
чым годзе ніжэй за леташнюю 
на 7,9 цэнтнера з гектара і скла-
дае 31,4 ц/га. У многіх раёнах 
адмоўна адбілася засуха.

Паводле інфармацыі 

Мінсельгасхарча, па вала-
вым зборы збожжа лідзіруюць 
сельгасарганізацыі Гомельскай 
вобласці, дзе сабрана 414,9 тыся-
чы тон збожжа, але найбольш 
высокі ўзровень ураджайнасці 
– у сельгасарганізацыях 
Гродзенскай вобласці, дзе 
сярэдняя ўраджайнасць складае 
46,3 ц/га.

НАДВОР’Е

Не горача
Спакойнае, але не вельмі 

цёплае надвор’е абяцаюць 
сіноптыкі на гэтым тыдні.

Навальнічныя франты 
выціснулі вельмі цёплае паветра 
за межы краіны, і з поўдня 
Балтыйскага мора ў Беларусь 
пачало паступаць больш свежае 

паветра.
На гэтым тыдні чакаюцца 

кароткачасовыя дажджы, 
тэмпература паветра будзе на 
1–3 градуса ніжэй за кліматычную 
норму, – паведамляе Белгідрамет.

У аўторак 28 ліпеня чакаюцца 
непрацяглыя дажджы, месцамі 

навальніцы, тэмпература днём + 
19...+26 у залежнасці ад рэгіёна.

У сераду захаваецца такое 
ж надвор’е. А вось 30 ліпеня, у 
чацвер, з поўдня Скандынавіі ў 
Беларусь прыйдзе парывісты 
вецер, хаця тэмпературны фон 
не зменіцца.

«Будуць зніжкі, там і набяром»
Пікет па зборы подпісаў 

за лідара беларускіх казакоў 
М і к а л а я  УЛ А Х о В І Ч А 
размясціўся на плошчы Калініна. 
У 14.00 тут нешматлюдна. На 
агітацыйным стэндзе некалькі 
ўлётак з фатаздымкам і карот-
кай біяграфіяй прэтэндэнта. 
Асобна размешчаны здымак, на 
якім людзі ў казацкай вопратцы і 
праваслаўныя святары. 

У пікеце трое прыхільнікаў 
прэтэндэнта, прычым адзін з 
іх – сам кіраўнік штаба Міхаіл 
ВоБРАЗАЎ. Да журналіста 
“Народнай Волі” ён адразу 
паставіўся з насцярогай і нават 
папрасіў паказаць журналісцкае 
пасведчанне: “Чытаць я чытаў, 
але ж не бачыў ніколі, як вы 
выглядаеце”… 

Сварыцца не хацелася, не 
было такога рэдакцыйнага задан-
ня – канфліктаваць. Хаця незра-
зумела, чаму звычайны чалавек, 
нават не журналіст, не можа 
стаяць побач з перадвыбарным 
пікетам і назіраць за працэ-
сам. Нейкая свая логіка ў гэтых 
казакоў…

Асноўная публіка на плош-
чы – гэта пара жанчын сталага 
веку на лавачках ды людзі, якія 
ідуць праспектам па сваіх спра-
вах. Ля пікетаў на хвілінку спы-
няюцца літаральна адзінкі. Хаця 
па адзін бок помніка “усесаюзна-
му старасце” збіраюць подпісы 
за Мікалая Улаховіча, па другі – 
за Аляксандра ЛУКАШЭНКУ. 
Так, за першыя 20 хвілін майго 
назірання жадаючых падпісацца 
не аказалася ні на адным пікеце. 
Нарэшце адна жанчына стала-
га веку падышла паставіць свой 
подпіс за дзеючага прэзідэнта. 
Патлумачыла: “Я спецыяльна са 
шпіталя прыехала, каб падпісацца 
за Лукашэнку. Скажу вам шчы-
ра: я хачу, каб ён правіў вечна. А 
што?.. Ну, калі вечна не атрыма-

Перадых
Ініцыятыўная група Сяргея 

КАЛЯКІНА ўчора пікеты па  
зборы подпісаў у сталіцы не 
праводзіла наогул.

Як патлумачыў нам кіраўнік 
групы Валерый Ухналёў, гэта 

звязана з тым, што “неабходны 
папярэднія вынікі работы”.

ецца, то да таго часу, пакуль я не 
памру. У нас жа шчаслівая ста-
расць, пра якую старыя за мяжой 
могуць толькі марыць. Так што 
больш ні за кога я падпісвацца 
не стану…” 

Агітатары за Улаховіча нават 
не спрабавалі перацягнуць 
такую прыхільніцу Аляксандра 
Лукашэнкі на свой бок. 
Бессэнсоўна!

– Як ідуць справы? – запытва-
юся ў жанчын з “Белай Русі”, якія 
збіраюць подпісы за дзеючага 
кіраўніка дзяржавы.

– А вам гэта навошта? 
Подпісаў у нас дастаткова. 

– Дастаткова для чаго?
– Мы вам не абавязаны 

даваць справаздачу. Колькі 
сабралі – столькі сабралі. 

– А я вось тут стаю, назіраю 
і бачу, што за паўгадзіны толькі 
адзін чалавек знайшоўся, які 
падтрымаў вылучэнне нібыта 
“самага папулярнага кандыда-
та… 

У адказ пачула толькі 

крыўднае маўчанне. Ні сло-
ва! Жанчыны сціснулі вусны і 
адвярнуліся ў іншы бок. 

Тым часам ля пікета за 
Улаховіча прытармазіла мала-
дая дзяўчына. Спадар Вобразаў 
доўга ёй нешта тлумачыць, 
потым да размовы далучаецца 
яшчэ адзін агітатар… Нарэшце 
дзяўчына не вытрымлівае, дастае 
з сумкі пашпарт, ставіць подпіс … 

Якраз у гэты час на плошчы 
прытарможвае машына і нехта 
гучна выкрыквае: “Пуцін г…но! 
Жыве Беларусь!” 

– Гэта на вас так рэагуюць, 
як на прадстаўнікоў Расіі? – 
пытаюся ў спадара Вобразава. 
Хаця, шчыра кажучы, пытанне 
было не самае разумнае, бо 
пікет за беларускага казака 
Улаховіча ніякім асаблівым чынам 
не пазначаны: калі б не столік 
з табурэтам і раскладны невялікі 
стэнд, то і не здагадаешся…

– А што там крыкнулі? – 
запытваецца ў адказ кіраўнік 
штаба. – Я не пачуў. Вось, 

бачыце, людзей няшмат, народ 
на лецішчах. Вулічныя пікеты 
не даюць неабходнай колькасці 
подпісаў, трэба ісці па кватэрах. 
Час яшчэ ёсць. І вы глядзіце, не 
напішыце там чаго не трэба, а то 
мы на вас тады ў суд пададзім. 

Раптам ля нас спыняецца 
яшчэ адна машына і з яе 
выходзіць сам прэтэндэнт на 
залічэнне ў кандыдаты.

– Я тут амаль гадзіну і за 
гэты час толькі адзін подпіс за 
вылучэнне вашай асобы. Такімі 
тэмпамі сабраць 100 тысяч 
подпісаў будзе немагчыма…

– Ды яшчэ ж толькі пачатак 
кампаніі. Не праблема. Машына 
толькі разварочваецца, набірае 
абароты. Усё будзе нармальна. 

А жанчына, якая прыехала 
разам з Мікалаем Улаховічам, 
дадала: “Трэба будзе ў выхадныя 
ісці да ГУМа. Там будуць зніжкі, 
людзі падцягнуцца, вось там і 
набяром…”.

Любоў ЛУНЁВА,  
Алесь СІВЫ.
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Представьте: существовало 
сельскохозяйственное предпри-
ятие под поэтическим назва-
нием «Романово», неплохое 
хозяйство, вполне успешное, 
насколько можно быть успеш-
ным в тогдашних условиях. Во 
всяком случае не убыточное. 
На прекрасных землях. С друж-
ным и грамотным коллекти-
вом тружеников в нескольких 
поколениях. Оттого и урожаи 
были хорошими: и зерновых, и 
рапса, и свеклы, и кукурузы, и 
трав. Кроме того, мы были элит-
хозом по выращиванию семян 
трав, льна, рапса. Относительно 
недавно приобрели зерносу-
шильный комплекс, построили 
животноводческий комплекс 
на 600 голов с доильно-молоч-
ным блоком, отремонтировали 
некоторые фермы. Привели в 
порядок мехдвор, огородили 
его бетонным забором, постро-
или баню и бассейн, оборудо-
вали добротные отапливаемые 
мастерские. Заложили сад 
интенсивного типа, который уже 
вступил в пору полного плодоно-
шения. Построили 38 домов так 
называемого усадебного типа. 
Планировали построить еще 8. 
Отремонтировали помещения 
правления и сельского Совета: 
пластиковые окна, ровные сте-
ны и потолки, хороший лино-
леум. Рабочие места связали 
компьютерной сетью. Провели 
в деревню газ. В Доме культуры 
работал спортзал, в который из 
окрестных деревень стекалась 
молодежь.

Казалось бы, что еще надо 
для того, чтобы жить и нормаль-
но работать?

А надо малое: всего лишь 
отсутствие рядом завистливого 
и хитрого глаза и верховенство 
закона. Малое, но, как ока-
залось, это как раз и сыграло 
роковую роль в судьбе нашего 
хозйства.

Рядом, всего лишь в 5 кило-
метрах от Ленино, находится 
деревня Подлесье, центр друго-
го хозяйства – «Подлесья-2003». 
Хозяйства, примерно равного 
нашему по площадям и по объ-
емам. Но не равного по устой-
чивости своего положения. 
Хозяйства, балансирующего на 
грани выживания и вознамерив-
шегося выплыть, утопив нас.

Выглядя внешне относитель-
но успешным, «Подлесье» мед-
ленно, но неуклонно стремилось 
ко дну. Стопудовой гирей влек его 
туда огромный и неподъемный 
кредит, взятый для строитель-
ства животноводческого ком-
плекса. Если «Романово» получи-
ло кредит для той же цели в раз-
мере около 23 млрд рублей под 
1,5% годовых, то «Подлесье» по 
каким-то непонятным причинам и 
в каком-то непонятном учрежде-
нии вынуждено было получить 70 
млрд рублей под 30% годовых. 
Ноша страшная и неподъемная 
добавилась к другим миллиард-
ным долгам. Наверное, не один 
миллиард ежемесячно надо было 
вычеркивать из трудных доходов 
хозяйства в пользу кредиторов. 
Производство, конечно же, рас-
строилось. А как иначе? Чем 
латать эту огромную зияющую 
дыру? На чем экономить? Не на 
чем, кроме как на производствен-
ных процессах, тем самым нару-
шая их ход. Закономерно после-
довали неурожаи, невыполнение 
плана, дефицит, пересортицы. И 
совершенный тупик впереди. А 
председателю осталось всего-то 
несколько лет до пенсии. И уйти 
на нее хотелось именно предсе-
дателем. Понимаете драматизм 
ситуации?

И тут придумался выход. Сам 
ли Иван Иванович Борисовец, 
председатель «Подлесья», доду-
мался до него, или подсказал 
кто, или дошли коллегиально, 
как в игре «Что? Где? Когда?», 
не известно, да и неважно уже. 
Важно то, что идея оказалась 
жизнеспособной, потому что 

родилась она в умах и сердцах 
людей, выросших в этой систе-
ме, строящих и достраивающих 
ее, руководящих в ней и знаю-
щих ее как свои пять пальцев. 
И.И.Борисовец – не последний 
человек в районе, в области, 
может, и в стране, председа-
тель местной секции агропро-
мышленного союза. Его едино-

мышленники и друзья-товарищи 
– В.А.Ражанец, председатель 
районного Совета депутатов, 
подлесский земляк Борисовца; 
В.П.Статкевич, первый замести-
тель председателя райисполко-
ма и в то же время начальник 
управления сельского хозяйства 
и продовольствия. Может, и еще 
кто был. 

С чего начали? Первым 
делом упразднили Ленинский 
сельский Совет. Чтобы, значит, 
статус Ленино-Романово «поде-
шевел». Намерились перене-
сти  сельсовет в Подлесье. В то 
Подлесье, что было построено в 
чистом поле и история которого 
начинается с 70-х годов прошло-
го столетия. Которое выглядит 
(да простят меня его жители) 
как агрогородок с единствен-
ной функцией производства, с 
извивающейся по всей деревне 
теплотрассой-удавом, без вся-
кой архитектурной идеи и отра-
ды глазу. Ленинцы, разумеется, 
возмутились. Тогда наш сельсо-
вет вообще упразднили, пере-
дав его функции Знаменскому 
сельскому Совету. Вышло так: 
сельский Совет, охватывающий 
два колхоза, упразднен в пользу 
сельского Совета, охватываю-
щего один колхоз.

Далее они вознамерились 
еще глубже окунуть нас в долго-
вую яму. «Романово» было при-
казано построить новый доиль-
ный зал и по-царски реконстру-
ировать свинотоварную ферму, 
купив дорогущее оборудование 
для нее. Это в то время, когда 
другие хозяйства закрывали эти 
фермы ввиду нерентабельности! 
В результате наше хозяйство 
стало должником.

Потом началось жонглиро-
вание цифрами и процентами. 
В устах начальства долги наши 
выросли до критических раз-
меров, производительность 
скатилась ниже всякой критики. 
В общем, полнейший финансо-
вый, производственный и управ-
ленческий крах. 

Далее случилось ключевое 
событие во всей этой истории. 
В Слуцком районе поменялся 
председатель исполнительного 
комитета. На это место прибыл 
33-летний Андрей Янчевский. 

После этого война перешла, 
как говорится, в горячую фазу. 
Для нас начался тяжелый, бре-
довый сон. Хоть поговаривать 
об объединении начали еще в 
марте прошлого года, первая 
явная активность была замече-
на в мае. 23 мая в «Подлесье» 
провели общее собрание акци-
онеров. За объединение прого-
лосовало лишь 4 человека. 26 
мая провели собрание у нас, 
на него из рядовых работников 
никто не пошел. А вот началь-

ство голосовало. Председатель 
«Романово» проголосовал про-
тив. Представитель райисполко-
ма – за. И победил. Потому что 
держал он в своих руках кон-
трольный пакет. 

После этого мы начали 
писать во все инстанции, а они 
нас в ответ давить. Уволили 
романовского председателя 

Сергея Михайловича Поленицу. 
Быстро, без шума и пыли, а 
также безо всяких процедур 
приема-передачи должности 
материально ответственного 
лица. На его место назначили 
Э.М.Барчука – то ли энергетика, 
то ли электрика из «Подлесья», 
человека без высшего образо-
вания. Представлял его нам, 
работникам государственного 
предприятия (подчеркиваем, 
государственного), почему-то 
не представитель государства, 
а председатель «Подлесья» 
Борисовец. Все прошлое лето 
они мерили, считали и взвеши-
вали наше достояние, а 14 авгу-
ста общему собранию романов-
ских акционеров показали пере-
даточный акт. На то собрание мы 
уже все пришли. Накал страстей 
был запредельный. Ни один 
наш специалист не подписал 
озвученный акт. Представители 
государства, со своей стороны, 
назвали нас быдлом, вызва-
ли милицию и были таковы. На 
следующий день Борисовец и 
Статкевич таскали непокорных 
специалистов по кабинетам 
райисполкома, поминали всуе 
КГБ, Госконтроль, прокуратуру и 
пр., вынуждая тем самым поста-
вить подпись под злополучным 
актом. 

Какие времена приходят на 
память, а? 

Главный бухгалтер документ 
не подписала – ее уволили, на 
ходу приписав нарушение каких-
то статей… В итоге все подпи-
сал кто-то другой.

Чего только не было тем 
летом! Мы писали во все 
инстанции, а письма возвра-
щались нашим притеснителям. 
Они потом вычисляли нас по 
подписям, число которых ино-
гда было близко к тремстам. 
Грозили, топали ногами, пугали 
страшными карами. Директора 
школы довели до сердечного 
приступа и надолго уложили на 
больничную койку. Несколько 
раз наведывался председатель 
облисполкома Семен Шапиро. 
«Разруливал», как это сейчас 
называется. Однако встретиться 
с ним нам так и не посчастли-
вилось. Единственным светлым 
пятном в этой грязной исто-
рии показалось участие заме-
стителя главы Администрации 
президента Анатолия Лиса. Он 
признал наличие нарушений 
законности, допущенных по 
отношению к нашему хозяйству, 
распорядился исправить их 
вплоть до равноправного объ-
единения хозяйств (если уж оно 
так было необходимо). Однако 
наши начальники ограничи-
лись лишь восстановлением на 
работе уволенного бухгалтера 
и освобождением от должности 

Статкевича.
С 1 сентября прошло-

го года мы живем и трудим-
ся в колхозе под названием 
«Подлесье-2003». Подведем 
итоги этой «военной кампании». 

1. Буквально сразу, за пару 
недель, за бесценок ликвиди-
рована очень нужная району 
свиноферма, так и не успевшая 
принять завершенный вид. Она 
теперь вновь реконструируется, 
но уже для содержания коров.

2. Ликвидирована конефер-
ма. Лошади проданы.

3. В деревне Кожушки унич-
тожена ферма для содержания 
молодняка крупного рогатого 
скота. Тоже, кстати, реконстру-
ированная. Скот перевезли в 
деревню Лопатичи на ветхую 
ферму. Подлесскому хозяйству, 
вероятно, эти телки были очень 
нужны, но они их никак не мог-
ли вырастить. Воспользовались 
соседскими, дармовыми.

4. Из-за жадности, напле-
вательства и недальновидно-
сти убыточно реализован уро-
жай яблок, выросший в нашем 
саду. Ни один проверяющий 
орган не удосужился сосчитать 
упущенную прибыль. Но мы не 
поленимся. 400 тонн собран-
ных яблок, как они докладыва-
ли, были использованы не по 
назначению, а именно: реали-
зованы не по 5 тысяч рублей за 
килограмм, как предлагали нам 
предприниматели, а по 500 на 
переработку. Получается, без 
малого два миллиарда растая-
ли, как утренняя дымка. А сам 
сад-кормилец до сих пор не 
побелен.

5. Снесен бывший склад 
газовых баллонов. Хотя крепкое 
еще здание можно было исполь-
зовать по другому назначению.

6. Без всякого видимо-
го смысла раскрыта кровля 
над бывшей баней в деревне 
Славинск. Над отличной баней, 
между прочим. Решили, что не 
нужна нам ни баня, ни что иное?

7. Опустел наш мехдвор, 
наши склады запчастей, заправ-
ка. Вся техника угнана на под-
лесский мехдвор, который 
намного хуже нашего.

8. Извлечены плиты из 
нашей силосной ямы и переве-
зены в Подлесье. 

9. Опустело здание конто-
ры. Сейчас она располагается 
в Подлесье, в здании магази-
на, со слепыми оконцами под 
потолком, где даже днем должен 
гореть свет.

10. Закрылся спортзал.
11. Появился хронический 

дефицит во всем: в зарплате, 
топливе, запчастях, кормах, 
ядохимикатах. Как следствие 
– вынужденные простои, даже 
во время уборочной и посев-

ной. Хотя в «Романово» мы даже 
зимой редко оставались без 
работы.

12. Разваливается наш тру-
довой коллектив. Молодежь в 
поисках работы скитается по 
Слуцкому и Копыльскому рай-
онам.

13. Безусловно, снизились 
зарплаты. 

Тактика выжженной земли. 
Новая власть, стараясь разо-
рить и опустошить «Романово», 
усердствует неустанно. 
Торопится показать и доказать 
миру, что верным путем пошла 
районная власть, затеяв эту 
авантюру с присоединением 
нашего «обнищавшего и разва-
лившегося хозяйства». Однако 
наш банковский кредитор ина-
че глядел и продолжает глядеть 
на вещи: он не признал в нас 
неплатежеспособного субъек-
та и удерживает средства за 
ранее выданные кредиты, как 
полагается. А ведь как хотелось 
получить отсрочку по выплате 
подлесских кредитов, право на 
которую дает это самое присо-
единение убыточного хозяйства. 
Как видите, не убыточные мы. 
Не убыточные, но несчастные.

И «Подлесье» отнюдь не 
выглядит счастливым. Не спаса-
ет его ни наша беда, ни наши 
трофеи, ни наша рабочая сила. 
По-прежнему снедают его неуря-
дицы и долги, с каждым днем все 
более и более погружая на дно 
банкротства. Хорошо лишь то, 
что тамошний люд наконец начи-
нает открывать глаза и роптать. И 
спрашивать вслед за нами: неу-
жели все это возможно, позво-
лительно, неподсудно? Неужели 
никто не может справиться с оду-
ревшими от вседозволенности и 
безнаказанности деятелями? А 
может, и вправду не по силам 
это никому? Может, и нос сунуть 
сюда никто не смеет?

Вам, власть имущим, навер-
ное, известно, какая слава идет 
о Слуцком районе. Он слывет 
эдаким советским осколком, 
коммунистическим заповедни-
ком, сохранившим в себе самые 
порочные свойства минувшего 
строя: кумовство, протекци-

онизм, непробиваемую кру-
говую поруку. Вот, к примеру, 
руководит хозяйством, теперь 
уже и нашим, И.И.Борисовец. А 
жена его воспитывает нас, по 
велению совести и по должно-
сти, поскольку служит у него в 
колхозе заместителем по иде-
ологии. На пенсии уже, но слу-
жит. Обращается к нам нази-
дательно так, воспитательно: 
«На коленях еще приползете». 
Или вот Виктор Алексеевич 
Ражанец, председатель район-
ного Совета депутатов, главный 
советчик района. Жена его слу-
жит главным редактором газе-
ты «Слуцкий край». Он, допу-
стим, кроит и перекраивает 
эти несчастные сельские сове-
ты, словно пазлы, или совету-
ет что-то ценное Янчевскому, 
а она через печатное слово 
сеет эти советы в массах. Или 
В.П.Статкевич, снятый с долж-
ности и сосланный руководить 
колхозом. Скоро опять всплывет 
где-то, как поутихнет история. 

Мы пишем во все инстан-
ции: погибнет колхоз – погиб-
нет и деревня. Вы отвечаете: 
«Основным критерием деятель-
ности предприятия является 
рентабельность продаж». Мы 
пишем: воруют. Вы, не покидая 
кабинета, отвечаете: следстви-
ем не установлено. Мы пишем: 
за что главного бухгалтера уво-
лили? Вы отвечаете: за неодно-
кратное грубое нарушение тру-
довых обязанностей. Мы откры-
ваем трудовую книжку и читаем 
в ней всего две записи: принята 
на работу ровно тридцать пять 
лет назад и уволена с работы. 
Мы пишем: бездарно и обидно 
пропали яблоки. Вы нам рас-
сказываете о том, сколько их 
созрело, сколько было ящиков 
и кто участвовал в сборе. Мы 
пишем: зачем так со свинофер-
мой поступили? Вы отвечаете: 
плохая биологическая защита. 
До сих пор была хорошая, а тут 
сделалась плохой. Мы идем в 
деревню Борок, благо тут неда-
леко, километров десять напря-
мую, и смотрим: фермер выра-
щивает свиней. С точно такой 
же защитой, как у нас. И несть 
числа этим примерам.

Возможно, что это будет 
звучать парадоксально, но мы 
выберемся. Выстоим, подни-
мем хозяйство и продолжим 
жить. Как это было после вой-
ны, в которой немцы погубили 
сто сорок наших односельчан. 
Как это было после перестрой-
ки. Потому что мы хотим жить 
и работать. Работать там, где 
живем. На своей земле. Дайте 
только шанс. Дайте хотя бы 
малую, невесомую, как соло-
минка, надежду на справедли-
вость.

Сергей Владимирович 
КЛиМоВиЧ,

житель д.Ленино  
Слуцкого района.
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СЕЛЬСКАЯ ДРАМААДКРЫТЫМ ТЭКСТАМ КАЗУС

ПАДРАБЯЗНАСці

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Чаму я не пайду 
 на выбары…

У маім жыцці гэта пятыя выбары. 
Цудоўна памятаю 1994 год – першыя 
выбары прэзідэнта. З цікавасцю людзі 
ставіліся да гэтай падзеі і з энтузіязмам 
удзельнічалі ў ёй! Асабліва мяне ўразілі 
агітацыйная кампанія і дэбаты двух 
кандыдатаў – Кебіча і Лукашэнкі. Якая 
свабода думкі, якія спадзяванні на 
лепшае жыццё звязвалі мы ўсе з тымі 
выбарамі! Сам я спадзяваўся на тое, 
што, нарэшце, дажыў да дэмакратыі, калі 
прэзідэнта Беларусі выбірае народ, а 
яго знаходжанне на гэтай пасадзе будзе 
абмежавана двума тэрмінамі.

А што ў выніку? Прайшло больш 
за 20 год – і практычна нічога з маіх 
спадзяванняў не ажыццявілася. 
Больш за тое, няма нават надзеі, што 
пры маім жыцці ўвогуле дачакаюся 
іншага прэзідэнта. Хтосьці, магчыма, 
запярэчыць: “Чым не задавальняе спадар 
Лукашэнка? Чаму такая ўпэўненасць, што 
менавіта ён працягне сваё кіраванне?” 
Паспрабую аб’ектыўна выкласці сваё 
бачанне праблемы.

Па-першае, Канстытуцыя 1994 года 
прадугледжвала знаходжанне на гэтай 
пасадзе адной асобы не больш за два 
тэрміны. Рэферэндум 1996 года, як 
вядома, насіў рэкамендацыйны характар, 
таму тое, што Аляксандр Лукашэнка 
працягнуў сваё знаходжанне на галоўнай 
пасадзе, я разглядаю як парушэнне 
Асноўнага закона.

Па-другое, у сённяшнім Выбарчым 
кодэксе няма нормы, якая гарантуе 
рэальную прысутнасць пры падліку 
галасоў прадстаўнікоў кандыдатаў на 
пасаду прэзідэнта. Здавалася б, гэта 
настолькі натуральнае патрабаванне, 
якое і абмяркоўваць няма патрэбы. 
Аднак кіраўніцы Цэнтрвыбаркама Лідзіі 
Ярмошынай прасцей запрасіць розных 
назіральнікаў, пусціць ім “пыл у вочы”, 
але толькі не дапусціць прадстаўнікоў 
кандыдатаў, якія гэтага пажадаюць, да 
падліку галасоў. 

Трэцяе. Больш як 20-гадовае 
кіраванне краінай спадаром Лукашэнкам 
не наблізіла нас да ўзроўню развітых 
дзяржаў Еўропы (не кажучы ўжо 
пра вядучыя краіны свету). Між тым 
стартавыя ўмовы Беларусі на пачатку 
1990-х гадоў былі адны з самых лепшых 
на абшарах СНД. А што маем сёння? Па 
валавым унутраным прадукце на душу 
насельніцтва, разлічаным па парытэце 
пакупніцкай здольнасці, знаходзімся 
напрыканцы чацвёртага дзясятка краін 
Еўропы. Па чакаемай працягласці жыцця 
мужчынскага насельніцтва не можам 
пераадолець 70-гадовы рубеж, хаця ў 

свеце сёння шмат дзе мужчыны жывуць 
больш за 80 гадоў.

Пра цэнавую вакханалію і казаць 
не даводзіцца. Інфляцыя дасягнула 
астранамічных памераў – вось дзе наша 
незайздроснае лідарства. Хапіла 15 год, 
каб вывесці з карыстання 50-рублёвую 
грашовую купюру, якая ў 2000 годзе была 
буйнейшай па сваім намінале. І калі казаць 
пра далейшае эканамічнае развіццё, 
яно, на маю думку, будзе пагаршацца, і 
прычынай гэтаму з’яўляюцца не толькі 
знешнія неспрыяльныя ўмовы, але і 
нежаданне сённяшняга прэзідэнта 
праводзіць сапраўдныя рэформы 
(дэбюракратызацыю дзяржаўнага 
апарату, прыватызацыю і інш.). І, 
канешне, нельга лічыць рэфармаваннем 
эканомікі імкненне павялічыць даходы 
дзяржаўнага бюджэту праз збор самых 
розных падаткаў і пошук знешніх пазык. 
Так што ніякіх зрухаў у гэтым накірунку і 
не намячаецца. 

Чацвёртае. Такі працяглы тэрмін 
знаходжання аднаго чалавека на 
пасадзе прэзідэнта краіны робіць яго 
кансерватыўным у горшым сэнсе гэтага 
слова. Не толькі віна яго ў гэтым, але і 
бяда. У сілу аб’ектыўных і суб’ектыўных 
прычын ён, лічу, не ў стане як належыць 
успрымаць новыя тэндэнцыі сусветнага 
развіцця і адпаведным чынам на іх 
рэагаваць. Крызіс, у які патрапіла 
Беларусь, заўтра не будзе пераадолены, 
і спатрэбіцца шмат фізічных і маральных 
сіл, каб справіцца з ім. І мне вельмі 
хочацца, каб цяперашні прэзідэнт пажыў 
як мага больш і не толькі пабачыў на 
свае вочы вынікі свайго кіравання, але і 
дапамог свайму пераемніку.

Пятае. Знаходжанне да сённяшняга 
дня за кратамі аднаго з кандыдатаў на 
пасаду прэзідэнта на мінулых выбарах 
Міколы Статкевіча інакш як помстай з 
боку сённяшняй улады назваць не магу. 
А помста, як вядома, прыкмета слабасці. 
Няма афіцыйных звестак і пра лёс 
шэрагу зніклых асоб: спадароў Ганчара, 
Завадскага, Захаранкі, Красоўскага, хаця 
прайшло шмат гадоў пасля іх знікнення. 
Можна толькі ўявіць стан іх родных і блізкіх, 
якія да гэтага часу не атрымалі ад гэтай 
улады дакладнага адказу на пытанне: 
“Дзе яны?” І самае прыкрае, што робіцца 
выгляд, нібыта праблемы не існуе. Мы 
хутчэй даведваемся пра тое, як губляюцца 
ў лесе дзеткі і пенсіянеры, збіраючы 
грыбы, чым  пра вядомых асоб, якія зніклі 
сярод белага дня ў цэнтры сталіцы. Які 
давер можа быць да такой улады?

Шостае. Адсутнасць магчымасці 
шырока прадставіць у сродках масавай 

інфармацыі (найперш на тэлебачанні) 
альтэрнатыўныя падыходы да сацыяльна-
эканамічнага і палітычнага развіцця 
Беларусі не спрыяе разнявольванню 
грамадства і ў рэшце рэшт аказвае 
кепскую паслугу самой уладзе. Лічаныя 
газеты імкнуцца на самай справе 
пазнаёміць сваіх чытачоў з рознымі 
поглядамі на развіццё краіны. Аднак у якіх 
умовах ім даводзіцца існаваць, ведаюць, 
напэўна, толькі іх галоўныя рэдактары 
і супрацоўнікі. Даходзіць да абсурду. 
Накіраваны сёлета мною ў “Настаўніцкую 
газету” артыкул аб праблемах школьнай 
геаграфічнай адукацыі быў адхілены 
па надуманых прычынах. Бо ён не быў 
хвалебным, быў праблемным. Зразумець 
такое немагчыма, таму што амаль уся 
мая працоўная біяграфія звязана з 
педагагічнай дзейнасцю (маю каля 40 
гадоў педстажу) і, мяркую, мне ёсць што 
сказаць аб праблемах адукацыі. Жыццё 
па прынцыпе “абы ціха” прыводзіць толькі 
да апатыі і дэградацыі грамадства. 

Сёмае. Цяперашні стан беларускай 
мовы ў краіне інакш як катастрафічным 
назваць нельга. Як усё добра пачыналася 
на пачатку 1990-х гадоў: ствараліся 
беларускамоўныя дзіцячыя садкі, школкі, 
пераводзілася на беларускую мову 
справаводства і г.д.! А што маем сёння? 
Лічаныя працэнты вучняў, якія навучаюцца 
па-беларуску і лічаных студэнтаў ВНУ, 
якія маюць магчымасць слухаць пэўныя 
курсы на роднай мове. Няўжо за 20 гадоў 
кіравання краінай нельга ўсвядоміць, 
што дзяржава – гэта не толькі яе 
прадпрыемствы, спартыўныя збудаванні і 
іншыя матэрыяльныя аб’екты, а найперш 
– народ з яго нацыянальным духам і воляй 
да свабоды, якія фарміруюцца ў першую 
чаргу мовай. Мне, як прадстаўніку гэтага 
народа, абрыдла звыш 20 гадоў жыць у 
сваёй краіне і адчуваць сябе чужынцам. 
Колькі трэба яшчэ чакаць, каб пачуць хаця 
б з вуснаў дзяржаўных службоўцаў на 
свой зварот не рускамоўны лепет, а сваю 
родную мову.

Восьмае. “Заезджанай пласцінкай”, 
вобразна кажучы, стала барацьба з 
карупцыяй. Па вялікім рахунку, з яе 
пачалося ўзыходжанне на палітычны алімп 
цяперашняга прэзідэнта. Здавалася б, за 
два дзесяцігоддзі, маючы такі вялікі апарат 
кантралюючых органаў і правераных асоб 
вертыкалі ўлады, можна было б не толькі 
адправіць за краты ўсіх карупцыянераў, 
але і знішчыць глебу для развіцця гэтай 
заразы. Аднак факты сведчаць аб тым, 
што нават на самым высокім узроўні 
дзяржаўнага кіравання ад спакусы 
хуткага абагачэння не могуць утрымацца 

не толькі асобныя кіраўнікі, але і цэлыя 
калектывы. Адзін з прыкладаў – справа 
Ашмянскай мытні. Што ўжо казаць пра 
іншыя ўзроўні кіравання! Упэўнены, што 
больш важным  з’яўляецца не выяўленне 
асобных карупцыянераў, а стварэнне 
рэальных умоў для немагчымага развіцця 
карупцыі: барацьба з пратэкцыянізмам, 
сямейнасцю і кумаўством, роўнасць усіх 
перад законам, галоснасць і, бадай, 
самае галоўнае – змяняльнасць кіраўнікоў 
усіх узроўняў і іх справаздачнасць перад 
народам.

Дзявятае. Інакш як парадоксам 
нельга назваць становішча, калі ў краіне 
менавіта за 1994–2015 гады скарацілася 
абсалютная колькасць насельніцтва 
(больш чым на 750 тысяч чалавек), 
адбылася інфарматызацыя грамадства, 
створаны асновы рынкавай эканомікі, 
а колькасць занятых у такім відзе 
эканамічнай дзейнасці, як дзяржаўнае 
кіраванне, павялічылася. Карані “высокага 
ўзроўню жыцця” беларусаў, напэўна, 
трэба шукаць і ў гэтым парадоксе.

І яшчэ адна дзіўная рэч. Краіна ў 
даўгах, як у шаўках, просіць пазыкі ва 
ўсіх, а пампезныя палацы растуць, 
як грыбы пасля дажджу. Разам з тым 
каля 800 тысяч сямей знаходзяцца ў 
чарзе на паляпшэнне жыллёвых умоў. 
Скажыце, такое можа быць у сацыяльна 
арыентаванай дзяржаве?..

Дзясятае. Няздольнасць дамовіцца 
апазіцыйным сілам адносна кандыдатуры 
аднаго кандыдата на сёлетніх выбарах 
прэзідэнта робіць праблематычнай іх 
перамогу. Таму заклік спадара Някляева 
зняцца ўсім патэнцыяльным кандыдытам 
разглядаю не толькі як адпавядаючы 
палітычнай сітуацыі, але і як найбольш 
разумны і справядлівы. Успрымаць 
усур’ёз спарынг-партнёраў гайдукевічаў, 
цярэшчанкаў і іншых не варта. Даросламу 
насельніцтву краіны і ўсім назіральнікам 
трэба зразумець “выбарчы трэнд 
Беларусі 1994–2015” і ўсвядоміць, што 
дэмакратычныя парасткі неабходна 
развіваць і шанаваць, а не забаўляцца імі.

І апошняе. Гісторыя Беларусі 
сведчыць, што было шмат асоб, якія 
ахвяравалі сваімі жыццямі дзеля свабоды 
і росквіту сваёй Радзімы. А сёння ўсім 
нам трэба толькі адмовіцца ад уласных 
амбіцый і зразумець, што гісторыя не 
спыніцца на першым прэзідэнце. І каб 
яго імя было ўпісана ў гэту гісторыю 
вялікімі літарамі, неабходна дзейнічаць 
у адпаведнасці з законам і кіравацца 
інтарэсамі народа. 

Вячаслаў САСНоЎСКІ.
г.п.Смілавічы.

Алесь БЯЛЯЦКІ:  

«Турма нагадвае 
 пра сябе ў снах»

Карэспандэнт “Народнай Волі” гутарыць з праваабаронцам 
 Алесем БЯЛЯЦКІМ, які выйшаў на волю крыху больш за год таму.

– Алесь, якім быў для вас 
год пасля вызвалення?

– Ён прайшоў для мяне ў 
напружаным рэжыме. Часу для 
глыбейшага асэнсавання таго, 
што адбывалася са мной за 
папярэднія тры гады, не хапала. 
Ды і памяць інстынктыўна не 
дазваляла туды пагружацца. 
Недарэмна кажуць, што людзі 
выкрэсліваюць са сваёй памяці 
штосьці непрыемнае і паганае. 
Але я сабе не магу дазволіць 
забыць пра турму.

Таму нейкія рэфлексіі пачалі 
з’яўляцца толькі зараз, калі пачаў 
набіраць на камп’ютары нататкі, 
якія рабіў у турме. 

А ўвогуле, я адразу падхапіў 
тое, чым займаўся раней – 
праваабарончай дзейнасцю. 
Іншыя праблемы захінулі свае 
ўласныя. Так выбіваў клін клінам. 
Было вельмі багата сустрэч, 
звязаных з сітуацыяй па правах 
чалавека ў Беларусі. Пакуль 
мяне слухаюць, я гавару. І 
першае пытанне, якое я стаўлю 
на ўсіх сустрэчах у Страсбургу, 
Берліне ці Празе, – наяўнасць 
у краіне палітзняволеных, 
вызвалення якіх неабходна 
дамагацца. Пакуль што пазіцыя 
Еўрасаюза застаецца ранейшай 
– для паляпшэння адносін 
паміж Еўропай і Беларуссю 
“палітычныя” павінны выйсці на 
волю. Для мяне гэта таксама 
прынцыпова. Я – на волі, а 
іншыя мае сябры па няшчасці 
– яшчэ пакутуюць у беларускіх 
турмах. Здаецца, што беларускія 
ўлады не могуць існаваць 
без палітычных зняволеных, 
нягледзячы на тое, што для 
самой Беларусі сітуацыя ў 
апошні час вельмі ўскладнілася.

– Што вы маеце на ўвазе?
– У краіне – эканамічны 

крызіс. Акрамя таго, бурлівыя 
падзеі адбываюцца на нашых 
межах – ва Украіне і Расіі. Сітуацыя 
складаная, але замест таго, каб 
умацоўваць пазіцыі беларускай 
культуры, гісторыі, мовы, 
беларускай свядомасці, тое, на 
чым базіруецца дзяржаўнасць 
краіны, каб Беларусь захавалася 
перад навалай “русского мира”, 
улада працягвае ваяваць з 

унутранай апазіцыяй, ужываючы 
рэпрэсіўныя метады супраць 
сваіх палітычных апанентаў. 

Я нярэдка задаюся пытаннямі: 
што сёння адбываецца з 
Беларуссю? Чым мы, грамадскія 
актывісты можам дапамагчы 
беларускаму грамадству ў такой 
сітуацыі? Узровень напружанасці 
паміж уладай і дэмакратычнай 
часткай грамадства застаецца 
надзвычай высокім. Сёння ў нас 
шэсць палітвязняў за кратамі, а 
заўтра можа быць у дзесяць разоў 
больш. Дзяржаўныя рэпрэсіўныя 
механізмы застаюцца ў поўнай 
баявой гатоўнасці. Беларускія 
ўлады не гатовы весці перамовы 
са сваімі палітычнымі апанентамі. 
Значыць, у гэтых умовах нам 
трэба называць рэчы сваімі 
імёнамі і нястомна працягваць 
гаварыць праўду. Мы выступаем 
за шырокі працэс дэмакратычных 
змен, чаго сёння Беларусі не 
хапае, як паветра. Я перакананы: 
прыйдзе такі час, і нас пачуе 
большая частка беларускага 
грамадства.

Еўрасаюз у апошні час 
змягчыў сваю пазіцыю да 
беларускіх улад, распачынаюцца 
больш цесныя кантакты, 
хоць у самой краіне нічога не 
змяняецца. Вось, да прыкладу, 28 
ліпеня ў Бруселі пачнецца дыялог 
паміж Еўрасаюзам і Беларуссю 
па правах чалавека. Але 
еўрапейскім чыноўнікам не варта 
насіць ружовыя акуляры і верыць, 
што беларускую ўладу ўдасца 
ўцягнуць у еўрапейскія працэсы. 
Яна спрабуе выкарыстаць 
Еўрасаюз у сваіх інтарэсах 
роўна настолькі, наколькі гэта 
ёй выгадна. У першую чаргу 
гэта датычыцца эканамічных 
інтарэсаў. І не больш за тое. Вось 
гэта я спрабую данесці падчас 
сваіх замежных паездак. Такім 
быў гэты год…

– Адным словам, жыццё 
за кратамі засталося недзе 
далёка…

– Яно нагадвае аб сабе. Калі 
я пачаў расчытваць турэмныя 
нататкі, мне пачалася сніцца 
“зона”. Гэта непрыемна, бо 
адчуваеш сябе безабаронным. 
Раней самы непрыемны сон 

у маім жыцці тычыўся службы 
ў войску. Ён перыядычна 
паўтараўся, што мяне забіраюць 
ізноў на тэрміновую службу, я 
даказваю, што ўжо адслужыў 
сваё, але мне ніхто не верыць, і я 
трапляю ў вайсковую казарму. А 
зараз вось – сніцца турма.

За кратамі я стараўся не 
змяніцца. Кожны вечар перад 
сном даваў сабе наказ – не 
змяняйся! Заставайся такім, як 
і быў! Ды так не бывае. Жыццё 
за кратамі зараз будзе заўжды 
са мной.

– Вы сёння бачыце змены 
ў краіне?

– Эканамічны крызіс набірае 
абароты і, думаю, наперадзе нас 
чакаюць драматычныя падзеі. 
Гэта сур’ёзны выклік для той 
адміністрацыйнай постсавецкай 
эканамічнай мадэлі, якую 20 
гадоў будавала ўлада. Калі 
зараз нічога не змяняць, то 
наш беларускі воз яшчэ нейкі 
час будзе ехаць, пакуль колы 
не адваляцца. Беларусам жа 
абяцалі ў 2015 годзе сярэдні 
заробак у тысячу долараў. Дзе 
ён? Не так даўно Лукашэнка 
сказаў, што ў прэзідэнцкія 
выбары ўсе вельмі шмат 
абяцаюць. Як бачым, абяцаюць 
не толькі падчас выбараў. Вось 
у турме за свае словы звычайна 
адказваюць. А на волі што? 
Абяцанкі-цацанкі, а беларусам 
радасць. І паглядзіце на краіны, 
якія побач з намі дынамічна 
развіваюцца – на Літву, Польшчу, 
Чэхію… Там і заробкі вышэйшыя, 
і кошты на тавары ніжэйшыя. 
Яны выбралі свой еўрапейскі 
шлях развіцця. А мы гадамі 
інтэгруемся кудысьці не туды, а 
сёння бачым вынікі гэтай дружбы 
з Расіяй, калі ў рэгіёнах заробкі 
па 2–3 мільёны рублёў. Каму 
патрэбна такая інтэграцыя?

– Але ж некаторыя 
беларусы і гэтым 
задаволены…

– Яны проста баяцца страціць 
тое, што ёсць. Рабская савецкая 
звычка – маўчаць і цярпець. Да 
таго ж на фоне падзей ва Украіне 
многія насамрэч лічаць, што 
лепш так, чым вайна.

– Да прэзідэнцкіх выбараў 

застаецца менш за тры 
месяцы. Якой бачыцца гэтая 
кампанія вам?

– Казаць пра маральную 
нелегітымнасць гэтых выбараў 
можна ўжо зараз, бо адзін з 
кандыдатаў у прэзідэнты падчас 
папярэдніх выбараў Мікалай 
Статкевіч па-ранейшаму ў турме. 
Так нельга рабіць! Калі б да 
пачатку кампаніі яго выпусцілі на 
волю, тады б улада выглядала 
лепей, чым цяпер. А так сітуацыя 
проста абуральная. Такое і ў 
Афрыцы ўжо далёка не паўсюль 
убачыш.

– Наколькі складанымі 
будуць гэтыя выбары для 
беларускіх праваабаронцаў?

– Мы абвясцілі і праводзім 
грамадскую кампанію 
“Праваабаронцы за свабодныя 
выбары”. Тэхналогія назірання 
за выбарамі ў свеце ўніфікавана 
і адпрацавана гадамі, таму для 
нас важна правесці назіранне 
аб’ектыўна і на высокім узроўні. 
Пытанне нумар адзін – каб быў 
давер да нашага назірання. 
Яшчэ адзін кавалак работы 
звязаны з маніторынгам сітуацыі 
з правамі чалавека і дапамогай 
ахвярам палітычных рэпрэсій. 
Мы, натуральна, рыхтуемся да 
розных нечаканых рэчаў, якія 
могуць быць як падчас выбарчай 
кампаніі, так і пасля. У 2010 
годзе да самага апошняга дня 
ніхто не мог спрагназаваць, 
што пасля 19 снежня з’явяцца 
дзясяткі палітзняволеных. І тым 
не менш гэта адбылося. Таму мы 
падрыхтаваны да любога развіцця 
падзей. Але абарона ахвяраў 
палітычных рэпрэсій – гэта не 
толькі абавязак праваабаронцаў, 
а задача для ўсяго беларускага 
грамадства. Трэба, каб людзі 
больш адгукаліся і праяўлялі 
салідарнасць паміж сабой і з 
іншымі.

– Ёсць меркаванне, 
што многія людзі сёння 
расчараваліся як ва ўладзе, 
так і ў апазіцыі. Вы згодны?

– Я адчуваю гэтае 
расчараванне па настроях у 
сацыяльных сетках. Апазіцыя 
зараз знаходзіцца, скажам так, 
не ў самым лепшым стане… Адны 

выступілі за ўдзел у выбарах, 
але не вызначыліся з адзіным 
кандыдатам, другія – за няўдзел. 
Праблема відавочная, але, з 
іншага боку, давайце не будзем 
патрабаваць ад палітычнай 
апазіцыі больш таго, на што гатова 
само беларускае грамадства. 
Бо апазіцыя – частка нашага 
грамадства. Калі апошняе сёння 
знаходзіцца ў пасіўным стане, то 
такая ж і апазіцыя, якая ўжо 20 
гадоў знаходзіцца пад жорсткім 
прэсінгам улад. Кожны павінен у 
першую чаргу пачынаць з сябе, 
а не перакладаць адказнасць на 
іншых. Усё залежыць толькі ад 
саміх беларусаў. Хоць для мяне 
відавочна, што выбары не будуць 
звязаны з усплёскам грамадскай 
актыўнасці. Як відавочна і тое, 
што яны не пакажуць рэальнай 
сітуацыі ў грамадстве. Пакуль 
што самы папулярны беларускі 
лозунг – мая хата з краю. Змены 
прыйдуць тады, калі большасць 
беларусаў адчуюць сябе ў 
апазіцыі. 

Гутарыў  
Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ГРОМКОЕ ДЕЛО
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12 лет  
лишения свободы?

Конфискация всего имущества  
и штраф в 500 базовых величин.

Именно такое наказание гособвинитель 
попросил суд назначить для бывшего главы 

Белкоопсоюза Сергея Сидько.
Бывшего начальника управ-

ления капитального строитель-
ства и инвестиций Белкоопсоюза 
Дмитрия Колодезного могут 
признать виновным в подстрека-
тельстве к даче взятки в круп-
ном размере. Для него прокурор 
потребовал наказания в виде 5 
лет и 6 месяцев лишения сво-
боды со штрафом 300 базовых 
величин, с конфискацией всего 
имущества, с лишением права 
занимать руководящие должно-
сти сроком на 5 лет, с отбывани-
ем наказания в исправительной 
колонии усиленного режима.

Элеонору Сизук, занимав-
шую должность главного инжене-
ра Белкоопсоюза, гособвинитель 
просил отправить в исправитель-
ное учреждение открытого типа 
на 3 года и 6 месяцев. Тоже с 
конфискацией имущества и с 
лишением права занимать руко-
водящие должности сроком на 
4 года.

Предпринимателя Влади-
мира Ленского, который под 
контролем КГБ вручал взят-
ку Сергею Сидько, прокурор 
потребовал признать виновным 
в пособничестве в даче взятки 
в крупном размере и назначить 
ему наказание в виде 2 лет 6 
месяцев ограничения свободы с 
направлением в исправительное 
учреждение открытого типа.

Гражданина Украины Андрея 
Турченко, который пытался поч-
ти за два миллиона долларов 
продать здание, принадлежав-
шее Белкоопсоюзу, гособвини-
тель просил признать виновным 
в подстрекательстве к даче взят-
ки в крупном размере и завладе-
нии имуществом путем обмана 
и злоупотребления доверием. 
По мнению прокурора, с учетом 
смягчающих вину обстоятельств 
Турченко заслуживает наказания 
в виде лишения свободы на 3 
года и 6 месяцев с отбыванием в 

исправительной колонии в усло-
виях усиленного режима.

Для риэлтора Ларисы 
Браздецкой прокурор попросил 
наказания в виде 4 лет ограни-
чения свободы с направлением 
в исправительное учреждение 
открытого типа.

Прокурор попросил суд 
при назначении наказа-
ния Колодезному, Сизук, 
Ленскому, Турченко и 
Браздецкой применить амни-
стию и освободить каждого из 
них от назначенного наказания 
частично сроком на 1 год.

Напомним, что экс-глава 
Сергей Сидько своей вины в 
суде не признал, он утверждал, 
что его оговорили. При этом 
Сидько, напомним, обвиняют в 
получении материальных цен-
ностей в виде денег и спиртно-
го на сумму, превышающую 600 
миллионов рублей. При обыске 
меченых купюр, которые КГБ при 
помощи Ленского использовало 
для оперативного эксперимен-
та, в квартире Сидько не нашли. 
Хотя сотрудники правоохрани-
тельных органов тщательно обы-
скали не только квартиру, но и 
всех тех, кто там находился.

Кстати, буквально на днях 
в Верховном суде по хода-
тайству прокурора Анатолия 
Метельского в закрытом 
режиме рассматривали какие-
то секретные документы КГБ 
об имуществе Сидько, хотя до 
этого судебный процесс шел в 
открытом режиме. По словам 
гособвинителя, эти материалы 
КГБ направило ему недавно и 
они носят гриф «для служебного 
пользования». Как уже сообщала 
«Народная Воля», дочь Сидько 
Светлана имела квартиру на 
Канарских островах.

Оглашение приговора 
назначено на 14 августа.

Марина КоКТЫШ.

ТРАГЕДЫЯ

Жахлівы 
пікнік

У Баранавіцкім раёне 
на беразе возера каля вёскі 
Амневічы п’яны 26-гадовы 
мужчына на Volvo наехаў на 
намёт, у якім спала 22-гадовая 
дзяўчына.

Здарэнне адбылося каля 
5-й гадзіны раніцы. Кіроўца сеў 
у аўтамабіль і паехаў задам. Ён 
не заўважыў палатак (на беразе 
адпачывала кампанія моладзі). 
Дзяўчына, жыхарка Ганцавічаў, 
атрымала траўмы, несумяшчаль-
ныя з жыццём. Яна памерла.

Вінаватага ў трагедыі 
затрымалі. Яго адправілі на 
медыцынскі агляд, вынік – 
1,9 праміле. Цяпер жыхар 
Баранавічаў знаходзіцца ў 
ізалятары часовага ўтрымання. 
Распачата крымінальная справа.

У інтэрнэце з’явіўся кароткі 
зварот былога палітвязня 
Эдуарда Лобава.

– Я, Эдуард Лобаў, сустар-
шыня „Маладога фронту” 
(нагадаем, што ў Беларусі гэта 
арганізацыя была забароне-
на. – Рэд.), былы палітвязень. 
Прыехаў ва Украіну дапамагчы 
братняму народу… (…) Думка 
прыехаць ва Украіну ў мяне 
з’явілася яшчэ падчас знаход-
жання ў калоніі, магчымасці 
прыехаць з’явіліся толькі пасля 
вызвалення. На момант знаход-
жання ва Украіне я сустрэў шмат 
беларусаў, што кажа пра тое, 
што з беларусаў я тут не адзін. 
Таксама акрамя беларусаў 

тут шмат прадстаўнікоў іншых 
нацыянальнасцяў, якія прыехалі 
дапамагчы ўкраінскаму народу 
ў барацьбе з супольным вора-
гам… 

Нагадаем, што Эдуард 
Лобаў у свой час хацеў 
звязаць сваё жыццё з арміяй, 
на службу трапіў у дэсант. 
Аднак па вяртанні з арміі 
заняўся грамадскай працай. 
Напярэдадні прэзідэнцкіх 
выбараў 2010 года Эдуард 
Лобаў разам са Зміцерам 
Дашкевічам былі затрыманы. 
Лобаў быў прыгавораны да 
чатырох гадоў пазбаўлення волі 
ў калоніі ўзмоцненага рэжыму, а 
Дашкевіч – да двух гадоў. 
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Былы 
палітвязень  
Эдуард 
Лобаў  
паехаў 
ваяваць  
ва Украіну

Разгром

Неравнодушных людей «Народная Воля» всегда под-
держивает. Как и внимательно выслушивает тех, у кого, 
возможно, есть альтернативная точка зрения. Поэтому мы 
обращаемся к руководителям Слуцкого района: если може-
те аргументированно прооппонировать С.В.Климовичу – 
пожалуйста, ждем материал. Но, поймите нас правильно, 
не дать публично слово человеку, у которого болит душа 
за общие интересы – это не в правилах газеты «Народная 
Воля». Главное – чтобы всё в нашей стране делать по зако-
ну, справедливо и честно.

ОТ РЕДАКцИИ

Ферма молодняка.

Баня. Клуб.

У Шклове ўшанавалі 
гістарычную бязглуздзіцу

У Шклове ўсталявалі новы 
геральдычны знак – герб гора-
да на 11-метровай стэле. На 
ўрачыстым адкрыцці знака 
заяўлялася, што ён стане яшчэ 
адной пазнавальнай адметнасцю 
райцэнтра. Але…

Заступнікі беларушчыны 
звяртаюць увагу на непаважлівае 
стаўленне чыноўнікаў да белару-
скай мовы і мясцовай гісторыі. 
На геральдычным знаку назва 
горада ўказана толькі на рускай 
мове, а ў якасці даты першага 
летапіснага ўспаміны пазнача-
ны год, калі Шклоў быў спалены 
маскоўскім войскам.

У савецкія часы лічылася, што 
ўпершыню Шклоў згадалі ў 1535 
годзе. Горад тады быў захопле-
ны і спалены маскоўскім ваяво-
дам Васілём Шуйскім. Гэтая дата 
і пазначана на п’едэстале новай 
шклоўскай славутасці. Праўда, 
на ўрачыстым адкрыцці знака не 
згадвалі, што за падзея адбылася 
ў Шклове ў 1535 годзе.

«Атрымліваецца парадокс, 
– кажа шклоўскі краязнаўца 
Аляксандр Грудзіна. – Горад 
спалілі ў 1535 годзе, і лічыцца, 
што тады яго і заснавалі. Але гэта 
ж бязглуздзіца! Гэтая дата пера-
далася Шклову з савецкіх часоў, 
і дагэтуль яе выкарыстоўваюць, 
быццам працягваюць жыць у 
Савецкім Саюзе».

Аляксандр Грудзіна кажа, 
што на пачатку 1990-х гадоў 
удзельнічаў у падрыхтоўцы раён-
най хроніка-дакументальнай кнігі 

«Памяць». Паводле яго слоў, 
ужо тады былі вядомыя раней-
шыя даты, калі Шклоў згадвалі ў 
пісьмовых крыніцах. Напрыклад, 
1520 год. Тады аб горадзе падчас 
свайго падарожжа ў Масковію 
пісаў аўстрыйскі дыпламат 
Сігізмунд фон Герберштэйн. Чаму 
шклоўскія чыноўнікі вырашылі 
прыняць за дату заснаван-
ня горада той год, калі ён быў 
спалены, Аляксандр Грудзіна 
растлумачыць не можа. Аднак 
выказвае меркаванне, што «такі 
падыход сведчыць пра абыякавае 
стаўленне да мясцовай гісторыі 
тых людзей, якія прымалі рашэн-
не аб усталяванні геральдычнага 
знака».

У Шклоўскім краязнаўчым 
музеі з меркаваннем краязнаўцы 
не пагаджаюцца. Тут заяўляюць, 
што афіцыйнай датай заснаван-
ня горада да гэтага часу лічыцца 
1535 год. «Цяпер ідзе працэс 
старэння горада. Так, археолагі 
адшукалі артэфакты, якія пацвяр-
джаюць, што Шклоў старэйшы. 
Аднак афіцыйнай інфармацыі на 
гэты конт няма. Таму год засна-
вання горада – 1535-ы», – кажуць 
у музеі.

Але ўсё ж такі трэба вызна-
чыцца: калі 1535 год – год засна-
вання горада, тот тут ваяводзе 
Шуйскаму яшчэ не было чаго 
паліць; калі ўсё ж такі ў гэтым 
годзе Шклоў быў спалены, то 
відавочна, што дата заснавання 
горада павінна быць іншай. 

Алесь АСІПЦоЎ.

РЭАЛЬНАЯ ЭКАНОМіКА

Вяртанне ў 1990-я гады?
Старшыня Камітэта 

дзяржаўнага кантролю 
Леанід Анфімаў прапануе 
прадпрыемствам вярнуцца да 
вексельных разлікаў. І не ад 
добрага жыцця.

Ён нагадаў, што ў канцы 
90-х, калі ў краіне сур’ёзна 
стаяла праблема ўзаемаразлікаў 
паміж суб’ектамі гаспадарання, 
па ініцыятыве Мінскага 
гарвыканкама была ўкаранёна 
сістэма вексельных разлікаў, якая 
шмат у чым дапамагла справіцца 
з сітуацыяй. «Калі ў прадпрыем-
ства няма грошай – яно выпускае 
таварны вексель, а адпаведны 
выканкам дае гарантыю пага-
шэння, на выпадак калі прад-
прыемства само не зможа гэта-
га зрабіць. Але наогул тады за 

ўвесь час вексельнага абарачэн-
ня не было выпадкаў, калі бюд-
жэту прыйшлося б браць на сябе 
абавязацельствы векселедаўцы. 
Затое вексель, праходзячы праз 
мноства суб’ектаў гаспадаран-
ня, развязваў паміж імі ланцу-
жок неплацяжоў», – растлумачыў 
Леанід Анфімаў.

“Лічу, што ва ўмовах, калі ў нас 
сталі ўзнікаць часовыя цяжкасці, 
векселі дапамогуць развязаць 
праблемы неплацяжоў, што 
ўзніклі», – упэўнены кіраўнік 
кантрольнага ведамства. Але, 
нагадаем, што векселі гэта не 
грошы. Чым прадпрыемствы 
будуць разлічвацца з 
працаўнікамі? Натурпрадуктам?.. 
Ці, можа, таксама абяцаннямі 
заплаціць пазней?..

КРЫМіНАЛ

Пацярпелі прастытуткі
Больш за 10 мінскіх 

прастытутак пацярпелі ад 
ілжэміліцыянераў. У сувязі 
з гэтым распачаты некалькі 
крымінальных спраў у адносінах 
да чатырох жыхароў Мінскага 
раёна ва ўзросце 24–29 гадоў. 

Яны пазнаёміліся ў 
зняволенні, выйшлі на волю 
каля двух гадоў таму і вырашылі 
прадоўжыць злачынны промысел 
разам.

Мужчыны знаёміліся 
з прастытуткамі, а пасля 
паведамлялі, што з’яўляюцца 
супрацоўнікамі міліцыі. Для 
пераканаўчасці выкарыстоўвалі 
міліцэйскае абмундзіраванне, 
імітацыі службовых пасведчанняў 
супрацоўнікаў МУС, кабуру з 

пнеўматычнымі пісталетамі. На 
сваіх старонках у сацсетках мала-
дыя людзі выкладвалі асабістыя 
фота ў міліцэйскай форме.

Ілжэміліцыянеры адбіралі 
грошы ў прастытутак, гвалтавалі 
іх, а затым вывозілі за горад, дзе 
пад пагрозай помсты патрабавалі 
маўчання, і пакідалі іх там. 
Некаторых забіралі да сябе 
дамоў і ўтрымлівалі па два-тры 
дні, здзекаваліся.

У чэрвені 2015-га зламыснікаў 
затрымалі. Праваахоўнікам вядо-
мы больш за дзесяць пацярпе-
лых жанчын ад 25 да 30 гадоў. 
Трое ўдзельнікаў злачыннай гру-
пы змешчаны ў следчы ізалятар, 
чацвёрты адпушчаны пад абавя-
зацельства аб яўцы.

ЧУЛі?

Паездка ў Оршу 
скончылася для фанатаў 

«Тарпеда-БелАЗ» 
крымінальнай справай

Зараз міліцыя расшуквае 
двух жодзінцаў.

Крымінальныя наступствы 
атрымаў матч 1/16 Кубка 
Беларусі паміж аршанскім 
футбольным клубам і жодзінскім 
«Тарпеда». Фанаты прыехалі ў 
Оршу з Жодзіна на аўтамабілях. 
Незадоўга да 15-й гадзіны 
яны пабачылі двух фанатаў ФК 
«Орша», якія ішлі на стадыён 
і неслі з сабой вялікі барабан. 
Жодзінцы збілі гаспадароў гора-
да, забралі барабан, а такса-
ма з заплечніка фаната дасталі 
шалік колераў клуба, майку з 
лагатыпамі, 110 тысяч рублёў.

Як піша барысаўскі сайт 
ex-press.by, фанатаў вылічылі па 
тым, што адзін з іх аўтамабіляў 

прабіў радыятар і з яго цяк-
ла вадкасць. Аршанскі райад-
дзел Следчага камітэта пачаў 
крымінальную справу за рабаванне.

У Жодзіне на наступны дзень 
затрымалі, прывезлі ў Оршу 
і ўзялі пад варту больш за 20 
фанатаў. 24 ліпеня да суда ўсіх 
затрыманых выпусцілі на волю.

Пацярпелыя не выказалі 
прэтэнзій, таму справу 
перакваліфікавалі з артыкула 
«Рабаванне» ў артыкул «Злоснае 
хуліганства».

Тым не менш праваахоўнікі 
працягваюць шукаць яшчэ двух 
фанатаў «Тарпеда» – 20- і 22-х 
гадоў. Паведамляецца, што 
міліцыя іх вылічыла, але затры-
маць пакуль не змагла.

Комфорт 
 для велосипедистов

СТОЛИцА

На ряде улиц Минска в бли-
жайшее время проведут работы 
по понижению бортового камня 
вдоль проезжей части, где ее 
пересекают пешеходные пере-
ходы.

Такое решение принято 
для обеспечения велосипеди-
стам более комфортных и без-
опасных условий в городской 
среде. Об этом сообщил вче-
ра во время заседания штаба 
по благоустройству и содер-
жанию городских территорий 
заместитель начальника УГАИ 
ГУВД Мингорисполкома Андрей 
Зырянов.

Такая модернизация коснет-
ся улиц Ваупшасова, Орловской, 
Горецкого, Одоевского, 
Мазурова, Одинцова, Лобанка, 

Матусевича, Скрипникова, 
Громова, пр. Газеты «Звязда», 
а также части Орловской 
от ул. Тимирязева до ул. 
Нововиленской.

Андрей Зырянов подчеркнул, 
что работы по понижению борто-
вого камня необходимо провести 
в ближайшее время, поскольку 
после этого еще предстоит нане-
сение специальной разметки на 
пешеходных переходах, которые 
станут также велосипедными 
дорожками, и установка дорож-
ных знаков.

Первый заместитель пред-
седателя Мингорисполкома 
Владимир Кухарев подчеркнул, 
что выполнить эти мероприятия 
необходимо до середины авгу-
ста.

Алесь Бяляцкі быў арыш-
таваны 4 жніўня 2011 года і 
прыгавораны за ўтойванне 
даходаў у асабліва буйным 
памеры да чатырох з пало-
вай гадоў пазбаўлення волі ў 
калоніі ўзмоцненага рэжыму з 
канфіскацыяй маёмасці.

П а д с т а в а й  д л я 
крымінальнага пераследу ста-
ла наяўнасць у яго замежных 
банкаўскіх рахункаў, сродкі 
з якіх выкарыстоўваліся для 
праваабарончай дзейнасці.

Праваабаронца адбываў 
пакаранне ў папраўчай калоніі 
№2 Бабруйска, сусветнай 
грамадскасцю ён прызнаны 
вязнем сумлення. Выйшаў на 
волю па амністыі 21 чэрвеня 
2014 года.

У 2006–2007 і 2012–2015 
гадах Бяляцкі вылучаўся на 
Нобелеўскую прэмію міру.

У маі 2013 года ён быў 
пераабраны віцэ-прэзідэнтам 
Міжнароднай федэрацыі 
правоў чалавека (FIDH).

АБіТУРЫЕНТ

Застанемся 
без 

інжынераў?

Некаторыя беларускія 
ВНУ падчас уступнай кампаніі 
недабралі неабходнай колькасці 
студэнтаў і абвясцілі пра дадат-
ковы набор на бюджэтныя месцы 
дзённай формы навучання.

Да прыкладу, у Гомельскім 
дзяржаўным тэхнічным 
універсіцеце імя П.Сухога, 
незапоўненымі аказаліся 15 
месцаў па спецыяльнасці 
“Праектаванне і вытворчасці сель-
скагаспадарчай тэхнікі, 14 месцаў 
на спецыяльнасці “Машыны і 
тэхналогіі ліцейнай вытворчасці”, 
13 – па спецыяльнасці 
“Металургічная вытворчасць і 
матэрыялаапрацоўка”… Прычым 
на раніцу ўчарашняга дня заста-
валася верагоднасць, што 
студэнтаў па гэтых спецыяльнас-
цях ВНУ проста не знойдзе. Так, 
на ліцейную вытворчасць даку-
менты падаў толькі адзін чала-
век (планавалі набраць 15), на 
металаапрацоўку – 2, на вытвор-
часць сельгастэхнікі – 5…

Недабор адбыўся і ў Горацкай 
сельгасакадэміі, прычым па 
профільных для гэтай навучаль-
най установы спецыяльнасцях 
– “Агранамія”, “Заатэхніка” і так 
далей. У Магілеўскім дзяржаўным 
універсітэце абітурыенты про-
ста праігнаравалі спецыяльнасць 
“Фізіка і інфарматыка”… Што ж 
гэта будзе, калі мы застанемся 
без інжынераў, затое з юрыстамі 
і дыпламатамі?

ГРОМКОЕ ДЕЛО

Следственный комитет и  
«ловушка бедности»

Глава Парка высоких техноло-
гий, бывший посол Беларуси в США 
Валерий Цепкало заступился за аре-
стованного бизнесмена ИТ-бизнесмена 
Виктора Прокопеню. В белорусских 
условиях это можно расценить как 
гражданский поступок. По крайней 
мере, многие коллеги Прокопени от 
публичных высказываний воздержива-
ются, хотя понимают, что завтра сами 
могут стать обвиняемыми по тем же 
статьям.

А вот Валерий Цепкало в интервью 
журналу «Огонек» заявил, что арест 
ИТ-бизнесмена Виктора Прокопени не 
очень хорошо влияет на инвестклимат 
Беларуси и наносит ущерб государству. 

«Он не убил никого, не изнасило-
вал, следовательно, не представляет 
угрозу обществу, – говорит Цепкало. 
– Мы обращались с просьбой об изме-
нении ему меры пресечения. Полагаем, 

что государство в целом выиграет, 
если он будет находиться на свободе, 
продолжит экономическую деятель-
ность, будет завозить в страну валюту. 
Параллельно может идти следствие».

Цепкало замечает, что во всем мире 
бюджетники – и правоохранительные 
органы в частности – содержатся «на те 
деньги, которые зарабатывает бизнес». 
«Чем больше таких денег будет, тем 
лучше будут жить работники бюджет-
ной сферы. И наоборот, чем больше 
таких людей будут ущемлять, тем мень-
ше у них желание работать, – говорит 
директор Парка высоких технологий. 
– Понимаете, это серьезная мировая 
проблема – называется «ловушка бед-
ности»: чем больше зажимают бизнес, 
пытаясь вытянуть из него деньги, тем 
беднее в итоге государство. Думаю, 
никто не хочет, чтобы благодаря таким 
действиям «ловушка бедности» смыка-

лась вокруг Беларуси».
Напомним, что о задержании 

Виктора Прокопени стало известно 3 
апреля. По информации СК, установле-
но, что «бизнесмен, действуя в соста-
ве организованной группы, занимался 
предпринимательской деятельностью 
в сфере продажи ИT-технологий без 
соответствующей государственной 
регистрации как субъекта хозяйство-
вания». Отмечается, что «в результате 
незаконной деятельности» он получил 
доход в размере 650 тысяч долларов.

Согласно официальному сообще-
нию СК, Прокопене было предъявлено 
обвинение по ч.3 ст.233 (Незаконная 
предпринимательская деятельность, 
совершенная организованной группой, 
с получением дохода в особо крупном 
размере) Уголовного кодекса РБ. Он 
был взят под стражу.

Прокопеня обвиняется в том, что 

в период с марта 2005 года по апрель 
2008 года осуществлял незаконную 
предпринимательскую деятельность 
в составе организованной преступной 
группы, а именно: размещал в сети 
Интернет сайты и рекламу без государ-
ственной регистрации.

Недавно СК возбудил новые уголов-
ные дела по ст.243 (Уклонение от упла-
ты налогов). По версии следствия, от 
уплаты налогов бизнесмен уклонялся в 
период своей легальной деятельности, 
то есть после 2008 года.

В Следственном комитете утверж-
дают, что Виктор Прокопеня своей вины 
не признает и на сотрудничество со 
следствием не идет.

В 2006 году Виктор Прокопеня 
основал компанию Viaden Media, кото-
рая занималась разработкой мобиль-
ных приложений. В 2011 году он продал 
ее израильскому миллиардеру Тедди 

Саги. Спустя год Прокопеня создал 
управляющую компанию инвестици-
онного фонда EXP(Capital). Также вло-
жился в девелоперский бизнес. В 2014 
году в Минске при помощи Прокопени 
был открыт офис крупнейшей группы 
британских финансовых компаний IG 
Group.

Такого человека – и за решетку...

ФУТБОЛ

Група  
«А»

У Санкт-Пецярбургу прайшло 
лёсаванне адборачнага турніру 
чэмпіянату свету па футболе, што 
адбудзецца ў 2018 г. у Расіі. 

Беларусь згуляе ў групе 
«А» з Нідэрландамі, Францыяй, 
Швецыяй, Балгарыяй і 
Люксембургам. Так што на шчасце 
тут разлічваць не прыйдзецца – 
толькі на прафесіяналізм.

Іншыя групы ў Еўропе.
Група B: Партугалія, 

Швейцарыя, Венгрыя, Фарэры, 
Латвія, Андора;

Група C: Германія, Чэхія, 
Паўночная Ірландыя, Нарвегія, 
Азербайджан, Сан-Марына;

Група D: Уэльс, Аўстрыя, 
Сербія, Ірландыя, Малдова, 
Грузія;

Група E: Румынія, Данія, 
Польшча, Чарнагорыя, Арменія, 
Казахстан; 

Група F: Англія, Славакія, 
Шатландыя, Славенія, Літва, 
Мальта; 

Група G: Іспанія, Італія, 
Албанія, Ізраіль, Македонія, 
Ліхтэнштэйн;

Група H: Бельгія, Боснія, 
Грэцыя, Эстонія, Кіпр.

Група I: Харватыя, Украіна, 
Ісландыя, Турцыя, Фінляндыя.

Гульні пройдуць з 4 верас-
ня па 10 кастрычніка 2017 года. 
Дзевяць пераможцаў груп тра-
пляюць на ЧС-2018 наўпрост. 
Восем найлепшых зборных сярод 
каманд, якія занялі другія месцы ў 
сваіх групах, правядуць стыкавыя 
матчы ў лістападзе 2017 года.
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ЛИЧНЫЙ ОПЫТКАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

ПОЗДРАВЛЯЕМ!

ПРАцЯГ ТЭМЫ

Нарач:  
загубім альбо выратуем?

Як аказалася, многіх не пакінулі 
раўнадушнымі мае артыкулы аб 
праблемах возера Нарач (“Н.В.”, 
23.12.2014 г. і 23.06.2015 г.). Чытачы 
ўдзячны газеце, бо нават не чулі аб 
цяперашнім гаротным становішчы 
Беларускага мора, усхваляваныя аматары 
прыроды мне званілі, выказваючы 
падзяку за ўзнятую тэму, заяўляючы аб 
поўнай салідарнасці з маёй пазіцыяй. Вялі 
гутарку пра канкрэтную дапамогу і давалі 
парады, як надалей захаваць і абараніць 
цуд прыроды. Некаторыя прапаноўвалі 
забраць Беларускае мора ў нацыянальнага 
парку і перадаць у падпарадкаванне 
Мядзельскага райвыканкама ці 
Міністэрства прыродных рэсурсаў і 
экалогіі, больш смелыя і рашучыя нават 
стаялі за тэрміновае стварэнне камітэта 
выратававання сумесна з прадстаўнікамі 
ўлад і грамадскімі арганізацыямі, 
юрыстамі, вучонымі і гідраэколагамі, 
зарэгістраваўшы той і надзяліўшы 
канкрэтнымі паўнамоцтвамі. 

Я, шчыра кажучы, не ў сіле прадказаць, 
як гэта справа будзе рухацца далей і якія 
канкрэтныя крокі для захавання возера 
прадпрымуць улады разам з эколагамі, 
але ў заключэнне хачу выказаць яшчэ 
некаторыя свае меркаванні і пажаданні.

З нас нікому не трэба хлусіць, быццам 
з Нараччу праблем не існуе, здароўе і 
неадольная сіла аж свішчуць з яго і тут 
няма чаго баяцца. Не маніце найперш 
Нарачы, бо возера вельмі хваравіта рэагуе 
на падобную няпраўду, не вешайце лухту 
на вушы самім сабе, не расказвайце казкі 
грамадскасці, што сапраўды зашурылася 
ў сваіх штодзённых праблемах і яшчэ 
не цяміць, да чаго давялі жамчужыну 
Беларусі. 

Зараз Беларускае мора не трэба 
бяздумна забудоўваць з усіх бакоў, 
пазбаўляючы глытка апошняга чыстага 
паветра, а, прыпыніўшыся, уважліва 
сканцэнтраваць сваю ўвагу на яго 
самаадчуванні і здароўі. Чаго, часта 
думаю, ціснуцца сюды і нішчыць 
унікальнае месца? Наколькі вядома, 
у краіне налічваецца аж 10 000 азёр, 
дык чаму не пакінуць унікальным 
прыродным запаведнікам гэтыя мясціны, 
а розныя дамы адпачынку і санаторыі 
не параскідаць па іншых мясцінах 
недалёка ад Беларускага мора, таксама 
інтрыгуючых і прывабных, дапусцім, такіх 
як азёры Свір, Рудакова, Швакшты? 
Абыдзем бокам заказнік Блакітныя азёры, 
але ж тут за пару дзясяткаў кіламетраў 
арыгінальныя Кузьмічы і Воўчына… Усяго 
за пяць вёрст ад пакутніцы Нарачы 
пачынаецца Пастаўскі раён, густа 
заліты мілымі воднымі чашамі, а затым 
Браслаўшчына і Глыбоччына…

Сёння неабходна стварыць 
аўтарытэтную кампетэнтную камісію 
і правесці тонкі экалагічны аналіз 
Беларускага мора. Такі аналіз адметны 
тым, што пры ім разумна і аб’ектыўна 
ацэньваецца стан вадаёма, падрабязна 
аналізуюцца ўсе праблемы, абрынутыя 
на яго, і знаходзяць комплекснае 
вырашэнне, якое не дазваляе губіць 
жамчужыну Беларусі далей – узровень 
антрапагеннага ўздзеяння на экасістэму 
возера дасягнуў амаль крытычнай 
мяжы. Пажадана было б разлічыць, якая 
экалагічная рызыка з’явіцца ў выніку 
новых нагрузак пры маштабным развіцці 
індустрыі адпачынку. 

Трэба прызнаць, што, на вялікі 
жаль, цяперашняя ахова Нарачы – гэта 
імітацыя бурнай дзейнасці і сумленных 
адносін да сваіх прамых абавязкаў тых, 
хто за яго нясе прамую адказнасць, каб 
замесці сляды бяздзейнасці, нежадання 

і няўмення дапамагчы няшчаснай 
жамчужыне Беларусі. Закінутае і моцна 
хворае возера на самай справе нічым 
не лечыцца, на здароўе вады ніхто 
не звяртае ўвагі, да яго не толькі не 
даходзяць рукі, але, напэўна, не хапае і 
сродкаў. Можна выказаць шмат заўваг у 
адрас тых арганізацый, якія займаюцца 
прыродаахоўнай дзейнасцю, але 
галоўная з іх заключаецца ў тым, што 
адсутнічаюць умела распрацаваныя 
планы захавання цуда прыроды. Не, 
нейкія планы тут могуць прадставіць, але 
яны звязаны не са здароўем няшчаснага 
вадаёма, а… з перспектывамі развіцця 
курортнай зоны. Маўляў, ёсць грошы, і 
тут та-ако-е набудуем, што пачарнеюць 
ад зайздрасці нават у сусветнавядомым 
Дубаі. Але мы ўжо пераканаўча даказалі, 
што, бурна развіваючы курортную зону і 

лепячы будынкі адзін на другім, вадаём 
не лечым, а яшчэ больш паглыбляем 
ягоны страшны дыягназ. Гэта тое 
самае, калі моцна крытыкуем узровень 
медыцынскага абслугоўвання ў бальніцы, 
дзе няма ні лекаў, ні талковых дактароў, 
не хапае харчу і чыстай бялізны, а 
нас запэўніваюць, быццам сітуацыю 
выправяць, бо адрамантуюць і прыгожа 
атынкуюць стары бальнічны корпус.

Зараз варта не замінаць сляды 
злачыннай дзейнасці на берагах вадаёма, 
не хітрыць і выкручвацца, зводзячы да таго, 
быццам тут усё о’кэй і вострых праблем 
не існуе, а шчыра прызнацца і данесці 
неабходную інфармацыю. Суполцы 
адказных чыноўнікаў, што гаспадараць на 
берагах цуда-возера ў жаданні выціснуць 
з яго вялікія грошы, разам з вядучымі 
эколагамі краіны трэба выкласці без 
утайкі існуючыя праблемы і прапанаваць 
эфектыўныя шляхі іх вырашэння.

А зараз я хачу адкрыта прысароміць 
сучасных эколагаў разам з уладамі за іхняе 
бяздзеянне ў адносінах да выратавання 
Нарачы і пажадаць ім павучыцца… у 
палякаў далёкіх 30-х гадоў мінулага 

стагоддзя. Выкладу тут не просты факт, 
а нават у нечым сенсацыйны, бо яго ўсе 
спецыяльна замоўчвалі і абыходзілі бокам, 
не апавяшчалі, быццам такога не было, 
пра падобнае ніхто не пісаў і ніколі не 
расказваў. Вы толькі не губляйце часу і не 
шукайце яго ў савецкіх кнігах, гістарычных 
артыкулах і ўспамінах мясцовых людзей, у 
хранікальна-дакументальных стужках пра 
жыццё ў Заходняй Беларусі таго часу. Я 
перакананы, што калі ён недзе і ўсплывае, 
то толькі пад грыфам “Сакрэтна”, каб пра 
яго ніхто не чуў і падобнае не абмяркоўваў. 

З нашэсцем савецкай улады на 
заходнія землі ў свядомасць беларусаў 
калом загналі афіцыйна раскручаную 
думку: існаванне польскіх улад да 1939 
года – гэта акупацыя злых ворагаў нашай 
зямлі, вынішчэнне ўсяго беларускага, 
якія ніколі не жадалі дабра гэтаму краю і 

ягоным людзям. Падобная інфармацыя, 
мякка кажучы, не вельмі дакладная, бо 
тыя, аказваецца, моцна любілі Беларускае 
мора і абарону ягонага здароўя лічылі 
сваім святым абавязкам. Так-так, я зусім 
не перабольшваю.

Некалі, у далёкія гады, пры 
“панскай Польшчы”, улады, як ні дзіўна, 
з вялікай любоўю ставіліся да Нарачы. 
Афіцыйная прапаганда “Польска можэ” 
(“Польскае мора” – так тады звалі гэты 
вадаём) моцна і пастаянна хваліла і 
нават выдавала кідкія для таго часу 
рэкламныя буклеты. Возера стараліся 
захаваць, ушанаваць і прывіць да яго 
павагу тутэйшым жыхарам і прыезджаму 
“панству”. Кожны год цёплым майскім 
днём адбывалася ўрачыстая цырымонія 
“Высвячэння Нарочча”. Адмяняліся 
заняткі ва ўсіх мясцовых школах, густыя 
натоўпы задаволеных радасных дзяцей 
разам са свяшчэннікамі кіравалі да берага 
цуда-возера. Гэта вялікая падзея для 
хлопчыкаў і дзяўчынак, яны гуртаваліся і 
ішлі весела і з узнятым настроем, і гэта 
было, так бы мовіць, нейкае сонечнае 
свята вясны. За партай мучыцца не 

трэба, а на беразе чакае смачны гасцінец 
– бясплатная булачка, пахучая макам і 
свежай каляндрай, з салодкай какавай. У 
адной суполцы з падлеткамі да “Польска 
можэ” крочылі і ксяндзы, такія велічныя 
ў спакоі, з крыжамі на грудзях і ў яркім 
святочным серабрыстым убранні. Вучні 
слухалі пропаведзі свяшчэннікаў, якія 
маліліся за здароўе і прыгажосць Нарачы, 
просячы Бога, каб тое цешыла людзей і 
заўсёды вабіла вока чысцінёй і смачнай 
рыбай. Ксяндзы ўрачыста свенцілі ваду, 
і гучаў строгі і велічны голас, заклікаючы 
школьнікаў шанаваць Бога і любіць 
“Польскае мора”, берагчы яго і захоўваць 
для нашчадкаў. 

Пасля тут жа на беразе пра любоў 
да роднага возера і бацькоўскай зямлі 
заклікалі настаўнікі, ледзь не чытаючы 
кароткі курс экалогіі. Падкрэсліваючы 

і звяртаючы сваю ўвагу на тым, што 
найбольш губіць і блоціць чысціню вады і 
як належыць паступаць бацькам і дзецям, 
усім нам, хто жыве каля вадаёма, каб не 
забруджваць нарачанскія плёсы.

Цяжка паверыць, але ж гэта 
рэальнасць. І падобнае адбывалася 
ў далёкія трыццатыя гады мінулага 
стагоддзя, калі Заходняя Беларусь 
належала “панскай Польшчы”. 

У заключэнне адна цікавая прапанова. 
У Арменіі апошняя нядзеля жніўня 
аб’яўлена Днём возера Севан, якому 
ў свой час чалавек таксама нашкодзіў, 
абязводзіўшы яго амаль на трэць. Але там 
спахапіліся і зразумелі, якое зло прынеслі 
свайму велічнаму Севану ў сувязі з 
будаўніцтвам Разданскай ГЭС.

Каб прыцягнуць увагу грамадскасці 
да захавання і здароўя Беларускага 
мора, ці не прыйшоў час і нам аб’явіць 
летні выхадны дзень, дапусцім, першую 
нядзелю чэрвеня ці ліпеня, Днём возера 
Нарач з масай розных экалагічных і 
культурных мерапрыемстваў?

Вячаслаў ЛАПЦІК.
Мінск.

Прыхоўвае айцец  
і пернік, і дубец

“Жанчына, вядома, можа, і будзе вельмі ўплывовым чалавекам, 
але яна ўсё ж такі будзе працаваць у нейкай традыцыйнай сферы 
– кіраваць адукацыяй ці культурай. Але “бацькам” мусіць быць муж-
чына, гэтакі айцец нацыі”, – заявіла кіраўніца Цэнтрвыбаркама Лідзія 
Ярмошына. 

Дылемы, мусібыць, нямашка
Для кожнай дзеўкі ці хлапца: 
Без бацькі жыць на свеце цяжка
І немагчыма – без айца.
Ці можна ж уявіць без бацькі
Сямейны годны рацыён?
За што купляць дзіцяці цацкі,
Тым больш камп’ютар ці айфон?
Рукою шчодрай хто заплаціць
За шапкі, боты і штаны?
Хто раскашэліцца на плацці,
Як школьны вечар выпускны?
Хто дасць дарослым дзецям 
            сродкі
Для іхніх дач, машын, кватэр?
Бадай, таксама бацька ўсё-ткі,
Хоць ён ужо й пенсіянер.
Сказаў пра бацьку слоў даволі –
Ён спраўна ношку валачэ.
Ды ў бацькі ёсць другая роля,
Бо ён жа і айцец яшчэ.
Айцец, бадай, усё гатовы
Зрабіць для родных дзетак, каб
У іх няспелыя галовы
Закладваўся духоўны скарб.
Падкажа ён праблем прычыну,
Як зло адрозніць ад дабра,
Параіць пераростку-сыну,
Калі “прышчы зганяць” пара…
Як для дзяцей няўцям навукі,
Тады турботлівы айцец,
Каб лепш засвойвалі, у рукі
Бярэ папругу ці дубец.
Яшчэ матуля ёсць у хаце,
Якую любім без канца,
Ды замяніць ніколі маці
Не зможа бацьку і айца.
Краіна наша, скажам прама, –
Лічы, што гэткая ж сям’я.
Патрэбны Бацька ёй таксама.
Айцец жа трэба – удвая.
Такія, зрэшты, паралелі
У выбаркама старшыні.
Без Бацькі што б пілі і елі?

Нічога не было б ані!
І юнаку, і перастарку,
Як абяцаў даўным даўно,
Ён забяспечыў “чарку-скварку”,
Дае “чарніліца”-віно.
Не носіць аніхто анучы –
Адзежы ўдосталь хоць якой.
Таму няма падстаў для бучы,
Усюды злагада, спакой.
Дастойна Бацька год ад года
Нясе цярновы свой вянец. 
Для нашай нацыі-народа
Ён,  безумоўна, і Айцец.
Ідэй і думак генератар,
Духоўны лідар-правадыр.
І кожны дзень для нас як свята:
Паўсюль вайна,
У нас жа – мір.
А калі хтосьці мае прагу
Пайсці насуперак яму,
Айцец тады ўжывае “дзягу”:
Каму пад зад, каго ў турму.
І для дзяцей, і для краіны
Мяняць бацькоў няма прычын.
Айцец на ўсё жыццё адзіны,
Калі ж другі – дык то Айчым.
Тым больш згадзіцца немагчыма
(Дый планаў не было ў Тварца),
Як хоча выступіць жанчына
У ролі Бацькі і Айца.
Ці ж ёй адужаць ролю тую,
Калі “курыныя мазгі”?
Няхай яна баршчы гатуе,
Пячэ бліны і пірагі.
Яе аб’ект галоўны – крама,
Для радасці – парфумы пах…
Так старшыня Цэнтрвыбаркама
Акрэсліла наш светлы шлях. 

* * *
Аднак жа я з такой нагоды
Хачу спытаць напрыканцы:
Пры нашым часе для народа
Ці трэба ўвогуле “айцы”? 

СИТУАцИЯ

Зачем  
нам  

лифт?
С июля 2014 года в нашем 

доме в девять этажей начали 
брать плату за пользование лиф-
том с жильцов второго этажа.

Фактически мы жильцы пер-
вого этажа, так как все квартиры 
первого этажа забрала секрет-
ная фирма из России, заглушив 
все двери.

Мы написали заявления-
протесты в ЖЭУ №12, рас-
четно-кассовый центр №5 
(нач.Н.Г.Шембалова), начальни-
ку ЖРЭУ Октябрьского района 
Д.Е.Бирюкову – не помогло.

Написали в Министерство 
жилищно-коммунального хозяй-
ства. Начальник экономики 
Е.И.Дудинская ответила, чтобы 
собрали подписи жильцов вто-
рого этажа, заблокировать кноп-
ку этого этажа (согласие).

Мы на втором этаже пого-
ворили и для доказательства 
согласия собрали подписи.

Но заместитель министра 
ЖКХ А.А.Терехов прислал в ЖЭУ 
№12 письмо, что этого мало. 
Надо собрать собрание все-
го дома. Так как всех собрать 
на собрание невозможно, мы 
собрали подписи. Но служба по 
лифтам (директор А.Г.Струнович) 
ответила, что и этого мало. Надо 
еще вступить в какой-то коопе-
ратив.

А деньги с нас, жильцов вто-
рого этажа, Н.Г.Шембалова про-
должает высчитывать фактиче-
ски за непользование лифтом. 
Это же бандитизм, позорящий 
всю власть, то есть мы, жиль-
цы второго этажа, этой услугой 
не пользуемся, а с нас сдирают 
деньги…

Просим за издевательство 
наказать виновных и вернуть 
деньги, высчитанные из нас 
несправедливо с июля 2014 
года.

По просьбе жильцов вто-
рого этажа –

А.С.МЕДЕВЕДЕВ,
Н.Г.ЛоБАНоВ.

Могилев.

ЕСТЬ ВОПРОС

Технологии 
против 

угонщиков
Краем уха слышал, что 

сейчас на автомобили и 
велосипеды можно нане-
сти какую-то противоугон-
ную маркировку. А не 
могла бы «Народная Воля» 
рассказать об этом под-
робнее?

Виктор Георгиевич 
САМоСЕЙКо, Минск.

Маркировка – это нанесе-
ние по специальной технологии 
невидимых микроточек на иму-
щество, принадлежащее юриди-
ческим или физическим лицам 
с постановкой в базу данных на 
учет МВД, которая позволяет 
сотрудникам милиции устано-
вить истинного владельца иму-
щества. При противоугонной 
маркировке на узлы и детали 
автомобиля наносится VIN код 
(уникальный идентификацион-
ный номер автомобиля, присва-
иваемый ему заводом-изгото-
вителем при выпуске машины с 
конвейера).

Маркировка состоит из двух 
частей: видимая противоугон-
ная маркировка и невидимая 
противоугонная маркировка. 
При видимой противоугонной 
маркировке наносится VIN код 
номера кузова на все стекла, 
фары, передние и задние фона-
ри. Клеятся предупреждающие 
наклейки о наличии маркиров-
ки. Невидимая противоугонная 
маркировка: ультрафиолетовым 
фломастером наносится VIN код 
в салоне автомобиля на наибо-
лее дорогостоящие детали сало-
на. По желанию можно нанести 
дополнительную невидимую 
маркировку на любые узлы и 
детали. Кстати, маркировку 
может нанести сам владелец 
имущества согласно прилагае-
мой инструкции к маркировочно-
му комплекту.

Для угонщика такой автомо-
биль не представляет интере-
са, так как для его легализации 
необходимо заменить все про-
маркированные детали автомо-
биля, а для этого потребуются 
большие финансовые средства 
и время, что крайне невыгодно 
для угонщиков. 

По статистике, из 16.600 про-
маркированных автомобилей на 
территории Республики Беларусь 
было угнано всего 4, причем один 
обнаружен благодаря дополни-
тельной маркировке.

МЫСЛИ ВСЛУХ

Нужна ли нам такая «уникальная» модель?
Что и говорить, каждая новая 

«новация» наших властей и кре-
ативна, и по-своему уникальна. 
Взять, к примеру, свежие идеи 
в области управления коммер-
ческими банками. Оказывается, 
Нацбанк Беларуси должен не 
просто регулировать, а управ-
лять работой коммерческих бан-
ков, взяв под полный контроль 
работу финансовых структур 
первого уровня. «Единственная 
новация, на которой я настаи-
ваю, – с течением времени, видя 
ситуацию… это суперновация. Я 
очень жестко требую замкнуть 
коммерческие банки первого 
уровня на Национальный банк», 
– заявил Лукашенко, представ-
ляя сенаторам нового главу 
Нацбанка РБ. «В России сейчас 
модно говорить – регулировать, 
Нацбанк – регулятор, так они это 
называют. Управлять нужно, а не 
регулировать», – подчеркнул он.

Идея прямого управления 
– распоряжения чужими день-
гами не является совсем уж 
оригинальной. Большевики эту 
идею уже давно опробовали, 
впрочем, с плачевными резуль-
татами. Но сегодня, когда опыт 
большевиков и результаты 
воплощения идей «чучхе»  всем 
известны, их повторение явля-
ется все же уникальным явле-
нием. Столь же оригинальны и 
инициативы нашей власти и в 
области кадровой политики, 
которую независимые эксперты 
называют кто «крепостным пра-
вом», а кто и «рабовладельче-
ским». Практически никто в мире 
сегодня не применяет и наши 
методы борьбы с «тунеядцами». 
В общем, уникальность действи-
тельно налицо, и, с гордостью 
говоря об «уникальной модели», 
наша власть не грешит против 
истины.

Однако стоит все же заме-
тить, что хотя оригинальность, 
уникальность практически часто 
приветствуются, но это все же 
не всегда хорошо. Дело в том, 
что оригинальные или уже забы-
тые и оригинальные только поэ-
тому, идеи еще остались, а вот 
хорошие практически все уже 
исчерпаны, уже опробованы и 
внедрены в практику. Это типа 
как с конструированием новых 
разновидностей стульев. Пишут, 
что едва ли не каждый дизай-
нер мебели создает свой вари-
ант стула. Вроде как без этого 
и мировой знаменитостью стать 
проблематично. Соответственно 
существуют тысячи вариантов 
конструкций и дизайна стульев. 
Вот только сидеть на большин-
стве из этих «уникальных моде-
лей» довольно неудобно, а на 
некоторых так и совсем невоз-
можно. При этом практически 
самым удобным до сих пор счи-
тается классический венский 
стул. Примерно то же и с эконо-
микой. Оригинальных и креатив-
ных теорий тысячи, а вот реаль-
но работающих – единицы. Наша 
«уникальная модель» – это стул, 
на котором практически невоз-
можно сидеть. Так что желатель-
но бы перейти к более комфорт-
ной для людей конструкции.

Соответственно уникаль-
ность должна приветствовать-
ся, но уникальность должна 
быть продуктивной. Она долж-
на повышать продуктивность 
классических моделей, а не 
уменьшать ее и тем более не 
сводить на нет. Северная Корея 
тоже по-своему уникальна. Но 
она сохраняет свою уникаль-
ность как раз потому, что жела-
ющих перенимать такую модель 
в мире практически нет. Разве 
что белорусское руководство 

кое-что от этой модели старает-
ся взять, привнести, так сказать, 
в свою «уникальную модель», но 
и то не все. Так что уникальность 
сама по себе это еще не все, 
продуктивность все же важнее.

Вот, рассмотрим, к примеру, 
с этих позиций ситуацию с «бес-
платными» услугами и напря-
мую связанную с этим борьбу 
с «тунеядцами». Сразу отметим, 
что на самом деле никаких бес-
платных товаров и услуг в при-
роде не бывает, кто-то за них 
все равно платит. Наша власть 
утверждает, что платит исклю-
чительно она, то есть государ-
ство. Но если у «государства» 
вдруг завелись деньги на «бес-
платные» ЖКХ, медицину, обра-
зование и прочее, значит, оно 
очень и очень сильно недоплачи-
вает трудящимся. Ведь реально 
больше денег взять-то неотку-
да, сколько бы «вертикаль» ни 
рассказывала про то, как она 
содержит «народец-тунеядец» 
за свой счет. Реально как раз 
«вертикаль» ничего и не произ-
водит, а деньги берут все же с 
трудящихся, грабят народ, ины-
ми словами. Кстати, развернув-
шаяся борьба с «тунеядцами» 
этот факт только подтверждает. 
Если бы расходы на медицину, 
образование, ЖКХ реально, а не 
на словах, обеспечивала «верти-
каль», а не народ, то и разницы 
бы не было, работают люди или 
нет. Не рабочие же по версии 
«вертикали» платят за это. А так 
как многие сейчас стали укло-
няться от ограбления, в «туне-
ядцы» подались и возник ажио-
таж в «вертикали». Не хватает у 
них средств на предоставление 
«бесплатных» услуг.

Однако оплачивать медици-
ну, образование, детские сады, 
ЖКХ и прочее, пусть пока «бес-

платное», все же надо и ника-
ким другим способом как за счет 
народа это сделать невозмож-
но. Пора бы признать этот факт 
честно, как бы «вертикали» ни 
хотелось и дальше оставаться на 
словах «народными кормильца-
ми». Я, конечно, понимаю: когда 
человек платит за все сам, у него 
труднее украсть. Когда челове-
ку реально выплачивается лишь 
малая доля от того, что он зара-
ботал, а остальное централизо-
ванно распределяется на фор-
мально бесплатные и, значит, не 
поддающиеся экономическому 
анализу услуги, то открывается 
практически безграничное поле 
для коррупции и злоупотребле-
ний. И отказываться от такой 
«халявы» власть, понятно, не 
хочет. Однако надо.

Все же проще и надежнее 
все это делать так, как приня-
то в цивилизованных государ-
ствах. Платить людям все, что 
они заработали, а граждане уже 
сами будут оплачивать услуги 
ЖКХ, проезд, питание в детских 
садах, лечение зубов и прочее. 
А то у нас все равно люди все 
это оплачивают, но «вертикаль» 
работникам еще и недопла-
чивает за труд под предлогом 
оказания «бесплатных» услуг. 
Получая же все заработанное, 
люди смогут выбирать, за что 
и в какой мере им платить. Вот, 
скажем, в США общественный 
транспорт дорог и слабо развит, 
поэтому большинство амери-
канцев платят за проезд, приоб-
ретая собственный автомобиль. 
А вот в Нью-Йорке ситуация 
противоположная: большин-
ство людей пользуются как раз 
общественным транспортом, а 
многие даже и вовсе не имеют 
автомобиля.

Иными словами, получил на 

руки все, что заработал, а даль-
ше уже сам прикидываешь, что 
из этой суммы ты обязан опла-
тить, что хочешь и можешь, ну а 
что-то и хочешь, да не можешь. 
Реальные тунеядцы, которые, 
понятно, все же есть, просто не 
смогут оплатить ЖКХ, медицин-
скую страховку и прочее. И все 
дела, не надо никакой армии 
сыщиков, «тунеядцев» вынюхи-
вающих, новых мест заключения 
для содержания злостных и про-
чего. Взимать же налог с без-
работных на содержание «бес-
платных», это они и дальше не 
прекратят подчеркивать – «бес-
платных», медицины, образова-
ния, питания в детских садах, 
ЖКХ и прочего, это, согласитесь, 
нонсенс. Уникально, без сомне-
ния, но вряд ли работоспособно. 
Можно, конечно, создать стул в 
виде пирамиды, стоящей на вер-
шине, и это будет уникально, без 
всякого сомнения, но сможет ли 
даже сама власть на этом уси-
деть, это вопрос. Народу про-
ще: у кого ноги ходят – убежит, 
а у кого нет – так с того и взять 
нечего.

И все прочие экономические 
проблемы у нас пытаются решать 
какими-то особо экзотическими 
методами, которые нигде, кроме 
как в Северной Корее, больше уже 
и не применяются. Ну так съезди-
ли бы в Северную Корею, посмо-
трели на тамошнее «процвета-
ние», а потом уже и внедряли уни-
кальный опыт. Хотя на Северную 
Корею я, может, и зря бочки качу. 
Пишут, что там Ким Чен Ын уже 
реформы проводит, рыночные 
вроде, а не «уникальные». А «кре-
ативности» у нашей «вертикали» 
и своей хватает, не надо ника-
кого чужого опыта. «Уникальная 
модель», одним словом.

Юрий ПШЕННиК.

60 лет –  
друг для друга

Удивительный, счастливый 
мне выпал шанс – поздравить 
с 60-летием совместной жиз-
ни прекрасных людей, роди-
телей моей школьной подруги 
Майю Ивановну и Владимира 
Петровича Науменко. 

Владимир Петрович и Майя 
Ивановна вырастили двух доче-
рей, став для них примером в 
семейной жизни, – у Ирины и 
Татьяны крепкие браки, стаж 
которых идет на 4-й десяток 
лет. Дочери подарили родите-
лям двух внуков и внучку, а те 
в свою очередь – правнука и 
правнучку.

Владимир Петрович и 
сейчас обращает на себя 
внимание: подтянутый, опти-
мистичный, общительный. 
Ему никогда не изменяет чув-
ство юмора. А когда-то по нему 
вздыхало немало барышень в 
Несвиже, куда он приехал после 
окончания Саратовского военно-
го артиллерийского училища. Вот 
только 22-летняя Майя, недавняя 
студентка Минского финансо-
во-экономического техникума, 
работавшая по распределению 
в несвижском отделении сбер-
банка, так рассказывала своей 
маме об ухаживаниях лейтенанта 
Науменко: «Он хороший, но не 
очень красивый!»

Познакомились молодые 
люди в клубе на танцах. Владимир 
ухаживал за Майей настойчиво, 
несмотря на то, что у нее был 
молодой человек – кстати, ком-
сомольский работник, видимо, с 
большими видами на будущее: 
Владимиру даже намекали, что 
у него могут быть неприятности, 
если он не прекратит своих уха-
живаний. Лейтенант не прекра-
тил, а перед отъездом на учебу 
в военную академию решитель-
но сделал Майе предложение. 
Видимо, к тому моменту пред-
ставления девушки о мужской 
красоте претерпели изменения… 
Она ответила согласием.

30 июля 1955 года началась 
их общая история.

Владимир Петрович служил, 
затем преподавал на военной 
кафедре Белорусского поли-
технического института. Майя 
Ивановна работала в бухгалте-
рии завода «Ударник», потом 
– экономистом в Белорусской 
государственной филармонии. 
Это место работы было созвуч-
но увлечению всей ее жизни – 
пению. Занималась в народной 
студии при Доме офицеров, пела 
в концертах. От нее я впервые 
услышала чудный романс на 
стихи А.Фета «На заре ты ее не 
буди…», который поразил меня 

12-летнюю и на всю жизнь стал 
любимым. 

Владимир Петрович всег-
да мечтал вернуться на родину 
– в город Баксан. Там остались 
родной дом, родные могилы… 
Зная, как это важно для мужа, 
Майя Ивановна не раздумывая 
поехала в далекую Кабардино-
Балкарию. Помню, как я была 
потрясена, узнав, что эта ари-
стократичная женщина, образец 
элегантности и стиля, завсегда-
тай филармонических концер-
тов, стала настоящей хозяйкой 
частного дома с подворьем: пло-
довые деревья, домашняя птица, 
огород… И управлялась с этим 
хозяйством уверенно и умело. 
Через 17 лет, когда на Северном 
Кавказе стало неспокойно, чета 
Науменко вернулась в Минск.

В 2010 году мы были напуга-
ны: Владимир Петрович внезап-
но упал и пять дней пролежал в 
коме, на аппарате искусственного 
дыхания. Врачи советовали гото-
виться к худшему... На шестой 
день он открыл глаза, удивил-
ся, что рядом нет жены, назвал 
не только все свои данные, но 
и номера мобильных телефонов 
всех родных с префиксами. И 
после восстановления продол-
жает до сих пор вести прежний 
образ жизни: утренняя зарядка, 
ежедневные 5-километровые 
прогулки, поездки на дачу…

А в мае этого года занемогла 
Майя Ивановна – инсульт. После 
первых тяжелых недель она нео-
жиданно быстро стала, как выра-
жаются врачи, «отстраиваться». 
Доктора были удивлены. Но если 
учитывать не пульс-давление-
температуру, а вещи другого – 
высшего – порядка, то нет ниче-
го странного: люди просто про-
должают делать то, что делали 
60 лет, – жить друг для друга.

Александра ЛоБЗоВА.

Вакансия  
для грузина

ПИСЬМА С КРЕЩАТИКА

Александр 
ФЕДУТА

Все чаще в Украине вакансии 
на госслужбе занимают иностран-
цы. Кто-то возмущается, но боль-
шинство уже привыкло. Заботит 
это в основном прессу и оппози-
ционных депутатов. Избиратели 
же начинают понимать, зачем это 
надо.

Когда только-только пополз-
ли первые слухи – дескать, руко-
водить только что созданной 
Национальной Радой Реформ 
будет экс-президент Грузии 
Михаил Саакашвили, – началось 
возмущенное брюзжание. Как 
это? Грузин? Иностранец? Он что 
– и премьер-министром станет?

Дело было не в каких-то наци-
оналистических или ксенофобских 
настроениях украинского обще-
ства. В разное время мандат депу-
татов Верховной Рады получали 
грузин Давид Жвания, румын Ион 
Попеску, потомок венгров Виктор 
Балога, пуштун Мустафа Найем, 
еврей Вадим Рабинович, тата-
рин Рефат Чубаров. Премьером 
при украинце Викторе Ющенко 
был бурят Юрий Ехануров. 
Многонациональная страна, все 
привыкли.

Дело было как раз в том, что 
– Саакашвили. Иностранец. Экс-
президент другого суверенного 
государства. Слишком известная в 
мире персона, чтобы не заметили.

Михаил Николозович вежливо 
отказался.

Зато состоялись другие назна-
чения.

Александр Квиташвили возгла-
вил Министерство здравоохране-
ния. Ведомство коррумпирован-
ное даже по украинским меркам.

Эка Згуладзе стала заместите-
лем министра внутренних дел.

Александр Сакварелидзе был 
назначен заместителем генераль-
ного прокурора.

Пошли слухи, что высокий пост 
в украинском правительстве пред-
лагали Кахе Бендукидзе, но отец 
грузинских реформ умер еще до 
получения назначения.

Венцом стало представление 
Михаила Саакашвили в качестве 
губернатора Одесской области.

Начался шум: как это так? 
Своих, что ли, нет?

Оказалось – нет.
Старая украинская элита – 

сродни белорусской оппозиции. 
Она вся состоит из кланов и клан-
чиков, групп и группировочек, 
между которыми сложились свои 
отношения, мало кому заметные 
вне украинского контекста, однако 
от этого не менее вредящие обще-
му делу реформирования страны.

Правительство изначально 
формируется по квотному прин-
ципу: чем больше фракция в пар-
ламенте, тем больше портфелей 
министров и заместителей мини-
стров она может заполнить. Если, 
конечно, ее голоса нужны пре-
зиденту и премьеру для получе-
ния нужного результата при голо-
совании. А если нет – можно ее 
мнением и пренебречь. Помните, 
Бонапарт когда-то интересовал-
ся количеством дивизий у Папы 
Римского? Количество мандатов 
во фракции прямо пропорцио-
нально ее влиянию на кадровую 
политику.

Однако и это не все. Фракция 
формируется в парламенте благо-
даря тому, что за партию голосу-
ют избиратели. А они голосуют, 
потому что партия в состоянии 
оплатить политическую рекла-
му, попасть на телеэкран, про-
вести благотворительную акцию. 
Происходит «продажа» мест в 
проходной части партийного спи-
ска. Кто «покупает» эти места? 
Олигархи. Нет, часто – не для себя. 
Для своих лоббистов. Для тех, кто 
потом будет ходить по министер-
ским кабинетам и лоббировать 
интересы той или иной финансо-
во-промышленной группы.

И это тоже не плохо в усло-
виях концентрации капитала в 
пределах конкретных отраслей. 
Лоббисты Рената Ахметова вольно 
или невольно лоббируют интересы 
украинской энергетики. Лоббисты 
Виктора Пинчука – интересы тру-
бостроения. Лоббисты Игоря 
Коломойского… Бог мой, что толь-
ко не лоббируют лоббисты Игоря 
Валерьевича, у него ведь всюду 
свои интересы.

В совокупности это называет-
ся интересами украинского биз-
неса. Хотите от этого избавить-
ся? Уничтожайте крупный бизнес. 
Иначе не получится.

Однако у этого явления есть и 
другое название – коррупция.

Когда олигарх финансирует 
конкретную политическую силу, 
это может быть связано не толь-
ко с его личными финансовыми 
интересами, но и с его поли-
тическими взглядами и личны-
ми связями. Скажем, все знают, 
что Ренат Ахметов многие годы 
был главным спонсором Партии 
Регионов. Это было понятно: 
донецкий угольный король был 
заинтересован в сбыте своего 
угля. Поэтому он лоббировал 
через партию, ставшую осно-
вой правительства, перепрода-
жу ему пакетов акций электро-
станций и перевод их с газового 
на угольное отопление. А затем 
сделал все, чтобы собрать в сво-
их руках и электросети. Такова 
логика: монопольное доминиро-

вание на рынке приносит сверх-
прибыли. Но и ответная логика 
понятна: падение лидера Партии 
Регионов Виктора Януковича 
отодвинуло Рената Леонидовича 
на второй план. Лоббисты его 
интересов стали куда менее вли-
ятельны, а затем и вовсе стуше-
вались.

Зато развернулся Игорь 
Коломойский. Мы уже рас-
сказывали об этом «государ-
ственном олигархе» читателям 
«Народной Воли», потому повто-
ряться не будем. Скажем лишь: 
наступил момент, когда и Игорю 
Валерьевичу пришлось потеснить-
ся.

И все эти олигархические вой-
ны очень серьезно подорвали веру 
избирателей в чистоту помыслов 
украинской элиты, к какой бы 
национальности формально ни 
относились ее представители.

И тогда Петр Порошенко 
нашел грузин.

Почему – грузин? При чем тут 
вообще Михаил Саакашвили?

За экс-президентом Грузии 
тянется легенда «революции роз» 
и последовавшего за ней небы-
вало успешного реформирования 
государственного аппарата. Это 
мы с вами, привыкшие смотреть 
на мир глазами главных россий-
ских телеканалов, успели выучить: 
Саакашвили – человек, который 
питается галстуками и разва-
лил Грузию. А в мире у Михаила 
Николозовича совсем другой 
имидж. Имидж человека, сумев-
шего волевым решением провести 
реформы и построить совсем дру-
гую, постсоветскую Грузию. Да, в 
ней остались проблемы. Да, очень 
многие недовольны. Но это стра-
на, где полиция не берет взяток, 
куда вкладываются инвестиции и 
где российское влияние макси-
мально – для постсоветского про-
странства – ослабло.

Для воюющей Украины это 
много. Я бы даже подчеркнул – 
очень много.

Саакашвили прибыл в Украину 
как человек, имеющий за плеча-
ми историю успеха. Как человек, 
знающий, что делать и как делать. 
Прибыл не один – с командой.

И когда экс-президента 
Грузии назначили губернатором 
Одесской области, понесся анек-
дот: правильно, теперь освобож-
дается место главы районной 
администрации под Одессой, и 
туда пригласят Обаму!

Не смешно.
Не смешно, потому что 

Саакашвили приехал в регион 
со сложнейшими проблемами. В 
регион, славящийся коррупцией. В 
регион, откуда с его назначением 
«вышибли» «людей Коломойского» 
– представителей самого мощ-
ного олигархического клана в 
современной Украине. Наконец в 
регион, в котором в прошлом году 
погибли люди – в том числе по 
вине сотрудников местных право-
охранительных органов.

И Саакашвили прибыл туда не 
галстук себе покупать, а принять 
тяжелейшую ответственность. 
Ответственность за будущее 
Одессы, «жемчужины у моря».

Начались чистки в местной 
прокуратуре – самом коррумпиро-
ванном ведомстве страны.

Началась ревизия законности 
приватизации земельных участков 
– это в Одессе, самом лакомом 
курортном регионе Украины!

Когда губернатор вышел на 
набережную и поинтересовался, 
на каком основании местный оли-
гарх, давно проживающий в Киеве, 
отпилил себе кусок городского 
пляжа, одесситы зааплодировали. 
Стало понятно: у области появил-
ся хозяин, которого не купишь.

Почему не купишь? Потому что 
денег не хватит?

Да, и поэтому тоже. Экс-
президент Грузии прибыл в 
Украину за новой историей успеха. 
Ему нужно доказать собственной 
стране, собственному народу, что 
он является не удачливым ловцом 
синей птицы счастья, а эффектив-
ным менеджером – антикризис-
ным управляющим. Получится – и 
он сможет вернуться на родину 
победителем.

Сколько это стоит? Много. 
Очень много. Когда ты ставишь 
перед собой такие цели, ты не 
продаешься. Тем паче – по мело-
чам. На кону стоит смысл всей 
твоей жизни. Это – больше, чем 
«благодарность» олигарха.

Кажется, украинцы поняли, 
зачем Петр Порошенко при-
гласил грузин в Украину. Так 
когда-то Петр Первый пригла-
шал голландцев и шотландцев 
в обросшую боярскими боро-
дами Россию. Ломать отжив-
шее им было не жалко, а стро-
ить новое они уже умели. И о 
том, что избиратели это пони-
мают, свидетельствует поездка 
губернатора Одесской области 
в Чернигов, где на выборах в 
Верховную Раду по единствен-
ному свободному округу схлест-
нулись кандидат от Блока Петра 
Порошенко и компаньон Игоря 
Коломойского. Саакашвили при-
ехал в Чернигов поддержать 
креатуру президента.

Не безрезультативно. 
Социологи говорят, что «человек 
Коломойского» проигрывает… 

Попробовав  
одесского «Компота»…

«Вы ездили в Одессу отдыхать? И не побоялись, что убьют? В Украине же 
война!» – такова была реакция многих друзей и знакомых, узнавших, что мы 

караваном из двух машин с десятимесячным малышом на борту решились 
отправиться к жемчужине у Черного моря. 

Таки да, как говорят одесситы! Мы побывали в Одессе, позагорали – поплавали, поели-
попили, по магазинам походили, с местной публикой пообщались и благополучно 

вернулись домой. С весомым багажом впечатлений – и таки снова да – покупок.

Воины света, воины 
добра: политика

То, что в соседней стране идет 
развязанная не по доброй воле 
самой Украины война, дало знать о 
себе буквально сразу после пере-
сечения пограничного перехода 
«Александровка». По главной улице 
приграничной деревни, куда мы въе-
хали жарким июльским днем, мед-
ленно двигалась похоронная процес-
сия. Солдатики в пятнисто-полевой 
форме шли впереди лафета с гробом 
своего товарища, по всем приметам 
погибшего в зоне боевых действий. 
Черная от горя мать не голосила, мол-
ча, словно окаменев от горя, брела 
рядом, но от этого было еще страш-
нее. Казалось, поддерживающие ее 
под руки деревенские женщины сми-
рились в душе с мыслью, что и им 
может прийти вот такой траурный 
груз. Покорность судьбе? Понимание 
неизбежности жертв? Вера в нена-
прасность гибели сыновей? 

Дожидаясь, пока процессия свер-
нет с главной дороги на сельский 
погост, я так и не ответила себе на 
этот вопрос. Скорей всего, однознач-
ного ответа и не может быть.

Позже, уже 
в самой Одессе, 
которая назло 
всем потрясениям 
умеет сохранять 
чувство юмора – 
пусть и грустного, 
но не безнадеж-
ного, мы вновь 
увидели отголоски 
идущей войны. На 
Д е р и б а с о в с к о й 
улице, полной 
музыкантов, клоу-
нов, художников и 
прочей артистиче-
ской братии, груп-
пки людей пели по 
вечерам песни. Главными в уличном 
репертуаре были две – жалостливая 
«сиротская» из кинофильма «Генералы 
песчаных карьеров», которую хором 
выводили беженцы из Донецка. И 
ритмичная, словно боевой походный 
марш, песня «Ляписа Трубецкого» 
«Воины света, воины добра», испол-
няемая парнями призывного возраста 
с обветренными (на фронте?) лица-
ми. Аплодировали и подпевали само-
деятельным музыкантам долго, что в 
наших душах вызвало закономерную 
гордость за авторов-земляков. 

А еще крутые одесские парни 
спешили в июле сыграть свадьбы. В 
знаковых местах города мы встреча-
ли много нарядных пар в украшенных 
цветами кортежах – гораздо боль-
ше, чем в Минске. Красивые неве-
сты в белоснежных платьях как-то 
по-особенному нежно обнимали и 
целовали своих женихов. Впрочем, 
может, мне это только показалось?

Да и все ли из них были корен-
ными одесситами – тоже вопрос? 
Одесса ведь приютила приезжих из 
горячих украинских точек, потесни-
лась, как могла. И трудоустроила – 
пусть себе и в обычном супермарке-
те. Говорю так потому, что сама стала 
свидетелем символической сцены. 
Улыбчивая девушка-кассир попросила 
рассчитаться мелочью. «Ой, не мест-
ные мы, не завели украинских копе-
ек», – развела я руками. «Да все мы 
тут не местные», – улыбка ее слегка 
потускнела. Оказалось, из Донецка, 
беженка, каких тут нынче много. 

Во «Франзоль» или 
«Компот»: экономика

Смешно было бы за 10 дней пре-
бывания в чужом городе всерьез 
анализировать экономику соседне-

го государства. Но существует такой 
универсальный и интернациональный 
индикатор народного благосостоя-
ния, как цены. И в первую очередь на 
продукты питания. Так вот в целом 
они в курортной, а значит, имеющей 
ажиотажную, завышенную рыночную 
планку Одессе ниже, чем в Минске. 

Примерный расклад 
я дам в конце статьи. А пока скажу: 
пообедать-поужинать в приличном 
одесском ресторане с полным набо-
ром блюд на двоих и даже вином 
обойдется примерно в 200–500 гри-
вен. Или в 10–25 долларов. 

Но самое главное – КАК пообе-
дать!

У одесского, как, впрочем, и всего 
украинского общепита, есть самобыт-
ное, национальное лицо. Очень выра-
зительное: начиная от сети недорогого 
массового питания под вкусным назва-
нием «Пузата хата» – местного кон-
курента заокеанских «Макдональдса» 
и «KFK» до респектабельного 
«Стейкхауса» cо специальным залом 
для дегустации вин или фривольной 
«Маман» с форшмаком от тети Цили. 
Кажется, рестораны и кафе сидят в 
городе друг на дружке, но везде полно 
посетителей и, как ни удивительно, 
свободных мест: будь то уютно-камер-
ный «БуфетЪ», в котором яйца-пашот 
на завтрак заменяют привычную яич-
ницу, или круглосуточный с живой 
музыкой «Франзоль», куда, по слухам, 
заглядывает отведать фирменный 
цимес из фасоли легендарный сатирик 
Михаил Жванецкий. Мы, к сожалению, 
писателя там не застали, зато велико-
лепный сет из тюлечки, форшмака и 
цимеса-хумуса попробовали. 

В этот смачно-калашный ряд уве-
ренно вписался и забавный нувориш 
«Компот» – сеть ресторанчиков с инте-
рьером в стиле а-ля СССР, где запить 
сытный обед-ужин предлагают само-
дельным, из закатанных литровых 
банок компотом, который разливают в 
граненые стаканы.

Кому-то может показаться при-
митивным такой псевдонародный 
стиль, но, во-первых, качество еды 
здесь отменное и ценник не зашкали-
вающий. А во-вторых, у проголодав-

шегося гостя Одессы есть выбор – в 
отличие от Минска, где ресторанов и 
кафе с самобытным лицом – раз-два 
и обчелся. Потому что и фольклорно-
национальная «Батлейка», и угощав-
шая вкусной рыбкой даже в неизо-
бильные советские годы «Бригантина» 
вдруг превратились в инкубаторно-
однообразные «Фреш-кафе», кото-
рые и настоящим белорусским варе-
вом не пахнут, и до европейского 
лоска недотягивают. Кто не согласен 
с этим утверждением, пусть добьет-
ся присвоения им хоть одной звезды 
«Мишлена»! 

А в Одессе кулинары креативят 
– даже традиционный украинский 
борщ с пампушками в каждой точке 
готовят с собственным неповторимым 
шиком. А гусиную печень в горячем 
салате хоть и не называют фуа-гра, 

но подают вдоль трассы Киев–Одесса 
в таком количестве и такого качества, 
что и придирчивые французы пальчи-
ки оближут.

Едешь домой после такого отваль-
ного обеда в придорожном кафе под 
Черниговом – и за свою державу 
обидно! Гуси белорусские, вы куда 
улетели? 

Театр не уплыл в море: 
культура

Всякий уважающий себя гость 
Одессы должен обязательно схо-
дить на местный рынок под назва-
нием Привоз за персиками и только 
что сгруженными с рыбацких шаланд 
кефалью и глосью. А также в леген-
дарный Одесский национальный ака-
демический театр оперы и балета, 

которому скептики пророчили гибель 
в морской пучине. 

На Привозе мы побывали и, скажу 
прямо, в восторг не пришли. Может, 
из-за дождливой погоды выглядел 
он грязным и неуютным, а продавцы 
– лукавыми хитрованами, у которых 
кефали, кстати, и не было. А выдава-
емые за деликатесную глось рыбьи 
создания напоминали обычную кам-
балу, которую, как и бычки с тюлькой, 
намного дешевле продавали в бли-
жайшем супермаркете. 

Но вот Оперный – это да, место 
знаковое и к посещению обязатель-
ное! Да, билеты в партер недешевые 
–250–350 гривен, но настоящее искус-
ство и не должно быть грошовым! С 
волнением входили мы под своды 
легендарного храма муз, в котором 
пели Шаляпин и Карузо. Да будут 
посрамлены те, кто злорадно пред-
рекал оперному гибель и забвение. 
Ничего подобного! Одесситы вернули 
к жизни и свято блюдут свой культур-
ный символ: ложи почти по Пушкину 
блещут позолотой, хрустальная 
люстра сверкает огнями, мраморные 
лестницы величественно белоснеж-
ны. И, что куда важнее, зрительские 
места во время спектаклей не пусту-
ют. Одесский оперный, переживший 
пожары и уход под землю, прекрасен! 

Пока мы находились в Одессе, 
там проходил Фестиваль балета 
«Лето в стиле модерн». Свои версии 
балетной классики показывал театр 
«Киев модерн-Балет» во главе с худо-
жественным руководителем Радо 
Поклитару. Его смелые, если не ска-
зать, дерзкие трактовки «Щелкунчика», 
«Лебединого озера», «Кармен» можно 
оспаривать и критиковать, но новатор-
ство всегда вызывает полемику.

Ах да, о полемике! 
Смелость и личный взгляд на про-

исходящее в стране – это то, чего, в 
отличие от белорусской прессы, с лих-
вой хватает в украинских СМИ. В газе-
тах и на телевидении бурно обсуж-
дают инициативы нового губернатора 
Одессы Михаила Саакашвили, прива-
тизацию припортового завода, чисто-
ту пляжей и морской воды, перенос 
Штаба Военно-морских сил Украины 
из занятого Россией Севастополя в 
Одессу. Последний вопрос: как при-
нять моряков и их семьи в своем горо-
де – журналисты после обсуждения 
с видными политиками вынесли на 
улицу. И практически все одесситы 
отвечали на него утвердительно: раз 
Крыма не стало – надо приютить и 
флотское руководство, и каждого чле-
на экипажа. 

Глядя на телемониторинг, я зави-
довала и журналистам, и тем, кому 
они задавали вопросы, и зрителям. 
Журналистам – потому что спраши-
вали то, что действительно актуально. 
Отвечающим – потому что отвечали 
без оглядки. А зрителям – потому что 
сами могли делать выводы или пере-
ключать при желании каналы. 

Людмила СЕЛиЦКАЯ.
Одесса–Минск.

ЦЕНЫ в Одессе в июле  
(курс доллара – 23 гривны)

Бутылка пива от 7,5 гр.
Бутылка коньяка Шустов 5 звезд 0,5 л 75 гр.
Сало по-домашнему 1 кг 62,92 гр.
Вино Шабо Мерло сухое 0,75 л 49.09 гр.
Черешня 1 кг 20 гр.
Персики 1 кг 18 гр.
Грудинка свиная по-кировоградски 1 кг 92 гр.
Суджук сыровяленый в.с. 1 кг 121 гривна.

В Одессе НЕТ
машин с российскими номерами;
российских телеканалов, зато украинских мы насчитали в гостинице 

более 30;
назойливой монокартинки на телеэкране с выступающим Порошенко;
изобилия полицейских на улицах и на дорогах.

В Одессе ЕСТЬ
толпы русскоговорящей публики;
специальные съезды на тротуарах для инвалидов и колясок с детьми;
ухоженные памятники Героям Советского Союза и Соцтруда;
веселые билборды типа: «Улыбнитесь! Вы-таки в Одессе!»;
серьезные плакаты с призывом записываться в Украинское объединение 

патриотов или новую полицию.

О море и пляжах
Пляжи Одессы, особенно Аркадия, прекрасно оборудованы: лежаки, 

навесы, кабины для переодевания, душ. Для пенсионеров и детей туалеты 
бесплатно. А море – увы, было грязным. Водоросли, медузы, пена… 

ГОРЯЧИЕ ТОЧКИ

В Таджикистане предотвратили серию терактов 
 «Исламского государства»

Как заявили в МВД Таджикистана, были задержа-
ны несколько человек, уличенные в длительных кон-
тактах со сторонниками ИГ. «Задержанные призна-
лись, что вышли на сторонников ИГ из числа своих 
соотечественников, воюющих в Сирии, через соци-
альные сети, и в течение длительного времени полу-
чали от них через интернет видеоматериалы, расска-
зывающие о целях группировки, а также различные 
инструкции», – отметил собеседник ТАСС. 

Стражи порядка ликвидировали несколько под-
польных хранилищ террористов с подручными мате-
риалами для изготовления самодельных бомб, а также 
экстремистской литературой. «Цель террористических 
актов – дестабилизировать общественно-политиче-
скую обстановку в стране, запугать мирное население, 

посеять панику», – указал источник в МВД республики. 
Ранее таджикские силовики сообщали, что в 

рядах ИГ сражаются до 500 граждан республики, в 
том числе несколько десятков молодых девушек и 
подростков. Генеральная прокуратура Таджикистана 
возбудила уголовные дела против 470 соотечествен-
ников, принимающих участие в вооруженных дей-
ствиях за рубежом – прежде всего в Сирии и Ираке. 

Стоит отметить, что террористическая угро-
за существует и в Киргизии, граничащей с 
Таджикистаном. На днях в Бишкеке были уничтоже-
ны боевики, готовившие нападение на расположен-
ную в городе Кант базу ВВС России. Террористы 
планировали захватить на авиабазе оружие, а так-
же собирались провести серию террористических 

актов в столице Киргизии, в том числе во время 
праздничной молитвы на Старой площади. 

Позже выяснилось, что ликвидированные боеви-
ки принадлежали к террористической организации 
«Исламское государство». Главарем (амиром) экс-
тремистской группировки был гражданин Республики 
Казахстан Жанболат Амиров, ранее осужденный в КР, 
находящийся в официальном розыске за соверше-
ние побега из мест лишения свободы. 

По данным Международной кризисной груп-
пы, занимающейся исследованием проблемных 
регионов, на стороне ИГ воюет до 4000 граж-
дан постсоветских центральноазиатских стран – 
Киргизии, Узбекистана, Таджикистана, Казахстана 
и Туркмении. 

БЕЛАРУСЬ–ЕЎРАСАюЗ Литовцы – 
четвертые в ЕС. 
По сокращению 

населения
Литва по сокращению попу-

ляции на 1000 жителей занимала 
в прошлом году четвертое место 
среди стран ЕС, свидетельствуют 
данные Европейского статисти-
ческого бюро Eurostat.

В целом численность населения 
ЕС в прошлом году выросла на мил-
лион человек до 508 миллионов.

В Люксембурге прирост чис-
ленности населения составил 23,9 
человека на 1000 жителей, в Швеции 
– 10,6 человека, на Мальте – 9,3 
человека на 1000 жителей.

Самый большой спад числен-
ности населения зарегистрирован 
на Кипре – 12,9 человека на 1000 
жителей, в Греции – 8,4 человека, 
в Латвии – 7,7 человека, в Литве – 
7,6 человека. В Эстонии показатель 
сокращения населения составил 1,9 
человека на 1000.

Самая низкая рождаемость в 
прошлом году зарегистрирована в 
Португалии – 7,9 новорожденных на 
1000 населения, самая высокая – в 
Ирландии, 14,4 на тысячу населения.

Размова на непрыемную тэму
Сёння, 28 ліпеня, у Бруселі ў 

адпаведнасці з дамоўленасцямі, 
дасягнутымі раней, адбудзецца першы 
раўнд дыялогу па правах чалавека па 
лініі Беларусь–Еўрасаюз.

Пра гэта паведаміў прэс-сакратар 
МЗС Беларусі Дзмітрый Мірончык. 

Паводле яго слоў, беларускую дэле-
гацыю ўзначаліць начальнік галоўнага 
ўпраўлення шматбаковай дыпламатыі 
МЗС Рэспублікі Беларусь Юрый 
Амбразевіч, дэлегацыю Еўрасаюза 
– начальнік упраўлення правоў 
чалавека і дэмакратыі Еўрапейскай 

службы знешніх дзеянняў Сільвіё 
Ганзата.

«У ходзе дыялогу бакі абмяркуюць 
стан і перспектывы ўзаемадзеяння па 
праваабарончай тэматыцы. У парадак 
дня ўваходзяць пытанні як двухбакова-
га, так і шматбаковага супрацоўніцтва 

ў сферы правоў чалавека», – паведаміў 
прадстаўнік МЗС Беларусі.

Нагадаем, што доўгі час Беларусь 
увогуле адмаўлялася абмяркоўваць 
праблему правоў чалавека ў нашай 
краіне, спасылаючыся на тое, што 
такой праблемы не існуе.
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CПОВЕДЗЬЧАЛАВЕК -- ЧАЛАВЕКУ НАШИ ЗА ОКЕАНОМ

КАРціНА ДНЯ

Колькі можна зарабіць на чарніцах?
За два-тры дні на здачы чарніц некаторыя ўмудраюцца зарабіць нават больш за свой месячны заробак.

“Народная Воля” вырашыла не толькі пацікавіцца цэнамі на ягады, але і тым, колькі рэальна можна зарабіць, калі правесці ў лесе цэлы дзень.

Нарыхтоўшчыкі Ігар і Таццяна 
Калітуха прымаюць чарніцы ў 
насельніцтва ўжо не першы год. У вёс-
цы Вялікія Дольцы Ушацкага раёна за 
кілаграм ягад даюць 24 тысячы рублёў. 
На чарніцах зарабляюць усе: і школьнікі, 
і пенсіянеры. Паводле слоў Ігара і 
Таццяны, у дзень можна лёгка зарабіць 
ад 100 да 800 тысяч рублёў.

– Збіраць ягады – вельмі цяжкая 
работа, – распавядаюць нарыхтоўшчыкі 
са стажам. – У 5–6 гадзін раніцы 
людзі ўжо ў лесе і збіраюць да абеду. 
Некаторыя два разы на дзень ходзяць: 
пасля абеду і да вечара. А калі спёка 
ў лесе – зусім дыхаць няма чым, ды і 
машкара розная заядае...

Ураджай чарніц у гэтым годзе не 
надта вялізны. Да таго ж забарона на 
наведванне лясоў у першай палове 
ліпеня адбілася на колькасці нарыхта-
ваных ягад. Цікаўлюся ў Ігара і Таццяны: 
што яны робяць з беларускімі чарніцамі, 
якія закупілі ў насельніцтва?

– Мы адвозім ягаду ў Расію, – 
тлумачыць Ігар Калітуха. – Адтуль 
частка сыходзіць у Еўропу. У гэтым год-
зе рынкі Масквы і Санкт-Пецярбурга 
перапоўнены, таму і кошт не вельмі 

вялікі.
Пакуль размаўляю з 

нарыхтоўшчыкамі, на кропцы прыёму 
збіраюцца людзі з чорнымі ад ягад 
зубамі і рукамі. Дзве сястры, Крысціна 
і Ксенія, прыязджаюць у вёску кожнае 
лета і зарабляюць на ягадах. У гэтым 
годзе дзяўчаты скончылі школу і цяпер 

чакаюць вынікаў паступлення ва 
ўніверсітэт. У лес сёстры ходзяць 
штодня, выхадныя ладзяць, толькі 
калі дрэннае надвор’е.

– У сярэднім ад 100 тысяч за 
дзень мы зарабляем, – распавяда-
юць Ксенія і Крысціна. – Калі на цэлы 
дзень сыходзіць то, вядома, больш 

можна атрымаць, але цэлы дзень у 
лесе не кожны вытрымае. Яшчэ і ад 
камароў паратунку няма!

Бліжэй да абеду людзі вяртаюцца 
з лесу і адразу ж накіроўваюцца да 
мікрааўтобуса Ігара і Таццяны, які 
стаіць у цэнтры вёскі. Пытаюся ў 
жанчыны з двума вялікімі вёдрамі 
чарніц: ці часта яна здае ягады?

– Я кожны дзень стараюся 
ездзіць, – кажа Наталля. – Гэта ж 
сезонная работа. Ліпень скончыцца, 
і ягада адыдзе.

– І колькі ў вас за дзень 
атрымліваецца, калі не сакрэт?

– Калі раніцай і ўвечары ездзіць, 
то 700–800 тысяч. Пры маёй зарпла-
це ў 2,5 мільёна я за некалькі дзён у 
лесе нават больш атрымліваю...

– Пад вечар, напэўна, ад сто-
мы з ног падаеце...
– Ну а што рабіць? Дзяцей у 

школу ужо збіраць трэба: сшыткі, 
ручкі, адзенне...У калгасе зарплату не 
выдаюць грашыма, усё на краму ідзе – 
толькі прадуктамі атрымліваем. Вось і 
прыходзіцца круціцца...

Раман ВАСЮКоВІЧ.
Фота аўтара.

Я – дармаедка… 
У красавіку бягучага года Аляксандр Лукашэнка падпісаў дэкрэт “Аб папярэджанні сацыяльнага ўтрыманства”.  

У народзе дакумент ахрысцілі “законам аб дармаедах”. 
Спрэчны дэкрэт нарабіў шмат шуму. Палітыкі заўважылі, што Беларусь стала першай краінай,  

дзе падаткі ўводзяцца на незаробленыя грошы. Юрысты адзначылі, што Беларусь стала першай у свеце краінай, 
 у якой насуперак канстытуцыйнай норме права на працу стала абавязкам.

Напэўна, і самі чыноўнікі зразумелі, што прыняты дэкрэт не дасканалы. Ва ўладных калідорах актыўна  
вядуцца размовы аб тым, што ён патрабуе змен, бо не ўсё ўлічылі, не пра ўсіх падумалі. І гэта сапраўды так.  

Бо дэкрэт можа пагоршыць жыццё і без таго пакрыўджаных лёсам людзей.
Гісторыя, з якой у рэдакцыю звяр-

нулася 39-гадовая мінчанка Марына 
Іванова (прозвішча гераіні па этычных 
прычынах зменена. – Аўт.) не можа не 
кранаць. Марына – чалавек хворы на 
эпілепсію. І цяпер яна ў адчаі.

– Праблемы са здароўем у мяне 
пачаліся ў дзяцінстве, – распачынае 
аповед Марына. – Спачатку выявіліся 
праблемы са шчытападобнай залозай. 
Я называю гэта “рэхам Чарнобыля”. 
А ў чатырнаццацігадовым узросце са 
мной здарыўся першы эпілептычны 
прыпадак. Тады дактары лячылі мяне 
ад усяго – правяралі сасуды, я пры-
мала нейкія гарманальныя прэпараты 
ад хваробы “шчытавідкі”, але эпілепсія 
так і не знікла. Прызнаюся, я не вельмі 
пакутавала ад тых прыступаў: мне 
было дастаткова дня-двух, каб цалкам 
аднавіцца, і я зноў была ў норме. 

Пасля школы скончыла прафесійна-
тэхнічнае вучылішча, нейкі час адпра-
цавала на “Інтэграле”, але з-за нізкіх 
заробкаў на прадпрыемстве хутка сыш-
ла адтуль. Далей працавала сакратаром 
у прыватных фірмах, атрымала вышэй-
шую юрыдычную адукацыю, выйшла 
замуж. Калі жыла з мужам – не працава-
ла, была хатняй гаспадыняй. Ведаючы 
пра мае праблемы са здароўем, муж 
дазволіў мне знаходзіцца дома: ён 
нядрэнна зарабляў і добра забяспечваў 
сям’ю. 

Дзяцей у нас не было. Па шчырасці, 
я баялася зацяжарыць, бо не хацела 

нарадзіць хворае немаўля. А ў выніку 
пяць гадоў таму мы разышліся. З гэтага 
моманту ў маім жыцці і пачаліся вялікія 
праблемы. Фактычна я засталася без 
сродкаў для існавання.

– Марына, а чаму вы дагэтуль 
не атрымалі інваліднасць? Здаецца, 
што дыягназ для гэтага дастатковы 
– эпілепсія…

– Не ўсё так проста. Я звярталася 
да медыкаў, а канкрэтна – у сталічную 
медыка-рэабілітацыйную эксперт-
ную камісію. Пасля наведвання гэтай 
установы ў мяне склалася ўражанне, 
што медыкі ўсімі праўдамі і няпраўдамі 
імкнуцца адмовіць чалавеку ў атрыманні 
ступені інваліднасці. Такое адчуванне, 
што ў іх загад: эканоміць бюджэтныя 
сродкі і не раздаваць даведкі налева і 
направа. 

Карацей, пасля абследаван-
ня высветлілася, што даведку аб 
інваліднасці мне не дадуць. Бо “корачкі” 
аб інваліднасці чалавеку, які хворы 
на эпілепсію, даюць толькі ў выпадку 
вельмі частых прыступаў – па некалькі 
на тыдзень. А ў мяне іх можа быць два 
разы на год, а можа не быць увогуле… 
Так што дакументальнага пацвярджэн-
ня, што я “пастаянны” інвалід, няма, 
няма і інваліднасці…

– І ўсё роўна, хоць па дакумен-
тах вы і не інвалід, калі я правільна 
разумею, вас павінны назіраць у 
паліклініцы па месцы жыхарства, 
праводзіць лячэнне…

– Пасля разводу ў мяне была стра-
шэнная дэпрэсія – суткамі не спала, 
пачаліся панічныя атакі. Я звярнулася 
па дапамогу да псіхатэрапеўта. Доктар 
падабраў мне прэпарат. Пачынала я з 
“феназепама” – гэта моцны прэпарат, 
які прызначаецца пры нервовых зрывах. 
Потым “феназепам” знік з беларускіх 
аптэк і ўрач падабраў мне новы прэпа-
рат – “кланазепам” – ён выпісываецца 
хворым на эпілепсію людзям, а таксама 
тым, хто пакутуе на неўрозы і панічны 
стан. Але бяда ў тым, што, аказваец-
ца, рэзка адмаўляцца ад прыёму гэта-
га прэпарата нельга. Гэта я адчула на 
сабе. Прапіўшы прэпарат цягам дзесяці 
дзён, я вырашыла ад яго адмовіцца, і 
тут жа ў мяне здарыўся эпілептычны 
статус – гэта безупынныя шматразовыя 
прыступы хваробы. На фоне прыступаў 
я патрапіла ў рэанімацыю, бо ў мяне 
папросту спынілася дыханне. Але, дзя-
куй дактарам, – выратавалі, вярнулі 
жыццё…

Пасля таго, што са мной адбы-
лося, я вярнулася да прыёму гэта-
га моцнадзеючага прэпарата і стала 
яго заложніцай: кінуць яго прыём не 
магу, бо баюся паўтарэння пабочных 
наступстваў. Заўважу, што калі пры-
маю гэтыя таблеткі, эпілептычных 
прыступаў у мяне амаль няма. Затое 
ёсць дыягназ “эпілепсія” і патрэба ў 
гэтых лякарствах.

– Калі таблеткі дапамагаюць, 
то відавочна, што вы, не маючы 

інваліднасці, маеце права на рабо-
ту. Шукаць месца працаўладкавання 
спрабавалі?

– А як жа! Каму ж хочацца гала-
даць?! Я не перабольшваю: грошай 
на існаванне ў мяне практычна няма 
– перабіваюся выпадковымі заробкамі. 
Бяруся за работу, якую можна выка-
наць дома – у асноўным шыю, падшы-
ваю. Грошай, якіх я такім чынам зара-
бляю, хапае на кефір і крупы, у дачны 
сезон на стале яшчэ ёсць гародніна з 
бацькоўскага дачнага ўчастка.

А што да афіцыйнага 
працаўладкавання, то на работу 
мяне папросту не бяруць. Я звярта-
лася ў Цэнтр занятасці насельніцтва 
Кастрычніцкага раёна па месцы жыхар-
ства. Надомных вакансій там няма, 
прапаноўвалі работу прыбіральшчыцы. 
Асабіста мне прапаноўвалі пару такіх 
варыянтаў, у тым ліку і ў бальніцы, і 
ў паліклініцы. Але мяне нават у 
медыцынскія ўстановы не ўзялі. Для 
ўладкавання трэба прайсці медыцынскі 
агляд. І я з-за свайго захворвання не 
магу атрымаць даведку, што цалкам 
здаровая. Бо тут жа ўсплывае мой дыяг-
наз і тое, што стаю на ўліку ў псіха-
неўралагічным дыспансеры ў “Навінках” 
(дзякуючы гэтаму, патрэбныя мне лекі 
выдаюцца бясплатна). І ніхто не хоча 
браць на сябе адказнасць за такога 
працаўніка.

– А зняцца з уліку не спрабавалі?
– Зняцца з уліку?.. А як, калі я хво-

рая і мне патрэбны гэтыя лекі?
Атрымліваецца замкнёнае кола: 

інвалідам я не лічуся і на работу 
ўладкавацца не магу, бо ніхто (нават 
медыкі) не хоча браць на працу 
чалавека-эпілептыка і несці адказнасць. 
І зараз я баюся, што ў адзін “цудоўны 
дзень” з мяне як з дармаедкі дзяржа-
ва захоча атрымаць прадугледжаны 
гэтым дэкрэтам падатак – 20 база-
вых велічынь. На сённяшні дзень гэта 
3.600.000 рублёў. А для мяне гэта про-
ста непад’ёмная сума. Што рабіць?.. 
Куды звяртацца?.. У якія дзверы грукац-
ца?.. Я не ведаю.

Таму праз “Народную Волю” хачу 
звярнуцца да людзей, якія маюць маг-
чымасць прапанаваць мне надомную 
працу, калі гэта магчыма – з афіцыйным 
працаўладкаваннем. Адгукніцеся, 
добрыя людзі! 

І яшчэ хачу сказаць асобны “дзя-
куй” ініцыятарам прыняцця дэкрэ-
та аб дармаедах, у якіх усе праблемы 
вырашаюцца проста і лёгка. Майму 
жыццю пазайздросцілі? Маім грашам 
пазайздросцілі? Не дай вам Бог такога! 
Было маё жыццё няпростым, выжывала, 
як магла, а вы хочаце зрабіць яго зусім 
невыносным. 

Антон ВІТАЛЬЕЎ.

P.S. Па просьбе гераіні яе 
прозвішча зменена. Сапраўднае 
прозвішча і кантактныя даныя 
Марыны ёсць у рэдакцыі.

Дом 
сястрынскага 

догляду
Нядаўна ў Мінску адкрыўся першы Дом 

сястрынскага догляду. Тут пад прафесійным 
медыцынскім назіраннем знаходзяцца людзі з 

абмежаванымі фізічнымі магчымасцямі.
Карэспандэнт “Народнай Волі” наведаў установу 
і дазнаўся, у якіх умовах знаходзяцца хворыя, які 

догляд ім гарантаваны і колькі каштуе 
знаходжанне ў гэтай медыцынскай установе.

Мінск, вуліца Чырвона-
армейская 16,а. За нізенькім 
жалезным плотам у зацішным 
куточку дваровай тэрыторыі 
стаіць двухпавярховы будынак. 
Месца для Дома сястрынскага 
догляду выбрана даволі ўдала – 
і дабірацца зручна, і гарадскога 
шуму не чуваць.

Цэнтральны ўваход у буды-
нак зроблены такім чынам, каб 
унутр можна было патрапіць і на 
інваліднай калясцы, і на меды-
цынскай каталцы. Карацей, 
яскравы прыклад безбар’ернага 
асяроддзя, якога так не хапае ў 
сталіцы людзям з абмежаванымі 
фізічнымі магчымасцямі.

Заходжу ўнутр. Чыста, свет-
ла, ўтульна. Няма звыклай для 
бальніц і паліклінік мітусні і чэргаў.

Палаты для пастаяльцаў раз-
мешчаны на двух паверхах. Усяго 
іх тут 22. Адначасова тут могуць 
знаходзіцца 60 чалавек, якім 
патрэбны штодзённы і кругласу-
тачны догляд.

– Вы прыйшлі паваланцё-
рыць? – з усмешкай пытаецца 
галоўны ўрач установы Вольга 
Мычко. І запрашае на размову.

– Не зусім карэктна казаць, 
што гэта першая ў Мінску падоб-
ная ўстанова, – гаворыць Вольга 
Віктараўна. – Практыка стварэн-
ня аддзяленняў сястрынскага 
догляду ў нас была, напрыклад, 
на базе 2-й Гарадской клінічнай 
бальніцы. У сувязі з тым, што 
горад паступова разрастаецца 
і людзей, якім патрэбны паста-
янны кругласутачны догляд, 
становіцца больш, было выраша-
на адкрыць гэтую ўстанову. Наш 
кантынгент – гэта ў першую чаргу 
інваліды, пенсіянеры і знямоглыя 
людзі, якія ў сілу нейкіх жыццё-
вых абставін не могуць пэўны час 
знаходзіцца дома. Напрыклад, 
з-за таго, што некуды з’ехалі 
сваякі ці патрэбна зрабіць рамонт 
у хаце. Дом сястрынскага догля-
ду – часовы прытулак для такіх 
людзей.

– Акрамя кругласутачна-
га догляду за пацыентамі ім 
прапаноўваюць тут нейкія пра-
цэдуры?

– Яшчэ раз паўтаруся: 
галоўная задача для нас – на 
нейкі час разгрузіць сям’ю пацы-
ента, даць ёй часовую пера-
дышку. Наш асноўны накірунак 
работы заключаецца ў тым, каб 
забяспечыць нашаму паста-
яльцу комплекс неабходных 
мерапрыемстваў для нармаль-
най жыццядзейнасці – засцяліць 
ці перасцяліць чыстую пасцель, 
правесці неабходныя гігіенічныя 
мерапрыемствы, у рэшцэ рэшт 
накарміць чалавека, які не ў стане 
зрабіць гэта самастойна.

Дарэчы, як расказала Вольга 
Мычко, да харчавання кожна-
га пацыента ў Доме сястрын-
скага догляду падыходзяць 
індывідуальна – у залежнасці 
ад захворвання пацыента яму 
прызначаецца дыетычны стол. 
Гэтыя дыеты распрацаваны 
дыетолагамі Міністэрства ахо-
вы здароўя Беларусі. Харчаванне 
для пастаяльцаў Дома сястрын-
скага догляду (як і для іншых 
медыцынскіх устаноў сталіцы) 
вырабляецца на камбінаце 
“Вітамін”. Ежу прывозяць заўжды 
свежай і цёплай. Акрамя таго, умо-
вы для таго, каб разагрэць пор-
цыю, ёсць і на месцы – кухня Дома 

сястрынскага догляду абсталявана 
мікрахвалевай печкай.

Вяртаючыся да тэмы лячэн-
ня пацыентаў, галоўны ўрач Дома 
сястрынскага догляду Вольга 
Мычко гаворыць:

– У першую чаргу пацыент, які 
трапляе да нас, атрымлівае тое 
лячэнне, якое яму было прызнача-
на падчас апошняй гаспіталізацыі 
ці ўрачом па месцы жыхарства. 
У задачу нашай установы не 
ўваходзіць актыўны пошук нейкіх 
новых захворванняў пацыента і 
правядзенне інтэнсіўнага лячэн-
ня. Мы кіруемся толькі выка-
наннем ранейшых урачэбных 
прызначэнняў і ажыццяўляем 
кантроль агульнага стану.

– А ў выпадку, калі, не 
дай Бог, стан пацыента, які 
знаходзіцца ў вас, пачынае 
пагаршацца…

– У штаце нашай установы 
ёсць доктар-тэрапеўт, задача 
якога – своечасова зарыента-
вацца і, калі патрэбна, накіраваць 
чалавека ў профільны стацыянар. 
Для абследавання пацыентаў 
тэрапеўт мае электракардыё-
граф, магчымасць праводзіць 
дыягнастычныя даследаванні 
і магчымасць ажыццяўлення 
аператыўных лабараторных 
даследаванняў.

– Вольга Віктараўна, рас-
кажыце, што патрэбна для 
таго, каб патрапіць у Дом 
сястрынскага догляду?

– Па-першае, да нас могуць 
трапіць пацыенты, якім не 
патрэбна інтэнсіўнае лячэн-
не, як правіла, гэта вызначаец-
ца ўрачамі па месцы жыхарства 
чалавека. Па-другое, у патэн-
цыяльнага пацыента не павінна 
быць супрацьпаказанняў для 
знаходжання тут. Зразумела, 
сюды не могуць трапіць хворыя 
на вострыя інфекцыі, пацыенты 
з педыкулёзам, з інфекцыйнымі 
захворваннямі скуры і пацыен-
ты з псіхічнымі расстройствамі. 
Прасцей кажучы, у нас знаход-
зяцца стабільныя пацыенты. І калі 
ў чалавека ёсць накіраванне, то, 
калі ласка, мы чакаем. 

Знаходжанне ў Доме сяст-
рынскага догляду не бясплатнае: 
установа фінансуецца з бюджэту, 
у бюджэт трапляюць і тыя сродкі, 
якія пацыенты плацяць за зна-
ходжанне тут. Месячнае знаход-
жанне тут абыдзецца пацыенту ў 
суму, эквівалентную 80% ад яго 
месячнай пенсіі. Прычым памер 
пенсіі значэння не мае.

Яшчэ адна праблема, з якой 
пакуль сутыкаецца ўстанова, – 
недахоп персаналу, у прыватнас-
ці медыцынскіх сясцёр, якіх у 
штаце ўстановы большасць. 
Але чакаецца, што штат будзе 
ўкамплектаваны за кошт мала-
дых спецыялістаў, якія патрапяць 
сюды па размеркаванні.

Нягледзячы на тое, што Дом 
сястрынскага догляду адкрыўся 
зусім нядаўна, жадаючых трапіць 
сюды хапае – ужо сфарміраваны 
ліст чакання для тых, хто хоча 
часова накіраваць сваякоў пад 
пільны і прафесійны догляд 
сталічных медыкаў.

Дарэчы, тэрмін прабыван-
ня ў Доме сястрынскага догляду 
таксама вызначаны – пацыент 
можа знаходзіцца тут не больш 
за месяц запар, пры гэтым не 
больш чатырох месяцаў на год.

Віталь ГАРБУЗАЎ.

РЭДКіЯ ЛюДЗі

Святло любові

Ён нарадзіўся ў польскай вёс-
цы Дутров у вялікай сям’і. Бацькі 
працавалі на зямлі, і Здзіслаў, 
як падрос, вырашыў ім дапа-
магаць, таму пасля заканчэн-
ня школы паступіў вучыцца на 
механіка сельскагаспадарчых 
машын. Колькі сябе памятае, 
як і ўсе Пікулы, хадзіў маліцца 
ў касцёл. І аднойчы, слухаючы 
шчырую пропаведзь святара пра 
дабрыню, пра любоў да Бога і 
людзей, вырашыў стаць ксянд-
зом. Ён атрымаў спецыяльнасць 
механіка, і адразу ж паступіў у 
духоўную семінарыю Селезіянцаў 
Святога Яна Боска. Было гэта 
амаль 45 гадоў таму.

– Як стаў клерыкам, вырашыў 
паехаць місіянерам у далёкія 
Эквадор і Балівію, каб вучыць 
тамашніх жыхароў маліцца, жыць 
па боскіх законах, – успамінае 
ксёндз Здзіслаў Пікула.

Але, каб мець стасункі з 
тамашнімі жыхарамі – індзейцамі, 
яму прыйшлося вывучыць тры 
мовы: іспанскую, кэчула і аймара. 
І рабіць гэта не ў якой-небудзь 
навучальнай установе, а ў штод-

зённым жыцці.
– Вывучыць мовы мне 

дапамаглі дзеці, з якімі я 
праводзіў шмат часу, хадзіў з імі 
на паляванне, – кажа ксёндз. – 
А паляванне там, бадай, самы 
галоўны занятак, бо калі не зда-
будзеш ежу, то як жа пражывеш?

Напачатку мне было дзіўна 
бачыць, як індзейцы ходзяць 
амаль голыя, што яны не веда-
юць, які дзень, якая гадзіна. 
Павінен сказаць, што ўвогуле 
яны людзі добрыя, але калі ім не 
спадабаешся… Мне ўдалося з імі 
паладзіць і нават пасябраваць. Я 
вучыў іх маліцца, расказваў пра 
рэлігію, рыхтаваў да хрышчэння 
дзяцей.

Умовы жыцця там, канешне, 
не для еўрапейца, але прывык-
нуць да ўсяго можна. Днём вельмі 
горача, тэмпература падымала-
ся да сарака градусаў, а ноччу 
апускалася да нуля. Таму, каб не 
замерзнуць і не прастудзіцца, мы 
нанач закопваліся ў нагрэты за 
дзень пясок. Так і спалі. Аднойчы 
мяне ўкусіла змяя, абарыгены 
ледзь выратавалі.

Харчаваліся чым давядзец-
ца, нават пацукоў елі, як не было 
нічога лепшага. Не далікатэс, 
вядома, але куды дзенешся: 
голад не цётка. Я пахудзеў там 
больш як на палову.

Пяць гадоў прабыў клерк 
Здзіслаў Пікула ў тых далёкіх 
краях. І так прывык, што нават 
ад’язджаць не хацелася. А 
ад’язджаць трэба было, каб 
закончыць вучобу ў семінарыі і 
стаць ксяндзом.

Ён вельмі шкадаваў людзей, 
якіх пакідаў у тых далёкіх краінах. 

І яны не хацелі з ім развітвацца, 
прасілі калі-небудзь вярнуц-
ца назад. Дзеля гэтага па іхняй 
просьбе мусіў пакінуць на пяску 
адбітак сваіх слядоў: па іхнім 
меркаванні верная прыкмета 
таго, што абавязкова вернецца.

– Як прыехаў туды, падабраў 
маленькага сабачку. За пяць 
гадоў ён вырас так, што стаў 
падобны на мядзведзя. Дык 
вось, калі сеў у верталёт і ён 
пачаў набіраць вышыню, убачыў, 
як мой верны сабака, што ёсць 

сілы бяжыць па зямлі, стараючы-
ся дагнаць машыну ў небе. Мне 
так сціснула сэрца, што з вачэй 
пакаціліся слёзы. Было жаданне 
выскачыць і назаўсёды застацца 
на гэтай зямлі, да якой прырос 
душой, – кажа ксёндз.

Закончыўшы вучобу ў 
Польшчы, ён стаў святаром і 
неўзабаве прыехаў у Беларусь, 
у вёску Варняны Астравецкага 
раёна. Шмат добрых успамінаў 
пакінуў там пра сябе, а яго душу 
заўсёды будуць саграваць цяпло і 
сардэчнасць тамтэйшых людзей.

Жыццё бяжыць, уносіць, так 
бы мовіць, свае папраўкі ў людскія 
лёсы. Так і ў ксяндза Здзіслава 
Пікулы: яшчэ года няма, як ён 
пераехаў з Варнян у Дзятлава, 
і цяпер служыць у парафіі 
Унебаўзяцця Найсвяцейшай 
Панны Марыі. Гасцінна і прыязна 
сустрэлі яго тут, з вялікай над-
зеяй на тое, што рамонт касцё-
ла, які цягнуўся доўгі час, буд-
зе, нарэшце, завершаны, што 
ў жыцці парафіян будзе нейкая 
жывінка, навізна. І ён апраўдаў 
гэтыя надзеі. Яшчэ зусім мала 
часу прайшло, а тут адбыліся 
вялікія змены. Напрыклад, 
завяршаецца рамонт касцёла. 
Засталося толькі памаляваць 
вежы, дах, асвятліць крыжы. А 
ў недалёкай будучыні ля касцё-
ла пакладуць плітку, пасадзяць 
дэкаратыўныя дрэвы, зробяць 
кветнікі. Будзе зроблены рамонт 
касцёла ў сярэдзіне і капліцы, 
што на Дзятлаўскіх могілках.

У канцы мая прайшла 
ўрачыстасць успамогі хрысціян. 
Прыязджаў ксёндз-біскуп Юзаф 
Станецкі. Вернікаў сабрало-
ся столькі, што не памясціліся 
ў вялікім будынку касцёла, 
многія стаялі на двары. Было 
шмат святароў з розных куткоў 
Беларусі.

Вельмі хораша і ўрачыста 
адбыўся тут Сакрамант 
Бежмавання, на які прыязджаў 
ксёндз-біскуп Аляксандр 
Кашкевіч. Так бы мовіць, 
віноўнікамі ўрачыстасці былі і 
вельмі маладыя людзі, і тыя, хто 
даўно жыве на зямлі. Некаторых 
нават прывозілі ў інвалідскіх 
калясках.

Ксёндз Здзіслаў арганізаваў 
араторыі для моладзі, дзе яе 

выхоўваюць у веры і навучаюць 
рэлігіі. Ужо падрыхтаваны дзеткі 
да першай камуніі і адбылося 
прысвечанае гэтаму набажэн-
ства. Дапамогу ксяндзу аказаў 
клерк Артур, які нейкі час жыў 
у Дзятлаве, а таксама сёстры з 
манастыра.

Вялікую падтрымку аказва-
юць і прыхажане. Яны прыбіраюць 
у касцёле, ствараюць утульнасць. 
Працуе касцёльны камітэт.

На тэрыторыю, дзе жыве 
ксёндз, хораша зайсці, гэта про-
ста нейкі райскі куток: шмат 
кветак, зробленых з пластыка 
буслаў. Ёсць нават маленькая 
сажалка. І ўсё гэта зроблена пры 
ксяндзу Здзіславу за дзевяць 
месяцаў.

Ён вельмі хораша і ўрачыста 
праводзіць хрышчэнне дзе-
так, дае шлюб маладым. Яго 
пропаведзі, з якімі звяртаецца 
да прыхажан, поўныя светлай 
любові да Бога, радзімы, людзей.

За невялікі прамежак часу 
ксёндз Здзіслаў здабыў у мяс-
цовых жыхароў вялікую павагу, 
сваім шчырым служэннем Богу, 
пашанай да кожнага чалавека, 
спагадай і разуменнем.

– Я дзякую людзям, 
кіраўніцтву Дзятлаўскага раёна 
за дапамогу і падтрымку ва ўсіх 
добрых справах, – кажа ксёндз 
Здзіслаў Пікула. – Вельмі люблю 
Беларусь і хацеў бы пражыць тут 
свае апошнія гады і тут памерці. 
А калі не, то вярнуся ў Балівію ці 
Эквадор і памру там. 

А я ўпэўнена, шаноўны ксёндз 
Здзіслаў, што Вы пакінулі добры 
след і ў сэрцах цёмных скурай, 
але светлых душой індзейцаў…

Леанарда ЮРГІЛЕВІЧ.
Дзятлаўскі раён.

Влад КУхАРчУК: 

«Моя мечта –  
играть концерты  

во всех городах мира…»
Почему белорусской музыкальной группой Kiwi Time  

заинтересовались американские спецслужбы?
Как солисты попали в Белый дом и поговорили с Обамой?
Ради чего инвесторы не пожалели 300 тысяч долларов?

На эти и другие вопросы отвечает Влад КУхАРЧУК, основатель  
и лидер поп-рок-группы Kiwi Time, базирующейся в Калифорнии.

– Как выглядит обычный 
день белорусского музыкан-
та, который собирается поко-
рить музыкальную Америку? 
Утром – студия, вечером – 
концерт?

– Буквально шесть недель 
назад мы переехали из Сан-
Франциско в Лос-Анджелес 
для работы над новым альбо-
мом. Поэтому теперь студий-
ная работа занимает большую 
часть времени: с 12 часов дня 
и до 10–12 вечера. Утром рабо-
та менеджера – разговоры по 
телефону и общение в интер-
нете. Сейчас идет работа над 
двумя большими концерта-
ми – в Сан-Франциско и Лос-
Анджелесе. А также переговоры 
с инвесторами о финансирова-
нии группы и ее продвижении на 
следующий уровень. 

– Переговоры проходят 
удачно?

– Более чем! Если говорить 
о бытовой стороне, то вначале 
мы жили в доме, расположен-
ном на склоне горы в Пасадино 
(пригород Лос-Анджелеса, в 
1994 году там проходил финал 
чемпионата мира по футболу. – 
Авт.). Весь интерьер был выдер-
жан в стиле «Маленького прин-
ца» Сент-Экзюпери: комнаты, 
игрушки, картины, посуда, кни-
ги. Настоящая сказка! А букваль-
но несколько дней назад лейбл 
Granted Access, который нас 
подписал (лейбл – музыкальный 
жаргонизм, означающий зву-
козаписывающую компанию. – 
Авт.), выделил группе средства 
на квартиру. Теперь мы живем 
в самом центре Лос-Анджелеса. 
Студия, где мы проводим шесть 
дней в неделю, находится в пяти 
минутах езды. Мы снимаем ком-
нату в здании, которым заведует 
Филипп Соломон – очень ориги-
нальная личность. Он сотрудни-
чает со знаменитым канадским 
цирком Cirque du Soleil. Причем 
в качестве зрителя-критика. 
Когда программа готова, его 
зовут на закрытый показ и спра-
шивают совет: что поменять, что 
улучшить. 

Компания Way too Much 
Entertainment, которую создал 
Соломон, уже три года орга-
низовывает Хэллоуин в Белом 
доме. Для промоушена группы 
Юрий Петушков, глава наше-
го лейбла, договорился, что-

бы Филипп взял в Вашингтон 
Аню (Анна Маковчик – солист-
ка группы. – Авт.) и Йогу (Егор 
Шип – гитара, вокал. – Авт.).

– Удалось пообщаться с 
обамой?

– Сначала ребят ждала про-
верка со стороны ФБР, которая 
заняла две недели. Аню и Йогу 
проверили, удостоверились, что 
они классные ребята и никак не 
связаны с криминалом или «рус-
ской мафией» (смеется). Этот 
Хэллоуин организовали для 
детей военных, которые служат 
в «горячих точках». С Бараком 
Обамой пообщаться не удалось, 
так как он был нарасхват. Зато 
удалось обменяться нескольки-
ми фразами с Мишель Обамой. 
Она очень мила и старалась ска-
зать несколько слов всем при-
глашенным.

– Главный источник ваших 
доходов?

– Главный источник дохо-
дов – концерты. Поэтому наша 
основная цель – отправиться в 
тур по США, а потом по всему 
миру.

– Если не секрет, сколь-
ко вы уже заработали, чтобы 
компенсировать траты?

– В данный момент Kiwi Time 
– это стартап, который еще не 
приносит больших доходов, но 

требует больших инвестиций, 
как и любой другой бизнес. Так, 
за два года в нас вложено около 
300 тысяч долларов. В случае 
провала компенсировать их не 
надо. Но этот вариант мы не 
рассматриваем (смеется). 

– Просто сказка какая-то! 
300 тысяч долларов – и ника-
ких обязательств. 

– Живя в Беларуси, это 
понять сложно (смеется). В 
этом и суть музыкального биз-
неса. Люди, которые вкладыва-
ют деньги в молодые группы, 
– отважные ребята. В ИТ про-
ще предугадать тенденции. Тут 
сложнее. Мы работаем над раз-
витием группы четыре года, из 
которых два с половиной мы 
имеем финансовую поддержку. 
А какой-нибудь 15-летний под-
росток может написать трек, 
выложить его на YouTube и 
собрать миллионы просмотров. 
Золотого правила, как добиться 
успеха, не существует.

Зато когда группа начинает 
зарабатывать, лейбл получает 
проценты со всех источников 
доходов: концертов и продажи 
музыки рекламным агентствам. А 
еще корпорация, которая финан-
сирует запись, владеет правами 
на песни. Обязательств у нас 
также хватает. Мы должны выпу-

стить три альбома за два года, 
постоянно развивать свои музы-
кальные навыки и делать все, 
чтобы прогрессировать и оправ-
дывать вложенные средства.

– Как дела с личной жиз-
нью? 

– Творчество на первом 
месте, поэтому я не знаю, что 
такое личная жизнь. Когда мне 
рассказывают, что успех прихо-
дит за одну ночь, я отвечаю, что 
десять лет – это очень длин-
ная ночь (смеется). Поэтому ни 
у кого из участников группы в 
данный момент нет постоян-
ных отношений. Их невозмож-
но построить. Представь, что я 
две недели назад договорился с 
девушкой о встрече на сегодня. 
Но если мне сейчас позвонят 
по работе и придется куда-то 
ехать, ни о каком свидании не 
может идти и речи.

– Получается, на первом 
месте у тебя пока друзья из 
группы?

– Да, причем если бы не 
Коля, Егор и Аня, я, скорее все-
го, вернулся бы в Беларусь, и 
Kiwi Time не существовал бы. 
Первый раз я попал в США 
летом 2006 года, еще когда 
учился в БГЭУ. К концу пребыва-
ния в Америке мне уже снились 
сны на английском языке… Весь 

следующий год ушел на спор с 
самим собой: возвращаться в 
Беларусь или нет? Наверное, 
моя мама до сих пор представ-
ляет меня бизнесменом или 
банковским служащим, который 
постригся, побрился и ходит в 
пиджаке (смеется). Но мне это 
было всегда чуждо.

Приехав в Америку, я не 
гнушался никакой работы: мыл 
посуду в ресторанах, ремон-
тировал крыши, трудился на 
стройках, был грузчиком. За 
первый год посадил желудок, 
потому что покупал самый 
дешевый фаст-фуд, который и 
едой назвать нельзя. И понял, 
что заработать денег особо не 
получается.

Родители все время гово-
рили мне: «Куда ты уехал? 
Возвращайся!» В какой-то 
момент я позвонил маме и 
сказал, что возвращаюсь. Она 
спросила: «А что у тебя дома?» 
«Друзья», – ответил я. «К 25 
годам все твои друзья разъ-
едутся по миру. В лучшем слу-
чае вы будете встречаться раз 
в два года. Раз ты начал, то не 
сворачивай с пути». Я родился 
в Комсомольске-на-Амуре. Но 
через два месяца меня увезли 
в Беларусь (мой отец родом 
из Березы). Благодаря маме я 
остался в Америке, начались 
первые успехи (я закончил кол-
ледж и поступил в университет 
San Francisco State University). 
Но рядом не было близких. И в 
какой-то момент у меня созре-
ла мысль: хочу остаться здесь, 
но чтобы рядом были друзья. И 
через некоторое время они ста-
ли переезжать за океан. Свое 
25-летие я отметил концер-
том, на котором выступал весь 
состав группы.

– Где ты видишь свое 
будущее?

– Если бы у меня не было 
амбиций, я жил бы на Гавайях. 
Там круглый год классный кли-
мат и все хорошо (смеется). 
Но поскольку амбиции есть, не 
собираюсь где-то пускать кор-
ни. Моя мечта – играть концер-
ты во всех городах мира, где 
только возможно. И быть жите-
лем не какой-то определенной 
страны, а всей планеты Земля.

Беседовал  
Максим ПЛоТНиКоВ.

СЛЫШАЛИ?

Лично от Киркорова
Филипп Киркоров откры-

вает бутик одежды в центре 
Минска на пересечении улиц 
Коммунистической и Куйбышева, 
сообщает intermedia.ru.

Хозяева бутика – Максим и 
Инна Юговы – решили не толь-
ко лишь торговать вещами, 
которые лично будет отбирать 
Киркоров, но и создали при 
магазине кафе, где посетители 

сумеют отдохнуть после шоп-
пинга.

На манекенах бутика будет 
красоваться люксовая одежда и 
аксессуары, которые рассчита-
ны на состоятельных клиентов. 
Рядом откроют кафе Food4You, 
которое будет разделено всего 
только стеклянной дверью от 
магазина Phil4You.

Кстати, идея открыть бутик 

в центре Минска пришла испол-
нителю год назад, однако он 
решил не торопиться с ее вопло-
щением, обдумать все варианты, 
правильность своего решения, а 
уже только затем объявил о сво-
ем стремлении. Кроме самого 
магазина привлечет внимание и 
ведущий к нему коридор, кото-
рый артист превратил в настоя-
щий музей шоу-бизнеса.

ЗВЕЗДЫ

Валерий БАРИНОВ:

«Когда говорят, что 
нужно ехать в Минск, 

 у меня теплеет на душе…»
Народный артист России Валерий Баринов много лет назад  
дебютировал в фильме известного белорусского режиссера  

Игоря Добролюбова. Как оказалось, Валерия Александровича  
с Беларусью связывает не только кино…

– В Беларуси живет мой дядя 
Иван Егорович, который прошел 
войну, воевал подо Ржевом, был 
командиром сорокопятки, – рас-
сказал Валерий Александрович 
«Народной Воле». – В 1941 году 
получил орден, притом что тог-
да орденов не давали. Он про-
шел эту мясорубку, остался жив, 
работал председателем колхоза.

Еще в Беларуси живут две 
мои двоюродные сестры, пле-
мянники. Честно признаться, 
раньше я не очень любил Минск, 
называл его «наше прошлое 
будущее». Минск был разрушен, 
его восстанавливали, а сейчас 
он стал настоящим европейским 

городом. Очень чистый, светлый. 
Когда мне говорят, что нужно 
ехать в Минск, у меня теплеет 
на душе…

Мои самые первые съемки 
прошли на «Беларусьфильме». 
И когда уже известным акте-
ром приехал на кинофестиваль 
в Минск, сказал об этом Игорю 
Добролюбову. Он сначала не мог 
вспомнить, но когда я напомнил 
ему о своей первой роли, он был 
ужасно рад узнать, что был моим 
первым режиссером!..

Сейчас на «Беларусьфильме» 
россияне снимают много картин 
– у вас кинопроизводство дешев-
ле. Не так давно я тоже снимал-

ся здесь в нескольких картинах 
московских студий.

А еще совсем недавно при-
езжал в Беларусь со спектакля-
ми. Прием был замечательный! 
Белорусская публика удивитель-
ная! Товстоногов когда-то гово-
рил: «Публика и актеры идут на 
спектакль, как на войну. Одни 
мечтают быть побежденными, 
а другие хотят победить». Мне 
очень нравится это выражение. И 
в Минске публика была для меня 
главным партнером во время 
спектаклей.

Одним словом, с Беларусью 
меня связывает народ.

Марина КоКТЫШ.

ЗНАЁМцЕСЯ

Каралева польскага 
дэтэктыва Катажына Бонда 

мае беларускія карані
Яна расказала пра гэта ў інтэрв’ю “Польскаму радыё”.

– У мяне на сто працэнтаў 
беларускае паходжанне, і гэта 
не падлягае ніякім сумневам. 
Хаця раней я лічыла інакш. Я 
вучылася ў беларускім ліцэі, 
але пайшла туды не з-за 
нацыянальнай свядомасці. Гэта 
быў чысты разлік: беларускі 
ліцэй быў значна лепшым, чым 
польскі ліцэй у Гайнаўцы. Хаця 
дома мы размаўлялі па-польску, 
і я вучыла беларускую мову ўжо 
ў ліцэі. З-за гэтага спачатку 
былі праблемы, бо іншыя ведалі 
мову на даволі высокім узроўні, 
а я пачынала з самых азоў. 
Але дала рады, навучылася. І, 
дарэчы, менавіта з-за гэтага 
сёння саромлюся размаўляць 
па-беларуску: не хачу калечыць 
мову, бо ведаю, як гэта важна. 
Мае настаўнікі смяяліся з 
мяне, казалі: “Бонда, ты ніколі 
не навучышся правільнаму 
маўленню, бо ў цябе цвёрды 
акцэнт”.

– А як размаўлялі вашы 
дзяды?

– Гэта складанае пытанне. 
Мае продкі, дзядуля і бабуля 
з боку мамы, трошкі з іншага 
раёна Падляшша, і яны 
размаўлялі на сваёй гаворцы. Я 
з імі размаўляла па-польску, а 
яны са мной – па-свойму. 

– Сёння на Падляшшы 
беларусаў застаецца ўсё 
менш і менш. Кажуць пра тое, 
што беларускасць для палякаў 
– гэта правінцыйнасць, ад 
якой стараюцца пазбавіцца. У 
вас такога не было?

– Гэта вельмі складаная 
тэма. На беларускае 
паходжанне ўплывае, адкуль 

чалавек родам. Калі парэшткі 
тваіх продкаў ляжаць у гэтай 
зямлі, калі гэта была іх зямля, 
яны жылі там… Плюс – вера. 
А ў маіх таты і мамы продкі 
былі праваслаўнымі. Гэтых 
двух элементаў, на маю думку, 
дастаткова, каб сказаць, што 
мае карані сапраўды беларускія. 
Бо гэты народ жыў на той зямлі, 
адкуль я родам. Я заўсёды 
адчувала нейкую выключнасць, 
нейкую экзотыку, якая была са 
мной на падсвядомым узроўні.

– Ці былі ў вашым доме 
беларускія кнігі, беларуская 
музыка?

– Зразумела, усё гэта было. 
Больш за тое, мая мама была 
чалавекам здольным у мастацкім 
плане. Для яе беларускі элемент 
заўсёды быў важнейшым. Але я 
лічыла, што так адбываецца з-за 
месца, у якім мы жывём. Пэўны 
час мама працавала ў Доме 
культуры, і усё гэта – і польскае, 
і беларукае, і расійскае – 
праходзіла праз нас.

–Можаце назваць 
п р о з в і ш ч а  н е й к а г а 
беларускага аўтара, 
творы якога вам найбольш 
запомніліся з дзяцінства ці з 
маладосці?

– Я даволі позна адкрыла для 
сябе Ларысу Геніюш. Я чытала 
“Птушкі без гнёздаў”: дзякуй 
Богу, што яе выдалі па-польску, 
для мяне так было прасцей. Як 
бы там ні было, але ў адрозненне 
ад Янкі Купалы і (выбачаюся 
перад тымі, хто любіць) Якуба 
Коласа, беларуская літаратура 
цудоўная і прыгожая. У ёй ёсць 
элементы, якія могуць захапіць 

чытача. Але нельга катаваць 
дзяцей, якія толькі ўваходзяць 
у гэты свет, тым, як нехта недзе 
хадзіў у лапцях і як яму было 
цяжка. 

Дарэчы, тое самае 
адбываецца і ў Польшчы: дзецям 
даюць чытаць нудныя рэчы, і 
гэта адбівае ў іх ахвоту чытаць 
увогуле.

– Але ж класіку трэба 
ведаць…

– Так, але трэба ўводзіць і 
новыя элементы, сучасную 
літаратуру. Я – чалавек, 
які шмат чытае і толькі 
нядаўна даведалася, што 
ёсць крымінальныя раманы 
па-беларуску. Было б выдатна, 
каб я гэта ведала ў школе, 
магчыма, маё ўспрыманне было 
б зусім іншым. Але нас вучылі 
толькі пра тое, што было некалі. 
Мне сёння сумна, што ніхто 
не прышчапіў мне любові да 
беларускай мовы – гэта вельмі 
спеўная, меладыйная і прыгожая 
мова. 

У беларусаў ёсць нерв, 
такая своеасаблівая настальгія. 
І мне здаецца, што ўва мне 
таксама гэта ёсць. Я маю на 
ўвазе ментальную прастору, а 
не проста веды. Гэта тое, чаго 
нельга намацаць – настальгія 
і сум, але адначасова і 
пазітыўнае мысленне. Мне 
здаецца, што гэта вельмі 
адрознівае нас, беларусаў 
(заўважце, я наўмысна сказала 
“нас, беларусаў”), ад расіян ці 
ўкраінцаў. Нягледзячы на тое, 
што мы разумеем адзін аднаго, 
беларускі нерв, ён асаблівы, ён 
іншы. 

СКАНДАЛ

“Ломбард” аказаўся занадта актуальным
Гродзенскія ўлады забаранілі кан-

цэрт легендарнага польскага гурта 
„Ломбард”, які павінен быў адбыцца 
ў мінулыя выхадныя ў горадзе над 
Нёманам.

Першапачаткова гродзенскія 
ўлады далі дазвол на канцэрт 
„Ломбарда” пры ўмове, што акра-
мя палякаў у ім прымуць удзел 

расійскія і беларускія музыканты. Але 
літаральна за некалькі дзён да высту-
плення перадумалі.

– “Ломбард” – легендарны 
польскі гурт, які сваёй творчасцю 
прапагандуе “Салідарнасць”, якая 
змагалася супраць камунізму, не 
патрэбны ў сённяшняй Беларусі, 
таму што гэта занадта радыкальна 

для нашых улад, – мяркуе дырэктар 
гродзенскага рок-клуба Ігар 
БАНЦАР. – Заўсёды рок і рок-
н-рол быў музыкай супраціву, і 
гурт “Ломбард” адзін з найбольш 
яскравых польскіх прадстаўнікоў 
гэтага накірунку. Вось гэтыя факта-
ры і сталі нагодай, каб адмяніць кан-
цэрт. Відаць, больш цікава рабіць 

канцэрты расійскай папсы, бо гэта 
бяскрыўдна. 

Ёсць і крыху іншая версія прычын 
адмены канцэрта. Згодна ёй, канцэрт 
быў адменены пасля таго, як польскія 
музыкі абвясцілі, што іх выступлен-
не будзе прысвечана дзесяцігоддзю 
нелегальнай дзейнасці непрызна-
ванага беларускімі ўладамі Саюза 

палякаў. 
Дарэчы, за сваю гісторыю 

„Ломбард” двойчы ладзіў канцэр-
ты ў Гродне. Першае выступленне 
адбылося ў далёкім 1988 годзе, другі 
раз праз 20 гадоў – у маі 2008-га 
па запрашэнні тагачаснай старшыні 
Саюза палякаў у Беларусі Анжалікі 
Борыс.

З парафіянамі ў 
Дзятлаўскім касцёле.

Ксёндз 
Здзіслаў 

Пікула 
(злева) з 

ксяндзом-
біскупам 

Антоні 
Дзям’янка; 
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Павучальныя эпізоды
Раней мы паве-

дамлялі вынікі чэм- 
піянатаў краіны па 
шашках-64 сярод мужчын 
і жанчын і прывялі 
фрагменты з партый. 
Намеснік старшыні 
Беларускай федэрацыі 
шашак Віталь Варушыла 
перадаў па электроннай 
пошце яшчэ некалькі з іх. 
Усе эпізоды павучальныя і 
таму заслугоўваюць увагі:

1 . Б е л ы я 
(М.Семянюк): a1, b2, b4, 
d2, f2, g1(6). Чорныя 
(А.Плакхін): a7, b8, d6, d8, 
e5, f4 (6). Тут малады ўдзельнік, 
кіруючы белымі фігурамі, правёў 
супраць гросмайстра камбінацыю 
і захапіў ініцыятыву ў эндшпілі. 
Паспрабуйце зрабіць гэта і 
вы. Сваю кемлівасць зможаце 
праверыць у наступным выпуску 
рубрыкі. Сачыце за газетай.   

2.Белыя (А.Куніца): a1, a3, 
a5, b2, b4, c1, d2, f2, g1, g3, h2, 
h4 (12). Чорныя (В.Навумік): a7, 
b8, c5, c7, d6, d8, e7, f6, g5, g7, 
h6, h8 (12). 1…gf4 2. g:e5 d:f4 3. 
b:f8 fg3 4. h:f4 cb6 5. a:c7 b:d6 6. 
f:c5 fg5 7. h:f6 g:e7x.

3.Белыя (Д.Немец): a5, b4, 
c1, e1, f2, f4, g1, g3 (8). Чорныя 
(Р.Протчанка): a7, c7, d4, d6, d8, 
f6, h4, h6 (8). 1. ed2 dc3 2. gh2 
ce1 3. fg5+.

4.Белыя (М.Семянюк): a3, 
c1, d2, d4, f2, h2 (6). Чорныя 
(С.Садоўскі): a5, b6, f4, g5, g7, h4 
(6). 1. de5 2. ab4 3. h:a7x.

5.Белыя (Я.Якубовіч): a5, b4, 
d2, e3, f2, f4, f6, g1, g5, h6 (10). 
Чорныя (А.Стасючонак): a3, b6, 
b8, c5, c7, d4, d6, f8, h4 (9). 1… 
dc5! 2. ef4 ge3 3. df2 ba7 4. cd4 
ce3 5. fd4 bc5 6.db6 ac7!х. 

6.Белыя (Д.Федаровіч): 
g3, h2, дамка h8 (3). Чорныя 
(А.Кашнікава): a3, b6, e7, g5 (4). 
1…ef6 2. ha7 ab2 3. ad4! gh4 4. 
da1 hf2 5. hg3+.

7.Белыя (А.Кашнікава): b2, 
c3, c5, d2, d4, e3, h4 (7). Чорныя 
(В.Нікалаева): a5, a7, b6, c7, e7, 
f6, g5 (7). 1. de5 bf2! 2. eg7 ef6! 
3. ge5 fe1 4. hf6 ab4 5. ca5 ea1+.

Цікава  
пра шашкі
*Гульні, падобныя да шашак, 

былі папулярныя здаўна (ёсць 
звесткі, што яны існавалі ўжо ў 
Старажытным Егіпце).

* Шашкі, верагодна, пайшлі 
ад гульні “алькерк” (Маўрытанія). 
У ёй  выкарыстоўвалася 12 фішак 
з абодвух бакоў і было правіла 
– для захопу чужой фігуры 
неабходна “пераскочыць” праз 
яе.

* Упершыню чэмпіянат па 
шашках адбыўся ў 1847 годзе. 
З тых часоў праводзяцца 
рэгулярныя спаборніцтвы па 
гэтым відзе спорту.

* Шашкі, у адрозненне ад 
тых жа шахмат, былі дазволены 
царквой, якая забараняла многія 
гульні і забавы.

* Уменне гуляць у шашкі было 
важным складнікам рыцарскага 
выхавання. У тыя часы гэтая 
гульня называлася “дамы”, 
што адпавядала ўласціваму 
для рыцарскага саслоўя культу 
жанчыны.   

Праверце рашэнні
“За 64-клетачнымі 

столікамі” (І.Міхальчанка–В.
Навумік): №1 – 9…d4-c3 10. 
d2:b4 a5:c3 11. b2:d4 c5:g1 12. 
e1-f2 g1:g5 13. h4:h8.

Мікалай ГЛАДКІ.

Анна СТРЕЛЬЦОВА:

«Страх нужно  
сразу выгонять»

Несколько лет назад воднолыжница Анна Стрельцова получила 
травму, которая потребовала серьезной операции. Врачи не давали 

никаких гарантий и пророчили уход из большого спорта. 
Однако спортсменка не только нашла в себе силы восстановиться 
после травмы, но и показала высокие результаты на прошедшем 

чемпионате мира в возрасте до 21 года.
На соревнованиях в Испании новополоцкая воднолыжница завоевала 
золотую медаль в прыжках с трамплина и серебряную в многоборье.

Несмотря на насыщенный график тренировок, Анна Стрельцова 
нашла время и побеседовала с журналистом «Народной Воли».

НОВЫЕ ИМЕНА

– Анна, как вы пришли в 
спорт?

– Многих детей родители 
приобщают к спорту, так было и 
со мной. Начинала я с фигурного 
катания, потом была гимнасти-
ка, но большого желания зани-
маться не возникло. Позже отец 
привел меня в бассейн, где я и 
начала тренироваться…

– Говорят, что профессио-
нальный спорт лишает ребен-
ка беззаботного детства…

– Я занимаюсь с 6 лет, в 
таком возрасте еще не понима-
ешь, что все время уходит на 
тренировки. Потом уже привы-
каешь к такому ритму жизни и 
не ощущаешь, что тебя чего-то 
лишили. У меня не было обид 
или зависти, когда я уходила на 
тренировки, а сверстники гуляли 
во дворе.

– Не всегда спортсменам 
удается совмещать учебу и 
тренировки…  

– Проблем в школе у меня не 
было. К тому же соревнователь-
ный сезон проходит летом во 
время каникул, зимой несколь-
ко тренировок в день, которые 
я легко совмещала с учебой. 
Некоторые полдня занимаются 
уроками, а я приходила домой, 
делала все за час и убегала на 
тренировку (смеется). 

– Вы воспитанница знаме-

нитой школы имени Геновых, 
которая известна своей тре-
бовательностью…

– Здесь дело не столько 
в требовательности, сколь-
ко в естественном отборе. 
Например, набирают группу 
детей, и через некоторое время 
многие перестают заниматься. 
Одни физически не выдержива-
ют, другим просто не интерес-
но. Соответственно, тренеры 
обращают внимание на тех, кто 
остался, видят перспективу в 
ребенке и продолжают работать.

– Анна, говорят, что 
воднолыжники – народ непри-
хотливый: мол, тренировать-
ся могут на воде, которая уже 
льдом покрыта…

– Да, это правда (смеется). 
Мы начинаем тренировки сра-
зу же после зимы. Буквально 
чуть-чуть вода прогреется – и в 
апреле мы уже в толстых костю-
мах и шапочках на тренировках. 
Выбора у нас нет – нужно рабо-
тать в любых погодных условиях.

– В Новополоцке хорошая 
база для тренировок?

– Трассы и трамплины на 
озере не уступают европейско-
му уровню. Я была за границей и 
могу сравнивать. Есть несколько 
катеров. Зимой мы тренируем-
ся в бассейне, где установле-
на специальная лебедка, также 

поддерживаем общую физиче-
скую подготовку.

– Чемпионат в испании 
чем-то запомнился?

– Уровень таких соревно-
ваний всегда на высоте. Если 
организаторы сказали, что стар-
туем в 8 часов утра, то ровно 
в это время все и начнется. 
Кстати, забавный случай про-
изошел. Воднолыжник зависит 
от погодных условий, если даже 
небольшой ветер подует, то на 
катании это может отразиться. 
В чемпионате участвовали аме-
риканские спортсмены, которые 
тренируются во Флориде, где 
всегда теплая и безветренная 
погода – условия идеальные. На 
второй день соревнований были 
запланированы прыжки с трам-
плина, но поднялся небольшой 
ветер. Мы, конечно, заметили, 
но большого значения не прида-
ли. А вот американские водно-
лыжники начали паниковать и 
бегать по берегу с просьбами 
перенести выступления: мол, мы 
не можем в такую погоду катать-
ся. Со стороны очень смешно 
смотрелось.

– Войти в тройку лидеров 
после первого круга – резуль-
тат впечатляющий!

– Да, я тоже довольна (сме-
ется). Главное настроить себя 
на победу и отбросить все нега-

тивные мысли. Я обычно себе 
говорю: «Ты сильная, и ты побе-
дишь». Ну и страх нужно сразу 
выгонять, а то ничего не полу-
чится. Это, кстати, к любому 
виду спорта относится.

– Анна, знаю, что два 
года назад у вас обнаружи-
лась старая травма, врачи 
говорили, что, возможно, из 
спорта придется уйти…

– Несколько лет назад на 
тренировке я сломала ногу. 
Травма зажила, но через неко-
торое время напомнила о себе. 
Целый год я каталась с болью в 
стопе. Нога начала беспокоить 
перед сезоном, но мне нужно 
было завершить все соревно-
вания. Позже я прошла диагно-
стику, и оказалось, что у меня 
после перелома сбит хрящ. 
Врачи сказали, что нужна опе-
рация, но не давали гарантии, 
что я дальше смогу заниматься 
спортом. 

После операции, которая 
прошла в Германии, около трех 
месяцев не тренировалась. 
Мыслей бросить водные лыжи 
у меня не было. Спасибо за 
поддержку родителям и моему 
тренеру Аркадию Николаевичу 
Генову. Вообще, своими спор-
тивными успехами я обязана 
Аркадию Николаевичу, это он 
вел меня к победе.

Позже я попробовала зани-
маться, ходила плавать и в ско-
ром времени начала кататься. 
Чувствовалось, конечно, что не 
могу выложиться по полной. Как 
только увеличивала нагрузку, 
сразу появлялась дикая боль в 
ноге. На восстановление после 
операции ушло около года. 
Сейчас все хорошо. 

– Анна, часто можно 
услышать мнение, что 
водные лыжи – не самый 
популярный вид спорта…

– В Беларуси несколько лет 
назад о водных лыжах вообще 
никто не говорил. Сейчас этот 
спорт заметно набирает обо-
роты. Даже по новополоцко-
му телевидению после каждых 
городских соревнований можно 
увидеть сюжет. Недавно я по 
национальному ТВ репортаж 
смотрела. Дело здесь, конеч-
но, не только в телевидении, но 
динамика есть и это радует.

– Я читал, что спортсмен-
ки не очень любят заниматься 
домашними делами, а как у 
вас с готовкой или уборкой?

– У меня так же (смеется). 
С тренировки приходишь без 
сил, и желание делать что-то по 
дому отсутствует напрочь осо-
бенно, когда по две тренировки 
в день…

Роман ВАСЮКоВиЧ. 

– Доктар, у мяне нос 
закладзены.

– Божа! У мяне закладзена 
кватэра, закладзена дача, 
закладзена машына… А тут 
яшчэ вы са сваім носам!

***
Жонка – мужу:
– Я падаю на развод. 

Машыны дзелім напалам: мне 
“Лексус”, табе пральная.

***
Банк. Начальнік:
– Зменшым зарплату 

Пятрову.
– Нельга, ён не зможа 

выплачваць іпатэку.
– Гэта яго праблемы.
– Іпатэка ўзята ў нашым 

банку.
– А каб яго!

***
Не, што за людзі? Зайшла 

ў госці чаю выпіць – на трэці 
дзень адчуваю: неяк не вельмі 
мне тут і рады…

УСМіХНіцЕСЯ…

«Пажарныя – закладнікі прагрэсу»
Прысвячаецца пажарным,  людзям  “вогненнай” прафесіі

Пять 
бабушкиных 

секретов 
битвы  

за 
урожай

Вырастить ягоду или овощ – 
это еще не все умение. Как его 
довезти до холодильника и там 
правильно сохранить? В этом 
деле нет ничего полезнее опыта 
наших бабушек – ни морозиль-
ников, ни термосумок, ни по две 
машины на семью у них не было, 
но это не мешало им транспор-
тировать и сохранять урожай в 
самом лучшем виде.

Секрет первый: 
как довезти 

ягоду
Если у вас нет возможности 

переработать ягоду непосред-
ственно там, где вы ее собрали, 
да еще и в течение часа после 
сбора, как это положено по тех-
нологии, вы обязательно стол-
кнетесь с проблемой хранения 
и транспортировки: ягодки – 
существа нежные, текут и теряют 
товарный вид очень быстро.

Между тем сохранить их све-
жими и крепкими легко: застели-
те дно ведра или корзины свежей 
крапивой или листьями папо-
ротника, ими же щедро укрой-
те ягоды сверху и обвяжите тару 
марлей или куском старой зана-
вески.

В таком виде ягоды сохра-
няют свежесть и крепость до 
двух суток и спокойно перено-
сят дорогу даже в общественном 
транспорте.

Секрет второй: 
как убрать  

червяков  
из горошка  
или малины

И в горошке, и в малине чер-
вячки микроскопические, и если 
горошина или ягодина кажутся 
вам целыми – не верьте глазам 
своим. Внутри вполне может 
сидеть червячок.

Поэтому сразу после сбора 
опустите ягоды или горошины в 
крепкий солевой раствор (две 
столовые ложки соли на литр 
воды) и подержите в нем 15--20 
минут. Все червячки повылазят, 
и останется слить воду и хоро-
шенько промыть урожай.

Секрет третий: 
как дотащить  

до дома кабачки
Если вам приходилось вез-

ти с маминой дачи в обществен-
ном транспорте щедрый урожай 
кабачков (кому из нас не совала 
мама этот диетический подаро-
чек!) – вы знаете, как это обидно 
тянуть килограммы кабачковой 
воды на себе.

А делается проще: прямо 
там, на маминой даче, разрежь-
те кабачки пополам, достаньте 
семечки, очистите шкурку, сло-
жите вдвое полегчавшие поло-
винки в полиэтиленовый пакет 
– и везите полуфабрикат до 
домашнего морозильника.

Кстати, замороженные кабач-
ки кубиками – отличная вита-
минная добавка в любое зимнее 
блюдо, от картофельного пюре 
до гуляша.

Секрет  
четвертый:  

как сохранить 
зелень

Как ни странно, лучше всего 
укроп и петрушка с грядки хра-
нятся без всякой воды в закры-
той стеклянной банке на нижней 
полке холодильника. Не моем, не 
опускаем в воду, просто закрыва-
ем плотно крышкой.

Секрет пятый: 
как привезти 
домой свежий 

букет
Цветы в срезку берем полу-

распустившиеся, а в случае 
с пионами – так и вообще луч-
ше всего в бутонах. Срезаем 
их острым ножом или дачным 
секатором (ни в коем случае 
не ломаем!), удаляем нижние 
листья, сразу же заворачиваем 
срезы и стебли, освобожденные 
от листьев, в хорошо намочен-
ную хлопчатобумажную тряпку 
и плотно оборачиваем пищевой 
пленкой.

МАЗАіКА

Мінус «Шахцёр»
У футбольных еўракубках працягнуць выступленне 

барысаўскі БАТЭ і мінскае “Дынама”.

Футбалісты мінскага «Дынама» выйшлі ў трэці кваліфікацыйны раўнд Лігі Еўропы. 
23 ліпеня ў матчы ў адказ другога адборачнага круга беларуская каманда выйграла на 
сваім полі ў балгарскага «Чорна Мора» – 4:0 (першая сустрэча – 1:1).

Наступным сапернікам «Дынама» будзе швейцарскі «Цюрых». 30 ліпеня мінская 
каманда Вука згуляе на выездзе, 6 жніўня – на сваім полі. Пераможца пары выходзіць у 
плэй-оф кваліфікацыі Лігі Еўропы.

А вось салігорскі «Шахцёр» выбыў з Лігі Еўропы. У матчы ў адказ другога 
кваліфікацыйнага раўнда беларуская каманда прайграла на выездзе аўстрыйскаму 
«Вольфсбергу» – 0:2 (першы матч – 0:1).

Такім чынам, у еўракубках засталіся толькі два прадстаўнікі беларускага футбола – 
барысаўскі БАТЭ, які выступае ў Лізе чэмпіёнаў, і мінскае “Дынама”.

Беларусь і Польшча правядуць 
сумесную Універсіяду?

Пытанне падачы сумеснай заяўкі Беларусі і Польшчы на 
правядзенне Сусветнай зімовай універсіяды-2021 

знаходзіцца ў стадыі разгляду і да канца яшчэ не вырашана.

Аб гэтым распавёў на прэс-канферэнцыі міністр адукацыі Беларусі, старшыня 
Беларускай асацыяцыі студэнцкага спорту Міхаіл Жураўкоў.

«Пытанне прапрацоўваецца, яно знаходзіцца ў працэсе разгляду. Прадстаўнікі 
Міжнароднай федэрацыі ўніверсітэцкага спорту (ФІСУ) былі ў Беларусі, знаёміліся 
з аб’ектамі, дзе магчыма правядзенне спаборніцтваў. Аднак пытанне арганізацыі 
ўніверсіяды няпростае перш за ўсё ў фінансавым плане, таму да канца яно яшчэ не 
вырашана», – сказаў Міхаіл Жураўкоў.

Падняліся
У рэйтынгу Кубка Дэвіса мужчынская зборная Беларусі па 

тэнісе ўзнялася з 55-га на 47-е месца.

Як паведамлялася, 17 ліпеня ў матчы другога круга 2-й групы Еўра-Афрыканскай 
зоны Беларусь выйграла ў гасцях у Турцыі.

18 верасня беларуская каманда згуляе ў гасцях з Партугаліяй за выхад у першую 
групу ЕАЗ. У новым рэйтынгу КД партугальцы займаюць 42-е месца (падняліся таксама 
на восем радкоў), піша БелаПАН.

Не хакеем адзіным…
Ігракі хакейнага клуба “Юнацтва” тры месяцы не атрымлівалі 

заробак.

Мінскі хакейны клуб «Юнацтва» перажывае фінансавы крызіс. Пра гэта ў эфіры 
тэлеканала «Беларусь 1» распавёў галоўны трэнер каманды Міхаіл Захараў.

Па словах спецыяліста, запазычанасці па заробках у клубе дасягалі трох месяцаў. 
Цяпер вырашыць фінансавыя праблемы дапамог кіраўнік Мінгарвыканкама.

“Толькі што разлічыліся. Таму што занадта ўжо вялікая запазычанасць была», – 
цытуе tribuna.com словы Захарава.

Па гарызанталі: 3. У бела-
рускай міфалогіі дух хаты, які 
сваім плачам папярэджваў 
гаспадароў аб маючым адбыц-

ца пажары. 8. “Быў Чарнобыль. 
Было балюча.//... смерці было, 
агню”. З верша З.Гасціловіч 
“Жонкам пажарных, загінуўшых 

на Чарнобыльскай АЭС”. 9. … з 
агнём не сябруюць (прык.). 10. 
Працяглая моцная стральба з 
вялікай колькасці гармат. 13. 
Штат у г.Агая, дзе ў г.Гамільтон 
устаноўлены помнік пажарна-
му з дзіцём на руках, выратава-
наму ад пажару; помнік пажар-
ным, ліквідатарам катастрофы на 
Чарнобыльскай АЭС, устаноўлены 
ў г.Чарнобыль (Украіна). 14. 
Белая вадкасць, прадукт хар-
чавання; лічылася, што калі … 
ўліць у агонь, пажар суцішыцца. 
15. Была ў сабакі …, ды ад даж-
джу згарэла (прык.). 18. Цяжкая 
падзея (перан.). 19. Дзяржанне 
ў прыладах працы. 20. Лірычны 
верш з 14 радкоў. 21. Масляністае 
рэчыва ў тлушчу жывёл і раслін. 
23. Царква гарыць, а людзі … 
грэюць (прык.). 24. Ганебнае 
становішча, якое вызывае асуд-
жэнне. 27. Укрыццё для стральбы 
ў выглядзе рова. 29. Артыст, які 
паказвае фокусы. 31. “Былі … і 
дым//На полі ратным тым”. З вер-
ша А.Вярцінскага “Два полі”. 32. 
Тое, што і вохра. 33. … Ігнаценка. 
Імя пажарнага, ліквідатара ката-

строфы на Чарнобыльскай АЭС, 
ураджэнца Брагінскага раёна, 
якому было прысвоена ганаровае 
званне Героя Украіны. Памёр ад 
радыяцыі. 

Па вертыкалі: 1. Тое, што 
і ізумруд. 2. Вялікая пасудзіна 
для вадкасці. 4. Святая … . 
Прысвятак, які адзначаўся 5 
лютага; лічылася, што соль, 
асвечаная ў гэты дзень, магут-
ны сродак ад пажару. 5. Вялікая 
свойская птушка. 6. Лічылі, што 
столькі разоў трэба абысці пажар 
з велікодным яйцом, каб пажар 
не перакінуўся на суседнія хаты. 
7. Агульная назва артылерыйскай 
зброі. 11. “… – заложнікі прагрэ-
су –//Ад цела аддзіралі з мясам 
робы”. З верша С.Законнікава 
“Чорная быль”. 12. Адна … і ў 
печы не гарыць (прык.). 16. З 
агнём ліхія … (прык.). 17. “Не, 
не: то – сцяг калядны,//Япрук 
там смаліцца дзесь ладны”. З 
паэмы Я.Коласа “Новая зямля” 
(“Каляды”). 20. Рэзкія кароткія і 
частыя, падобныя на трэск гукі. 
22. Пажарнай справе вучыц-
ца – … прыгадзіцца (прык.). 25. 

Пажарная … . Сукупнасць ство-
раных падраздзяленняў, устаноў, 
прызначаных для арганізацыі 
прафілактыкі пажараў і іх тушэн-
ня. 26. Птушка; лічылася, што 
за разбурэнне свайго гнязда 
… заносіў палаючую галавеш-
ку на страху вінаватага. 28. Ніз 
пасудзіны, судна. 30. Свойская 
жывёліна, якую, як і сабаку, у час 
навальніцы выганялі з хаты, каб 
яе не спаліў пярун; лічылася, што 
ў сабакі і … хаваецца “нячысцік”.

Склаў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.
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